



စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ဆည်မြောင်းဝန်ကြီးဌာန စီမံကိန်းဦးစီးဌာန



စိုက်ပျိုးစီးပွားသတင်းလွှာ

အမှတ်စဉ် (၄၃ / ၂၀၂၁)

၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ(၁၁)ရက်

၁၁-၁၁-၂၀၂၁	
ငွေကြေး အမျိုးအစား	ငွေလဲလှယ်နှုန်း (ကျပ်)
ဒေါ်လာ	၁၇၇၇.၈
ယူရို	၂၃၀၉.၈
စင်ကာပူဒေါ်လာ	၁၃၁၁.၆
စတာလင်ပေါင်	၂၃၈၁.၁
ဂျပန်ယန်း (၁၀၀)	၁၅၅၉.၄
တရုတ်ယွမ်	၂၇၇.၇၀
ဟောင်ကောင် ဒေါ်လာ	၂၂၈.၁၈
အိန္ဒိယရူပီး	၂၃.၈၅၂
ကိုရီးယားဝမ် (၁၀၀)	၁၅၀.၃၃
မလေးရှား ရင်းဂစ်	၄၂၆.၅၄
ဖိလစ်ပိုင်ပီဆို	၃၅.၄၆၄
ထိုင်းဘတ်	၅၃.၉၆၃
ဗီယက်နမ်ဒေါင် (၁၀၀)	၇.၈၄၉၉

ဈေးကွက်သတင်းဌာနစီမံကိန်းဦးစီးဌာန၊
ရုံးအမှတ်(၁၅)
ဖုန်း- ၀၆၇-၃၄၁၀၁၀၇
Email-
office.mis.npt@gmail.com

သတင်းခေါင်းစဉ်များ

- စိုက်ပျိုးရေး၊ မွေးမြူရေးနှင့် ရေထွက်ပစ္စည်းဆိုင်ရာသတင်းများ
 - ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ သီးနှံဈေးကွက်များတွင် ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိသော ပဲပုတ်စေ့ဈေးနှုန်း အခြေအနေများ
 - ပြည်တွင်းထောက်ပံ့အားပိုလျှံမှုနှင့် ပြည်ပတင်သွင်းမှုများကြောင့် ဩစတြေးလျ ထောပတ်သီးများ စုပုံနေခြင်း
 - ဩစတြေးလျကျောက်ပုစွန်တုပ်များကို ထိုင်းနိုင်ငံသို့ တင်ပို့မည်
- အထွေထွေသတင်းများ
 - ဩစတြေးလျ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာသတင်းများ
 - ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလအတွင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ကုန်သွယ်မှုမှ ကုန်သွယ်မှုပိုငွေ အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၂.၅ ဘီလီယံ ရရှိ
 - တရုတ်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာသတင်းများ
 - ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် RCEP သဘောတူညီချက်ကိုအတည်ပြုလိုက်ခြင်း
 - ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာသတင်းများ
 - အိန္ဒိယနှင့် ဘူတန်တို့အကြား နယ်စပ်ကုန်သွယ်ရေး ဝင်ထွက်ဂိတ် (၇) ခုအား တရားဝင်အတည်ပြုသတ်မှတ်ခြင်း
 - စက်သုံးဆီ အခွန်နှုန်းထားများအား အိန္ဒိယအစိုးရက လျော့ချပေးခြင်း
 - ပို့ကုန်တိုးမြှင့်ရေးချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်မှုများ
 - ဂျပန်နိုင်ငံ၏ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ၏ စီးပွားရေးအခြေအနေအကျဉ်းချုပ်အား အစီရင်ခံစာပြုစုတင်ပြခြင်း

ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ သီးနှံဈေးကွက်များတွင် ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိသော ပဲပုတ်စေ့ဈေးနှုန်း အခြေအနေများ

အမေရိကန်ဒေါ်လာငွေတန်ဖိုးများ မြင့်တက်နေချိန်တွင် အမေရိကန်နိုင်ငံရှိ ချီကာဂို စတော့ ဈေးကွက် (Chicago Commodity Exchange - CBOT) တွင် ပဲပုတ်စေ့ဈေးနှုန်းများ အနည်းငယ်ကျရိပ်ပြလျက်ရှိပြီး ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံရှိသီးနှံဈေးကွက်များတွင် အရောင်းအဝယ်များ အနည်းငယ်အေးစက်လျက်ရှိနေသည်။

တစ်အိတ်လျှင် ၆၀ ကီလိုဂရမ်အလေးချိန်ရှိသည့် ပဲပုတ်စေ့ ၁ အိတ်တန်ဖိုးသည် Passo Fundo (RS) ဈေးကွက်တွင် ၁၆၉.၀၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ Mission Region ဈေးကွက်တွင် ၁၆၈.၀၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ Rio Grande ဆိပ်ကမ်းဈေးကွက်တွင် ၁၇၃.၀၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ Rondonopolis (MT) ဈေးကွက်တွင် ၁၆၄.၀၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ Dourados (MS) ဈေးကွက်တွင် ၁၆၀.၀၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း၊ Rio Verde (GO) ဈေးကွက် တွင် ၁၆၂.၀၀ ဟဲရာဖြင့်လည်းကောင်း ဈေးနှုန်းများအသီးသီး ဖြစ်ပေါ်လျက်ရှိသည်။

အမေရိကန်နိုင်ငံရှိ ချီကာဂိုစတော့ဈေးကွက်တွင် ဝယ်လိုအားအသင့်အတင့်ရှိခဲ့သော် လည်း ငွေတန်ဖိုးမြင့်တက်နေမှုနှင့် ကုန်သည်များ၏ ဈေးကစားမှုများကြောင့် အရောင်းအဝယ် များအေးစက်ခဲ့ပြီး ပဲပုတ်စေ့ဈေးကွက်သည် အနိမ့်ဈေးနှုန်းများဖြင့် ဈေးပိတ်ခဲ့ရသည်။

အောက်တိုဘာလ တတိယအပတ်အတွင်း အမေရိကန်နိုင်ငံမှ ပဲပုတ်စေ့တန်ချိန် ၂,၂၇၂,၀၀၃ တန် နှင့် စတုတ္ထအပတ်အတွင်း ပဲပုတ်စေ့တန်ချိန် ၂,၅၆၅,၉၂၉ တန်အား ရောင်းချ နိုင်ခဲ့ကြောင်း အမေရိကန်စိုက်ပျိုးရေးဌာန၏ သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။ အဆိုပါ ရောင်းချခဲ့ သည့်ပဲပုတ်စေ့များတွင် တရုတ်နိုင်ငံသို့ တန်ချိန် ၁၃၂,၀၀၀ တန်ရောင်းချခဲ့ပြီး ၂၀၂၁-၂၀၂၂ သီးနှံ ကာလအတွင်း အပြီးတင်ပို့သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။

ပဲပုတ်စေ့ကြိုပွိုင့်ဈေးကွက်တွင် ဇန်နဝါရီလအတွက် ကြိုပွိုင့်ဈေးနှုန်းသည် ပဲပုတ်စေ့ ၁ စည်လျှင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၂.၄၈ ဒေါ်လာဖြင့်လည်းကောင်း၊ မတ်လအတွက်ကြိုပွိုင့်ဈေးနှုန်း သည် အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၁၂.၅၈ ဒေါ်လာဖြင့်လည်းကောင်း ဈေးနှုန်းများဖြစ်ပေါ်ခဲ့ကြောင်း၊ ပဲပုတ်ထွက်ကုန်စည်များတွင် ဒီဇင်ဘာလအတွက် ပဲပုတ်စေ့အခွံကြိုပွိုင့်ဈေးနှုန်းသည် ၁ တန် လျှင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၂၉.၁၀ ဒေါ်လာဖြင့်လည်းကောင်း၊ ပဲပုတ်ဆီ ၁ ပေါင်၏ ဒီဇင်ဘာလ အတွက်ကြိုပွိုင့်ဈေးနှုန်းသည် အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၆၁.၉၇ ဆင့်ဖြင့် အရောင်းအဝယ်များဖြစ်ပေါ် ခဲ့ကြောင်း စိုက်ပျိုးရေးဌာန၏ သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။

ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ နိုင်ငံခြားငွေကြေးဈေးကွက်တွင် အမေရိကန် ၁ ဒေါ်လာသည် ၅.၆၇၀၀ ဟဲရာ အထိရောက်ရှိခဲ့ကြောင်း သတင်းတွင်ဖော်ပြထားသည်။

သတင်းရင်းမြစ် -canalrural.com.br
ထွန်းအောင်ဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဘရာဇီးလ်

ပြည်တွင်းထောက်ပံ့အားပိုလျှံမှုနှင့် ပြည်ပတင်သွင်းမှုများကြောင့် ဩစတြေးလျ ထောပတ်သီးများ စုပုံနေခြင်း

အနောက်ပိုင်း ဩစတြေးလျ ထောပတ်သီးစိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူများသည် ထုတ်ပိုးမှုနှင့် ဈေးကွက်တင်ပို့မှု ကုန်ကျစရိတ်များ မကာမိတော့သောကြောင့် ထောပတ်သီးများ စုပုံလျက်ရှိကြောင်းသိရှိရပါသည်။ အနောက်ပိုင်းဩစတြေးလျတွင် ထုတ်လုပ်မှုစံချိန်တင်မြင့်တက်ပြီးနောက် ထောပတ်သီးတစ်ဗန်းလျှင် ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၁၈ ဒေါ်လာအထိ ကျဆင်းသွားခဲ့ကာပြည်တွင်းပိုလျှံမှုများ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။

အနောက်ပိုင်း ဩစတြေးလျ၏ အဓိကပြည်တွင်းဈေးကွက်များဖြစ်သော ဆစ်ဒနီနှင့် မဲလ်ဘုန်းသို့ ရောင်းချမှု နှေးကွေးခြင်းနှင့် Lockdown ကြောင့် အစားအသောက်ဝန်ဆောင်မှု လုပ်ငန်းကဏ္ဍကို လအတော်ကြာ ပိတ်ပစ်လိုက်ပြီးနောက် ဈေးနှုန်းကျဆင်းမှု ဖိအားများတိုးလာခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ယမန်နှစ်က ထောပတ်သီးစိုက်ပျိုးမှုမှာ စီးပွားဖြစ်ထွန်းခဲ့ပြီး၊ ယခုနှစ်တွင် အမြတ်အစွန်းမရရှိခြင်းက စိုက်ပျိုးထုတ်လုပ်သူများ၏ စီးပွားရေးအပေါ် ကြီးစွာသော ရိုက်ခတ်မှု ဖြစ်ပေါ်စေခဲ့ပါသည်။

ယခုရာသီအတွင်း အနောက်ပိုင်း ဩစတြေးလျတွင် ထောပတ်သီးဗန်းပေါင်း ၈.၂ သန်း ခန့်ခူးဆွတ်ရရှိနိုင်ကြောင်းခန့်မှန်းထားပြီး၊ ယမန်နှစ် ခူးဆွတ်ရရှိမှုနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက ၂၃၃ % မြင့်တက်လာခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ပြည်တွင်းထုတ်လုပ်မှုမြင့်တက်လာသော်လည်း လက်လီရောင်းချအချို့က နယူးဇီလန်နိုင်ငံမှ ထောပတ်သီးများ တင်သွင်းနေမှုအပေါ် မေးခွန်းထုတ်စရာဖြစ်လာပါသည်။ စာရင်းများအရ ပြည်ပမှသစ်သီးဗန်းပေါင်းများစွာသည် ဩစတြေးလျ စူပါမားကတ်များတွင် အပတ်စဉ်ရောင်းချရလျက်ရှိကြောင်းသိရှိပါသည်။ ဩစတြေးလျထောပတ်သီးအသင်းက ဩစတြေးလျထောပတ်သီးများ ဖူလုံသောထုတ်လုပ်မှုအဆင့်သို့ ရောက်ရှိသွားသောကြောင့် ဩစတေးလျသီးနှံ အဓိကလက်လီရောင်းချသူများက တင်သွင်းမှုကိုရပ်ဆိုင်းရန်မျှော်လင့်ကြောင်း ထုတ်ဖော်ပြောကြားထားပါသည်။

ပြည်တွင်းပိုလျှံမှုကို ဟန်ချက်ညီစေရန် တင်ပို့မှုလည်း အရေးပါသောအချက်တစ်ချက် ဖြစ်ရာ ပြည်ပနိုင်ငံများနှင့် ဈေးကွက်ထူထောင်ရေးမှာ အချိန်ကာလအတိုင်းအတာတစ်ခု လိုအပ်မည်ဖြစ်ပါသည်။ နိုင်ငံတကာဈေးကွက်အများအပြားသည် ဈေးနည်းပြိုင်ဘက်နိုင်ငံများဖြစ် သည့် ချီလီနှင့် ပီရူးတို့မှ သစ်သီးများကို တင်သွင်းနေပြီဖြစ်သည်။ ထို့အပြင် ဤရာသီတွင် မကြုံစဖူးကုန်စည်ပို့ဆောင်ရေးနှင့် ထောက်ပံ့ပို့ဆောင်ရေး စိန်ခေါ်မှုများသည် ပြည်ပဈေးကွက်များသို့ ဝင်ရောက်ရန် ပိုမိုခက်ခဲစေကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ယခုနှစ်တွင် ထောပတ်သီး ခူးဆွတ်ရရှိမှုမှာ တန်ချိန် ၁၂၀,၀၀၀ ရှိရာ ၂၀၁၀ ပြည့်နှစ်နှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက တန်ချိန် ၃၉,၆၀၀ တန် မြင့်တက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Source: www.abc.net.au

ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊
ကင်ဘာရာမြို့

.....
ဩစတြေးလျကျောက်ပုစွန်တုပ်များကို ထိုင်းနိုင်ငံသို့ တင်ပို့မည်

ဩစတြေးလျ အနောက်ပိုင်းမှ ရရှိသည့် ကျောက်ပုစွန်တုပ်အရှင်များကို ထိုင်းနိုင်ငံတွင် စားသုံးရန် ရည်ရွယ်ချက်အတွက် တင်ပို့ခွင့်ပြုမည့် ကျန်းမာရေးထောက်ခံချက်လက်မှတ်အသစ် ကိုဩစတြေးလျနှင့် ထိုင်းနိုင်ငံတို့အကြား အပြီးသတ်ဆောင်ရွက်ပြီးဖြစ်ကြောင်း Austrade သတင်းထုတ်ပြန်ချက်အရ သိရှိရပါသည်။

ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေး၊ ရေနှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်ဝန်ကြီးဌာနက ကျန်းမာရေးထောက်ခံချက်လက်မှတ်အတွက် လိုအပ်သော နည်းပညာဆိုင်ရာ လိုအပ်ချက်များ ကို ညှိနှိုင်းဆောင်ရွက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါသည်။ အဆိုပါ ကျန်းမာရေးထောက်ခံချက်သည် ၁-၉-၂၀၂၁ ရက်နေ့မှစတင်၍ ထိုင်းနိုင်ငံသို့တင်သွင်းမည့် ပုစွန်တုပ်မျိုးစိတ်အားလုံးအတွက် အကျုံးဝင်မည် ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ထောက်ခံချက် လက်မှတ်အသစ်ဖြင့် ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ အနောက်ပိုင်းဒေသထွက် ပုစွန်တုပ်များကို ထိုင်းနိုင်ငံသို့ ပထမဆုံးတင်ပို့နိုင်မည် ဖြစ်ပါသည်။ အဆိုပါ ပုစွန်တုပ်များတွင် အပူပိုင်းကျောက်ပုစွန် (tropical Rock Lobsters) နှင့် Ornate Rock Lobsters တို့လည်း အကျုံးဝင်ပါသည်။ သို့သော် ဩစတြေးလျတင်ပို့သူများသည် အခြားကျောက်ပုစွန်မျိုးစိတ်များ (ဥပမာ-တောင်ပိုင်းကျောက်ပုစွန်) တင်သွင်းခွင့် အတည်ပြုချက်အတွက် ထိုင်းနိုင်ငံမှ တင်သွင်း သူများနှင့် စစ်ဆေးသင့်ကြောင်းနှင့် ပထမအကြိမ်တင်သွင်းခြင်းအတွက် ထိုင်းအာဏာပိုင်များ ၏စစ်ဆေးမှုကိုခံယူရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ တင်ပို့သူများသည် ထိုင်းနိုင်ငံ၏ ကျောက်ပုစွန်တင်သွင်း ခြင်းဆိုင်ရာလိုအပ်ချက်များကိုကုန်တင်သွင်းနိုင်ငံ၏ လိုအပ်ချက်များလက်စွဲ (Manual of Importing Country Requirements) တွင်ပြန်လည်သုံးသပ်သင့်ကြောင်း Austrade က အသိပေးထုတ်ပြန်ထားပါသည်။

ဩစတြေးလျ ကျောက်ပုစွန်တင်ပို့မှုမှာ ၂၀၁၈-၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် သိသာစွာကျဆင်းခဲ့ ပါသည်။ ထို့အပြင် COVID-19 ကြောင့် တရုတ်နိုင်ငံဈေးကွက်တွင် အနှောင့်အယှက်များနှင့်

ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ဧည့်ဝတ်ပြုမှုကဏ္ဍ (global hospitality sector) များကိုပိတ်ပစ်ခြင်းတို့ကြောင့် ကျောက်ပုစွန်တင်ပို့မှုအပေါ် သက်ရောက်မှုရှိခဲ့ပြီး၊ ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ ကျောက်ပုစွန်ထုတ်လုပ်မှုမှာ လျော့ကျသွားကာ တင်ပို့မှု ဈေးနှုန်းမှာလည်း ကျဆင်းခဲ့ရပါသည်။ ၂၀၁၆-၂၀၁၇ ခုနှစ်ရှိ ကျောက်ပုစွန်ပျမ်းမျှဈေးနှုန်း တစ်ကီလိုဂရမ်လျှင် ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၈၁.၆၇ မှ ၂၀၂၀-၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ၂၅.၃၄ % ကျဆင်းကာ တစ်ကီလိုဂရမ်လျှင် ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၆၀.၉၄ သို့ ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။

ထိုင်းနိုင်ငံသည် ပင်လယ်စာအပါအဝင် ဩစတြေးလျ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးထုတ်ကုန်များအတွက် ကြီးထွားလာသော ဈေးကွက်တစ်ခုဖြစ်လာပြီး၊ ထိုင်းနိုင်ငံသို့ ကျောက်ပုစွန် တင်ပို့မှုမှာ ၂၀၁၉-၂၀၂၀ ခုနှစ်တွင် ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၄၂,၀၀၀ မှ ၂၀၂၀-၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၉.၄ သန်းအထိ မြင့်တက်ခဲ့ပါသည်။ COVID-19 ကြောင့် အရည်အသွေးမြင့် စားသောက်ကုန်ဝယ်လိုအား နည်းပါးသော်လည်း ထိုင်းနိုင်ငံမှဩစတြေးလျကျောက်ပုစွန် တင်သွင်းမှုသည်တိုးလာခဲ့သည်။ ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ခရီးသွားလာမှုများ ပြန်လည်စတင်ပြီး COVID-19 ဆိုင်ရာကန့်သတ်ချက်များမှ ပြန်လည်နာလန်ထူလာခြင်းကြောင့် ထိုင်းနိုင်ငံတွင် အရည်အသွေးမြင့် အစားအစာဝယ်လိုအား မြင့်တက်လာမည်ဟု မျှော်လင့်ရပါသည်။

ဈေးကွက်စုံလင်ကွဲပြားမှုမှာ ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ ကျောက်ပုစွန်ကဏ္ဍအတွက် အဓိကဦးစားပေးတစ်ခုဖြစ်ပြီး၊ ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးများ ပြန်လည်ဖွင့်လှစ်ခြင်းနှင့် ဈေးကွက်သစ်များတွင် ဝယ်လိုအားတည်ဆောက်ရန် ကြိုးပမ်းမှုများသည် အနာဂတ်ကျောက်ပုစွန်တင်ပို့မှုကို မြှင့်တင်ပေးမည်ဖြစ်ပါသည်။ ၂၀၁၈-၂၀၁၉ နှင့် ၂၀၂၀-၂၀၂၁ ခုနှစ်အကြား ကျောက်ပုစွန်မျိုးစိတ်အားလုံးတင်ပို့မှုမှာ ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၁.၆ ဘီလီယံသို့ ရောက်ရှိခဲ့ပြီး၊ အနောက်ပိုင်း ကျောက်ပုစွန် ၁ ဘီလီယံဖိုး၊ တောင်ပိုင်းကျောက်ပုစွန် ၅၄၈ သန်းဖိုးနှင့် Ornate နှင့် tropical rock lobster ၉၀ သန်းဖိုး အသီးသီးတင်ပို့နိုင်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Source: Austrade

ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ကင်ဘာရာမြို့

.....

ဩစတြေးလျ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာသတင်းများ

(က) ဩစတြေးလျစီးပွားရေး ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ပုံမှန်အခြေအနေသို့ အမြန်ပြန်လည် ရောက်ရှိရန် မျှော်မှန်းထားခြင်း

၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဇွန်လတွင် COVID-19 ဒယ်လ်တာမျိုးကွဲ ပျံ့နှံ့ဖြစ်ပွားမှုကို ကြုံတွေ့ခဲ့ရပြီး၊ ပြည်နယ်အတော်များများတွင် COVID-19 ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ပိတ်ဆို့မှုများဖြစ်ပေါ်ခဲ့ရာ ရလဒ်အနေဖြင့် ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဒုတိယနှစ်ဝက် စီးပွားရေးအခြေအနေမှာ မသေချာမရောမမှုများကို ဖြစ်ပေါ်စေပါသည်။ အဓိကပြည်နယ်များရှိ မြို့ကြီးများတွင် Lockdown ပြုလုပ်မှုများကြောင့် တတိယသုံးလပတ်တွင်စီးပွားရေးဆိုင်ရာ ဆောင်ရွက်ချက်များနှင့် အလုပ်လုပ်ကိုင်မှုတို့ ကျဆင်းနိုင်ကြောင်းမျှော်မှန်းထားပါသည်။ မျိုးကွဲအသစ်၏ပျံ့နှံ့နိုင်မှုမြင့်မားခြင်းကြောင့်ထိခိုက်ခံရသော နေရာများရှိ စီးပွားရေးကို တဖြေးဖြေးချင်း ပြန်လည်ဖွင့်လှစ်ရန် လိုအပ်လာပြီဖြစ်ပါသည်။

ဩစတြေးလျစီးပွားရေးမှာ အစိုးရ၏ သိသာထင်ရှားသော ဘဏ္ဍာရေးထောက်ပံ့မှု၊ စီးပွားရေးအခြေခံအရှိန်အဟုန်၊ Lockdown ပြုလုပ်မှုကြောင့် ထိခိုက်မှုရှိသည့်နေရာများရှိ အိမ်ထောင်စုများနှင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအတွက် ဘဏ္ဍာရေးထောက်ပံ့မှုနှင့် ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံမှုတိုးတက်မှုတို့က ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးက ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ပုံမှန်အခြေ အနေသို့ အမြန်ပြန်လည်ရောက်ရှိစေမည့် အကြောင်းတရားများဖြစ်ပါသည်။ ထို့အပြင် နိုင်ငံ၏ရင်းမြစ်နှင့် စွမ်းအင်တင်ပို့မှု တိုးတက်ခြင်းမှာလည်း စီးပွားရေးပုံမှန်အခြေအနေသို့ ပြန်လည်ရောက်ရှိရေးအကြောင်းတစ်ရပ်ဖြစ်ပါသည်။ ၂၀၂၀-၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ရင်းမြစ်နှင့်စွမ်းအင်တင်ပို့မှုမှ ဩစတြေးလျဒေါ်လာ ၃၁၀ ဘီလီယံရရှိရန် ခန့်မှန်းထားရာ ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ကူးစက်ရောဂါ ဖြစ်ပွားမှုအတွင်း အထင်ကြီးစရာရလဒ်အဖြစ် ရှိနေပါသည်။ ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံမှုသည်အမေရိကန်၊ တရုတ်နိုင်ငံတို့အပါအဝင် အဓိကကုန်သွယ်ဖက်နိုင်ငံများအကြား စီးပွားရေးဆိုင်ရာ လုပ်ဆောင်မှုများကို ပိုမိုလှုံ့ဆော်ပေးနိုင်ပါသည်။

ဩစတြေးလျနိုင်ငံသည် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးတွင် ပေါင်းစည်းလျက်ရှိသည့် စီးပွားရေး တစ်ခုဖြစ်ပြီး၊ နိုင်ငံ၏ GDP တွင် ကုန်သွယ်မှုမှာ ၄၀ % ခန့်ပါဝင်နေပါသည်။ အကြီးဆုံးကုန်သွယ်ဖက်နိုင်ငံ (၁၅) နိုင်ငံအနက် (၁၂) နိုင်ငံမှာအာရှဒေသမှဖြစ်ပြီး၊ ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ စုစုပေါင်း ပို့ကုန်သုံးပုံနှစ်ပုံခန့်ကိုအာရှဒေသသို့တင်ပို့နိုင်လျက်ရှိခြင်းမှာနိုင်ငံ၏ ပထဝီအနေအထား ကောင်းမွန်မှုနှင့်အဓိကအာရှကုန်သွယ်ဖက်နိုင်ငံများနှင့်လွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်မှုဒေသ သဘောတူစာချုပ်များ ချုပ်ဆိုနိုင်မှုတို့ကြောင့်ဖြစ်ပါသည်။

၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် တရုတ်နိုင်ငံသည် ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ အကြီးဆုံးကုန်သွယ်ဖက်နိုင်ငံအဖြစ် ဆက်လက်ရပ်တည်လျက်ရှိပြီး၊ အပြန်အလှန်ကုန်သွယ်မှုတွင် ၃၀ % ခန့်ပါဝင်နေပါ

သည်။ ဂျပန်နှင့် ကိုရီးယားနိုင်ငံတို့ကလည်း အဓိကကုန်သွယ်ဖက်နိုင်ငံများအဖြစ် ဆက်လက် ရပ်တည်ဆဲဖြစ်ပြီး၊ ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏စုစုပေါင်း ကုန်သွယ်မှု၏ ၁၃ % ခန့် ရှိပါသည်။ အာဆီယံ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများနှင့် ကုန်သွယ်မှုမှာ ၁၃%၊ အီးယူနှင့် ကုန်သွယ်မှုမှာလည်း ၁၃ % ခန့်ရှိကြောင်း နှင့်အမေရိကန်နှင့် ကုန်သွယ်မှုမှာ ၉ % ခန့်ရှိကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ထို့အပြင် ဩစတြေးလျနိုင်ငံသည်ကမ္ဘာ့စာတတ်မြောက်ပြီး၊ ပညာအတတ်ဆုံးနိုင်ငံများ ထဲမှ တစ်နိုင်ငံဖြစ်ရာ နိုင်ငံတကာကုမ္ပဏီများအတွက် ကျွမ်းကျင်လုပ်သားများနှင့် ပညာရှင်များ ထောက်ပံ့ပေးနိုင်ခြင်းက နိုင်ငံ၏ဝန်ဆောင်မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကဏ္ဍကို မြှင့်တင်ပေးနိုင်သည့် အဓိကအကြောင်းတရားတစ်ခုဖြစ်ပါသည်။တည်ငြိမ်ပြီး၊ စွမ်းရည်ပြည့်ဝသည့် စီးပွားရေးဝန်းကျင် ကလည်း နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးကို ခိုင်မာစေသည့် အဓိကအကြောင်းတစ်ရပ် ဖြစ်ပါသည်။

ဩစတြေးလျစီးပွားရေးမှာ အစိုးရ၏ ဘဏ္ဍာရေးထောက်ပံ့မှု၊ ကိုဗစ်ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံ မှုတိုးတက်မှု၊ ကုန်သွယ်ရေးအားကောင်းလာမှု၊ ကျွမ်းကျင်လုပ်သားနှင့်ပညာရှင်ထောက်ပံ့နိုင်မှု နှင့် တည်ငြိမ်ပြီး၊ စွမ်းရည်ပြည့်ဝသည့် စီးပွားရေးဝန်းကျင်ကောင်းများဖြင့် ၂၀၂၂ ခုနှစ်တွင် ပုံမှန်အခြေအနေသို့ အမြန်ပြန်လည်ရောက်ရှိရန် မျှော်မှန်းထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Source: Austrade

(ခ) Mitsubishi (MHI) အကြီးစားစက်မှုလုပ်ငန်းက ဩစတြေးလျ၏ ကာဗွန်လျှော့ချမည့် ကြိုးပမ်းမှုကို မြှင့်တင်ပေးမည်

MHI ဩစတြေးလျနှင့် Primetals နည်းပညာတို့သည် အကြီးစားစက်မှုလုပ်ငန်း ကာဗွန် လျှော့ချမှု အကူးအပြောင်းကာလ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု သုတေသနစင်တာ (Heavy Industry Low-Carbon Transition Cooperative Research Centre -HILT CRC) တွင် အဓိကမိတ်ဖက် များအဖြစ် ပူးပေါင်း၍လိုက်ပြီဖြစ်ပါသည်။ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု သုတေသနစင်တာ (CRC) များသည် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကို ဦးတည်သည့် အလယ်အလတ်မှ ရေရှည်စက်မှုကဏ္ဍကို အလေးပေးသော အကျိုးအမြတ်မဟုတ်သည့် အဖွဲ့အစည်းများဖြစ်ပါသည်။ HILT CRC သည် ဩစတြေးလျ အကြီးစားစက်မှုလုပ်ငန်းကဏ္ဍ၏ ကာဗွန်လျှော့ချမည့် နည်းပညာများဖွံ့ဖြိုးတိုး တက်စေရန် ရည်ရွယ်ပြီး၊ အစိုးရသည် လွန်ခဲ့သော (၁၀) နှစ်ကတည်းက ဩစတြေးလျဒေါ်လာ ၃၉ သန်းထောက်ပံ့ပေးခဲ့ပါသည်။ အဆိုပါ ရန်ပုံငွေသည် နိုင်ငံအတွင်းရှိ မိတ်ဖက်များထံမှ ရင်းနှီး မြှုပ်နှံမှုများအတွက် ဩစတြေးလျဒေါ်လာ ၁၇၅ သန်းကျော်ကို ဖွင့်လှစ်ပေးထားခြင်းဖြစ် ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

MHI သြစတြေးလျ နှင့် Primetals နည်းပညာတို့က သံနှင့် သံမဏိထုတ်လုပ်မှုဆိုင်ရာ အတွေ့အကြုံများကို ဖလှယ်ကြမည်ဖြစ်ပြီး၊ ဟိုက်ဒရိုဂျင် အခြေခံသံရိုင်း ပါဝင်မှုတိုက်ရိုက် လျှော့ချသည့် သုတေသနနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးကို အဓိကထားလုပ်ဆောင်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ယင်းတွင် HYFOR (ဟိုက်ဒရိုဂျင်အခြေခံသတ္တုရိုင်းလျှော့ချရေး) နည်းပညာအသစ်ပါဝင်ပြီး၊ Primetals နည်းပညာသည် အဆိုပါနည်းပညာကို ဥရောပတွင် စမ်းသပ်လျက်ရှိကြောင်း သိရှိရပါသည်။ MHI သြစတြေးလျက ဆန်းသစ်တီထွင်ထားသော ကာဗွန်လျှော့ချမှု ဖြေရှင်းချက်များ ဖြင့် သြစတြေးလျအကြီးစားစက်မှုလုပ်ငန်း၏ ကာဗွန်လျှော့ချရန် HILT CRC ရည်ရွယ်ချက်ကို ပါဝင်ကူညီမည်ဖြစ်ကြောင်းနှင့် ကုမ္ပဏီ (၂) ခုသည် လာမည့် (၁၀) နှစ်တာကာလအတွင်း CRC သို့လည်း ရန်ပုံငွေများ ထည့်ဝင်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

MHI သြစတြေးလျသည် စွမ်းအင်နှင့် ကာဗွန်လျှော့ချမှုကို အဓိကထား၍ အခြားသော ရေရှည်တည်တံ့သော ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေး ကြိုးပမ်းမှုများကို ပံ့ပိုးကူညီလျက်ရှိပါသည်။ ကုမ္ပဏီ သည် H2U နှင့် Eyre Peninsula Gateway စီမံကိန်းကို ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး၊ အဆိုပါ စီမံကိန်း မှာ သြစတြေးလျတောင်းပိုင်းတွင် အစိမ်းရောင်ဟိုက်ဒရိုဂျင်နှင့် အမိုးနီးယားတို့ကို ထုတ်လုပ် မည့် စီမံကိန်းဖြစ်ကာ ၂၀၂၃ ခုနှစ် အစောပိုင်းတွင် စတင်လည်ပတ်ရန် မျှော်မှန်းထားပါသည်။

သံနှင့် သံမဏိကဏ္ဍသည် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ဖန်လုံအိမ်ဓာတ်ငွေ့ထုတ်လွှတ်မှု၏ ၁၀ ရာခိုင်နှုန်းအထိ တာဝန်ရှိပြီး၊ ကျောက်မီးသွေးနှင့် coke အခြေခံ သံထုတ်လုပ်ရေး လုပ်ငန်းစဉ် များမှဟိုက်ဒရိုဂျင်အခြေခံထုတ်လုပ်ခြင်းသို့ ပြောင်းလဲခြင်းသည်စက်မှုလုပ်ငန်းကဏ္ဍကို ကာဗွန် လျှော့ချနိုင်ရန် ကူညီပေးနိုင်မည် ဖြစ်ပါသည်။ အဆိုပါနည်းပညာများကို သြစတေးလျနိုင်ငံတွင် အတိုင်း အတာတစ်ခုအထိ ဖြန့်ကျက်အသုံးပြုခြင်းသည် ထုတ်လုပ်သူများကို တန်ဖိုးမြှင့် ကွင်းဆက်သို့ မြှင့်တင်ပေးနိုင်သကဲ့သို့ နိုင်ငံကို သံတိုက်ရိုက်လျှော့ချမှုနှင့် နည်းပါးသော ကာဗွန် တင်ပို့မှုကို စတင်နိုင်ရန် ခွင့်ပြုပေးမည်ဖြစ်ရာ ရာသီဥတုပြောင်းလဲမှုဆိုင်ရာ ပဲရစ်သဘောတူ စာချုပ်အရ သြစတြေးလျနိုင်ငံ၏ ဝတ္တရားများနှင့်အညီ ဖြစ်စေမည်ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Source: Austrade

(ဂ) သြစတြေးလျ ဓနသဟာယဘဏ်က ဖောက်သည်များကို Cryptocurrency ဝန်ဆောင်မှု ပေးမည်

ပြီးခဲ့သည့်အပတ်တွင် သြစတြေးလျနိုင်ငံရှိ အဓိကဘဏ်တစ်ခုက ယင်းဘဏ်အသုံးပြု သူများအတွက် လက်ရှိဘဏ်လုပ်ငန်း Application တွင် Bitcoin ကဲ့သို့သော crypto ငွေကြေး ရောင်းဝယ်မှုဆိုင်ရာရွေးချယ်ခွင့်ကိုပေးမည်ဟု ကြေညာလိုက်ပါသည်။ "ညတွင်းချင်း" ချမ်းသာ အောင်ပြုလုပ်နိုင်သော cryptocurrency ကုန်သည်များ၏ အဖြစ်အပျက်များစွာရှိသော်လည်း၊

အွန်လိုင်းတွင် cryptocurrencies ကို ဝယ်ယူခြင်းနှင့် ရောင်းချခြင်းတို့မှာငွေဆုံးရှုံးရန် အလွန် လွယ်ကူကြောင်း ကျယ်ပြန့်စွာလက်ခံထားပါသည်။

ဩစတြေးလျလူငယ်များသည် ၎င်းတို့၏စုဆောင်းငွေများကို အမြန်လမ်းကြောင်းဖြင့် cryptocurrency ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများကို ရွေးချယ်လာသည်နှင့်အမျှ ဩစတြေးလျ၏အကြီးဆုံး ဘဏ်ကလည်း cryptocurrencies ဝယ်ယူရန်၊ ရောင်းချရန်နှင့် ကိုင်ဆောင်ထားရန်တို့အတွက် ကိုယ်ပိုင်စမ်းသပ် Platform တစ်ခုကိုတည်ထောင်နေခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။ ဩစတြေး လျ၏ အကြီးဆုံးဒစ်ဂျစ်တယ်ပိုင်ဆိုင်မှုဖလှယ်ရေး (Digital Asset Exchange) သူဌေးကြီး Caroline Bowler ကပင် လုပ်ငန်းကဏ္ဍ၌ စည်းမျဉ်းနှင့်ကြီးမားသောထိန်းကျောင်းမှု မရှိသည့်အ တွက် ဈေးကွက်တွင်ပါဝင်သူများအတွက် ခိုင်မာသောဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာအကြံဉာဏ် ပေးသည့် နည်းလမ်းလုံးဝမရှိကြောင်း ထုတ်ဖော်ပြောကြားထားပါသည်။

ဩစတြေးလျနိုင်ငံတွင် cryptocurrency ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများအတွက် ဥပဒေမူဘောင်မှာ ဆောင်ရွက်ဆဲဖြစ်ပြီး၊ Liberal MP Andrew Bragg ဦးဆောင်သည့် ဆီးနိတ်ရွေးချယ်ရေး ကော်မတီသို့ လုပ်ငန်းကဏ္ဍက ရာပေါင်းများစွာသော တင်ပြမှုများ ပြုလုပ်ပြီးနောက် အဆိုပါ လုပ်ငန်းကဏ္ဍကို မည်ကဲ့သို့တင်းကြပ်ရန်ကို လေ့လာလျက်ရှိပါသည်။ Treasurer Josh Frydenberg ကဩစတြေးလျကိုနည်းပညာနှင့်ဘဏ္ဍာရေးဗဟိုဌာနအဖြစ် ဆီးနိတ်ရွေးချယ်ရေး ကော်မတီနောက်ဆုံးအစီရင်ခံစာကို ကြိုဆိုပါကြောင်းနှင့်အစိုးရသည်ကော်မတီ၏ အကြံပြုချက် များကို ဂရုတစိုက်နှင့် သုံးသပ်လျက်ရှိပြီး၊ ယခုနှစ်ကုန်တွင် တုံ့ပြန်မှုကိုအပြီးသတ်ရန် ရည်ရွယ် ထားကြောင်းသိရှိရပါသည်။ ဩစတြေးလျနိုင်ငံသည် cryptocurrency အတွက် စည်းမျဉ်း၊ စည်း ကမ်းဆိုင်ရာကိစ္စရပ်များကို စိစစ်ဆဲဖြစ်ပါသည်။

၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလက တရုတ်သည် cryptocurrency လုပ်ငန်းများကို အရှိန်မြှင့် ဖြိုခွဲလိုက်သောအခါ Bitcoin ၏ ဈေးနှုန်းပျက်သွားခဲ့ရပါသည်။ Cryptocurrency နယ်ပယ်ရှိ လူများသည် စည်းမျဉ်း၊ စည်းကမ်းများကို ပိုမိုလိုအပ်ကြောင်း ပြောဆိုသော်လည်း အထောက် အထားများအရ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများသည် စည်းမျဉ်းအသစ်များကို လိုက်နာမှုအားနည်းကြောင်း တွေ့ရှိရပါသည်။

ယခုအခါ ဩစတြေးလျ ဓနသဟာယဘဏ်သည် ၎င်း၏ဖောက်သည်များအား cryptocurrencies ဝယ်ခြင်း၊ ရောင်းချခြင်းနှင့် ကိုင်ဆောင်ခြင်းတို့ကို ခွင့်ပြုမည်တော့ဖြစ်သည်။ သို့သော် ANZ၊ NAB နှင့် Westpac တို့သည် crypto ဈေးကွက်သို့ဝင်ရောက်ရန် အစီအစဉ် မရှိ သေးကြောင်းနှင့် cryptocurrencies မှာပြိုကွဲလွယ်ကြောင်း နာမည်ဆိုးဖြင့် ကျော်ကြားလျက်ရှိ

ရာကျွမ်းကျင်သူများက cryptocurrencies ဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်း၊စည်းကမ်းများကို တောင်းဆို လျက်ရှိကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Source: www.abc.net.au

(ဃ) ကိုဗစ်-၁၉ ဆိုင်ရာ ပိတ်ဆို့ကန့်သတ်မှုများ ပြီးဆုံးသွားပြီဖြစ်သော်လည်း စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများ ရုန်းကန်ရဆဲဖြစ်ခြင်း

ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၊ ဆစ်ဒနီမြို့၏ Lockdown က မကြာသေးမီက ပြီးဆုံးသွားပြီဖြစ် သော်လည်းစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအပေါ် ရိုက်ခတ်မှုပြင်းထန်ခဲ့ရာ ဧည့်ဝတ်ပြုမှုနှင့် အခြား လုပ် ငန်းကဏ္ဍများတွင် ကျပ်စားအလုပ်များကို ဖြည့်ဆည်းရန် လုပ်သားများ ပိုမိုလိုအပ်လာကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ဖက်ဒရယ်ဘတ်ဂျတ်စီမံကိန်းများအရ ကိုဗစ်-၁၉ ကူးစက်မှုဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာ ဝင်/ ထွက်ပေါက်များ ပိတ်ပစ်ခြင်းကြောင့် ၁၉၄၆ ခုနှစ်ကတည်းမှစတင်၍ ၂၀၂၀-၂၀၂၁ ခုနှစ် အတွင်း ရွှေ့ပြောင်းသွားလာမှု သိသိသာသာကျဆင်းခဲ့ပြီး၊ လူ ၇၁,၆၀၀ ဦး ထွက်ခွာမှုနှင့်အတူ ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ လက်ရှိအလုပ်သမားရှားပါးမှုကို ပိုမိုဆိုးရွားစေသည်။ ကူးစက်ရောဂါ မဖြစ်မီက နိုင်ငံတကာကျောင်းသားများနှင့် အခြားယာယီရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်သူများက အဆိုပါ အခန်းကဏ္ဍများကို ဖြည့်ဆည်းပေးနိုင်ခဲ့ခြင်းပြီး၊ အများအားဖြင့် တရုတ်၊ စင်ကာပူ၊ အင်ဒိုနီးရှား၊ ထိုင်းနှင့် တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံမှ နိုင်ငံတကာကျောင်းသားများဖြစ်ပါသည်။

သို့သော် ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်၊ မတ်လတွင် ဩစတြေးလျနယ်စပ်ကို ပိတ်လိုက်ခြင်းသည် ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လတွင် နိုင်ငံတကာ ကျောင်းသားဦးရေ ၇၅၆,၆၅၆ ဦးမှ ၂၀၂၁ ခုနှစ် ၊ ဩဂုတ်လတွင် ၅၅၂,၄၉၁ ဦးသို့ ကျဆင်းသွားခဲ့ရသည်။ ဝန်ထမ်းအင်အား နည်းပါးမှုကြောင့် စားသောက်ဆိုင်များ၏ ဖွင့်လှစ်မှုအချိန်ကို လျှော့ချခဲ့ရပြီး၊ Lockdown ကြောင့် ဝယ်လိုအား မြင့်တက်လာရာ Delivery ကွန်ယက်မှာလည်း လုပ်သားအင်အားနည်းပါးမှုကြောင့် ရိုက်ခတ် မှုများ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ရပါသည်။

ယခုအခါစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများသည်ရှင်သန်ရန်ခက်ခဲမှုများရှိနေပြီး၊ ဧည့်ဝတ်ပြုမှုကဏ္ဍ အတွက် လုပ်သားလိုအပ်ချက်မှာ အရေးကြီးသောပြဿနာတစ်ရပ်အဖြစ် ရှိနေပါသည်။ အလုပ် ရှင်များကမူ နိုင်ငံတကာကျောင်းသားများ ပြန်လည်ဝင်ရောက်လာရေးကို မျှော်လင့်လျက်ရှိပါ သည်။ သို့သော် လုပ်ငန်းကဏ္ဍရေရှည်ရပ်တည်နိုင်ရေးအတွက် ဧည့်ဝတ်ပြုမှုကဏ္ဍနှင့် လက်လီ ရောင်းချမှုကဏ္ဍတို့မှာ ဒေသခံဝန်ထမ်းများ ဆွဲဆောင်ရန်နှင့် စွမ်းရည်မြှင့်တင်ရန် လိုအပ်လာပြီ ဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

Source: www.abc.net.au

(c) လယ်ယာလုပ်သားများ၏ လစာနှုန်းထားများ ပြောင်းလဲသတ်မှတ်ရန် ဆောင်ရွက်လျက် ရှိခြင်း

သစ်သီးဝလံပန်းမာလ်ကဏ္ဍ၏ လုပ်သားများအတွက် သစ်သီးနှင့် ဟင်းသီးဟင်းရွက်များ ခူးဆွတ်ရန် လစာပေးချေမှု နည်းလမ်းကြောင့် ယခုအပတ်အတွင်း ငြင်းခုံမှုများ ဖြစ်ပွားစေ ကြောင်းသိရှိရပါသည်။ လုပ်ငန်းကဏ္ဍသည် လယ်ယာလုပ်သားများ အသီးအနှံခူးသည့်နှုန်းတွင် အနည်းဆုံးတစ်နာရီလျှင် အနိမ့်ဆုံး ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၂၅.၄၁ အာမခံရမည်ဟူသည့် တရား မျှတသော အလုပ်ကော်မရှင်၏ (The Fair Work Commission) စီရင်ချက်ဆိုင်ရာ သက် ရောက်မှုများကို သိရှိနားလည်အောင်ကြိုးစားလျက်ရှိကြောင်းနှင့် ယခုဆုံးဖြတ်ချက်မှာ လုပ်ငန်း ကဏ္ဍဆုံးဖြတ်ချက်များအနက် ယနေ့ခေတ်၏ အထင်ရှားဆုံးသော ဆုံးဖြတ်ချက်တစ်ခုဖြစ် ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

သမားရိုးကျခူးဆွတ်မှု နှုန်းများပေးရာတွင် အလုပ်သမားများကို ၎င်းတို့ရိတ်သိမ်းသည့် သို့မဟုတ် ထုပ်ပိုးသည့် ပမာဏအလိုက် ပေးချေခြင်းဖြစ်ပါသည်။ လယ်ယာလုပ်ငန်းစည်းရုံးရေး အဖွဲ့ကမူ အရည်အချင်းရှိဝန်ထမ်းများသည် ယခုအနိမ့်ဆုံးတစ်နာရီစာနှုန်းထက် ပိုမိုရရှိစေ ကြောင်း ငြင်းခုံထားပါသည်။ တစ်ဖက်တွင်မူ ဩစတြေးလျ အလုပ်သမားများသမဂ္ဂ (AWU) သည် အပိုင်းလိုက်နှုန်းထားစနစ်က သစ်သီးခူးသူများကို ခေါင်းပုံဖြတ်ပြီး၊ အကြေးငွေနည်း ပါးစွာပေး ချေခြင်းဖြစ်ကြောင်း အရေးဆိုထားသည်မှာ ကြာမြင့်လျက်ရှိနေပြီဖြစ်ပါသည်။ ကော်မရှင်သည် ရာသီအလိုက်ရိတ်သိမ်းသည့် လုပ်သားအင်အား၏ များပြားလှသောအချိုးအစားမှာ လက်ခစား နှုန်းထားဖြင့် လုပ်ကိုင်နေခြင်းဖြစ်ပြီး၊ ယာယီရွှေ့ပြောင်း အလုပ်သမား အများအပြားမှာခေါင်းပုံ ဖြတ်ခံရမှုတွင် ပါဝင်လျက်ရှိသည်ကိုတွေ့ရှိခဲ့ပါသည်။

အမျိုးသားတောင်သူလယ်သမားများအဖွဲ့ချုပ် (The National Farmers' Federation) က အဆိုပါအပြောင်းအလဲကို ဆန့်ကျင်လျက်ရှိပြီး၊ အပိုင်းလိုက်နှုန်းထားစနစ်က ကုန်ထုတ် စွမ်းအားကို မြှင့်တင်နိုင်ပြီး၊ ယခုတစ်နာရီအနိမ့်ဆုံးနှုန်းထားက လယ်သမားများ၏စီးပွားရေးကို ပျက်သွားစေနိုင်ကြောင်း ထုတ်ဖော်ပြောကြားထားပါသည်။ အလုပ်ရှင်အများအပြားသည် ထုတ် လုပ်နိုင်စွမ်းမရှိသော အလုပ်သမားများအတွက် နာရီအလိုက်နှုန်းထားများကိုမပေးဆောင်နိုင်ခြင်း (သို့) အပိုအုပ်ချုပ်ရေးဝန်ထုပ်ဝန်ပိုးကို မထမ်းဆောင်နိုင်ခြင်းကြောင့် အပိုင်းလိုက်နှုန်းထားများ ကို ပေးဆောင်ရန်တတ်နိုင်တော့မည် မဟုတ်ကြောင်းသိရှိရပါသည်။

Source: www.abc.net.au

(စ) ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလအတွင်း စီးပွားရေးအခြေအနေ အစီရင်ခံစာ

ပြည်တွင်းတွင်ကိုဗစ်-၁၉ ဆိုင်ရာ ပိတ်ဆို့ကန့်သတ်မှုများကြောင့် စီးပွားရေးမှာ တစ်ပတ်လျှင် ဩစတြေးလျဒေါ်လာ ၃ ဘီလီယံဆုံးရှုံးသကဲ့သို့ နိုင်ငံတကာ ဝင်/ထွက်ပေါက်များပိတ်ထားခြင်းက တစ်ပတ်လျှင် ၁.၃ ဘီလီယံခန့် ဆုံးရှုံးမှုများနှင့် ရင်ဆိုင်ရလျက်ရှိပါသည်။ စက်တင်ဘာလအတွင်း အလုပ်လက်မဲ့နှုန်းမှာ ၄.၆ % အထိ မြင့်တက်ခဲ့ပြီး၊ ခန့်မှန်းခြေအားဖြင့် လူပေါင်း ၁၃၀,၀၀၀ မှ အလုပ်အကိုင် ဆုံးရှုံးခဲ့ရပါသည်။ အဓိကမြို့ကြီးများတွင် ကိုဗစ်-၁၉ ဆိုင်ရာ ပိတ်ဆို့ကန့်သတ်မှုများကို ယခုလလယ်အတွင်း ဖယ်ရှားလိုက်ပြီဖြစ်ရာ စီးပွားရေးလုပ်ဆောင်မှုများ ပြန်လည်သက်ဝင်လာပြီဖြစ်သော်လည်း Lockdown ကာလကြာမြင့်မှုကြောင့် စီးပွားရေးတိုးတက်မှု နှေးကွေးခဲ့ရပါသည်။

ဩစတြေးလျနိုင်ငံတကာဝင်/ထွက်ပေါက်များကိုနိုဝင်ဘာလတွင် ပြန်လည်ဖွင့်လှစ်တော့မည်ဖြစ်ရာ ဩစတြေးလျ နိုင်ငံသားများ ပြည်ပသို့ဘေးကင်းစွာ သွားလာနိုင်ရေးအတွက် အစိုးရက နိုင်ငံတကာ COVID- 19ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံပြီးကြောင်း သက်သေအထောက်အထား (International COVID- 19proof of vaccination) အစီအစဉ်ကို စတင်လိုက်ပြီး၊ ဩစတြေးလျ နိုင်ငံသားများနှင့် ဩစတြေးလျဗီဇာဖြင့် တရားဝင်နိုင်ငံကူး လက်မှတ်ကိုင်ဆောင်ထားသူများသည် ၁၉-၁၀-၂၀၂၁ ရက်နေ့မှ စတင်ကာ Australian Immunisation Register (AIR) တွင် မှတ်ပုံတင်ထားသည့် ၎င်းတို့၏ ကာကွယ်ဆေးမှတ်တမ်းများကို နိုင်ငံတကာ COVID-19 ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံပြီးကြောင်း သက်သေအထောက်အထားအဖြစ်ရယူနိုင်ရန် စီစဉ်ထားရှိပါသည်။

Qantas လေကြောင်းလိုင်းသည် ဒီဇင်ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့မှ နိုင်ငံအဝှမ်း လုပ်ငန်းပြန်လည်စတင်နိုင်ရန် စီစဉ်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပြီး၊ ယမန်နှစ်မတ်လနောက်ပိုင်းမှစတင်၍ လေကြောင်းလိုင်း၏ ပထမဆုံးပုံမှန်ပျံသန်းမှုအဖြစ် နိုဝင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင် ဆစ်ဒနီမှ ဒါဝင် - လန်ဒန်သို့ ထွက်ခွာမည်ဖြစ်ပါသည်။ ပြည်နယ်များနှင့်နယ်မြေများအကြား ခရီးသွားလာမှုများသည် ကန့်သတ်ချက်များ ရုပ်သိမ်းခြင်းနှင့်အညီ ပြည်တွင်းလေကြောင်းလိုင်း ပြန်လည်စတင်နိုင်ရန် မျှော်မှန်းထားပါသည်။

ကနဦးအနေဖြင့် နိုင်ငံတကာလေကြောင်းခရီးစဉ်များတွင် နိုင်ငံသားများ၊ အမြဲနေထိုင်သူများနှင့်၎င်းတို့၏ မိသားစုဝင်များကို ကန့်သတ်ချက်များရှိမည်ဖြစ်ပြီး၊ ဆက်လက်၍ နိုင်ငံတကာကျောင်းသားများနှင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းဆိုင်ရာ ခရီးသွားလာခြင်းများကို ခွင့်ပြုပေးမည်ဖြစ်ပါသည်။ နောက်ပိုင်းတွင် ကျွမ်းကျင်ရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်သူများနှင့် ခရီးသွားများအတွက် လျင်မြန်စွာ ဖွင့်ပေးနိုင်ရေး စီစဉ်ဆောင်ရွက်သွားမည် ဖြစ်ပါသည်။

ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကဏ္ဍတွင် နည်းပညာဆိုင်ရာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုအဖြစ် ဗြိတိန်နည်းပညာ ကုမ္ပဏီ SoftIron က ဩစတြေးလျနိုင်ငံတွင် ပထမဆုံးသောထုတ်လုပ်မှုစက်ရုံတစ်ရုံကို စတင် ဖွင့်လှစ်လိုက်ပြီး၊ ဒေတာစင်တာများအတွက် စက်ပစ္စည်းများကို ထုတ်လုပ်မည်ဖြစ်ပါသည်။ ယင်း တို့တွင် ပုဂ္ဂလိကနှင့် အများပြည်သူသုံး Cloud နှင့်လုပ်ငန်းသုံးအတွက် enterprise-scale facilities များပါဝင်ပြီး၊ ၂၀၂၂ ခုနှစ်အစောပိုင်းတွင် စတင်ထုတ်လုပ်သွားနိုင်ရန် မျှော်မှန်းထား ပါသည်။ ထို့အပြင် အလယ်ပိုင်းကွင်းစလန်ပြည်နယ်တွင် ကမ္ဘာ့အကြီးဆုံး အစိမ်းရောင် ဟိုက် ဒရိုဂျင် ထုတ်လုပ်မည့် စက်ရုံကို တည်ဆောက်မည်ဖြစ်ရာ ဩစတြေးလျသည် ကမ္ဘာ့အကြီးဆုံး အစိမ်းရောင် ဟိုက်ဒရိုဂျင်ထုတ်လုပ်မည့်နေရာအဖြစ် ပေါ်ထွက်လာတော့မည်ဖြစ်ပါသည်။ အဆို ပါ စက်ရုံသည် ကမ္ဘာ့အစိမ်းရောင်ဟိုက်ဒရိုဂျင် ထုတ်လုပ်မှု စွမ်းရည်ကို (၂) ဆ မြင့်တက်နိုင် ပြီး၊ ပထမအဆင့်အနေဖြင့် နှစ်စဉ်ဟိုက်ဒရိုဂျင် လျှပ်စစ်ဓါတ်အား ၂ ဂစ်ဂါဝပ် ထုတ်လုပ်နိုင်ရန် မျှော် မှန်းထားပါသည်။ အစိုးရသည် စံချိန်တင်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် အရည်အချင်းများရရှိရေး ဆွဲဆောင် ရန်၊ ဩစတြေးလျအလုပ်အကိုင်များ ပိုမိုဖန်တီးနိုင်ရန်အတွက် ဗြိတိန်နိုင်ငံနှင့် ဘဏ္ဍာနည်း ပညာ ပေါင်းကူးသဘောတူစာချုပ် ချုပ်ဆိုခဲ့သည့်အပြင် ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ တိုးတက်လျက် ရှိသော ဘဏ္ဍာနည်းပညာ) FinTech) ကဏ္ဍကို ပံ့ပိုးပေးလျက်ရှိပါသည်။

ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကဏ္ဍတွင် ဩစတြေးလျနှင့် ပစိဖိတ်ကျွန်းစုနိုင်ငံများအကြား စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးထုတ်ကုန်ရောင်းဝယ်မှုဆိုင်ရာ MOU တစ်ရပ်ကို ၆၂၀၂၁-၁၀- ရက်နေ့က လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့ကြပြီး၊ MOU အရ ပစိဖိတ်ကျွန်းစုနိုင်ငံများ၏ အစားအသောက် လုံခြုံ စိတ်ချရမှုကို တိုးတက်စေရေးနှင့် ဇီဝလုံခြုံမှုအန္တရာယ်များကို စီမံခန့်ခွဲရာတွင် အကူအညီ ပေး ရေးတို့ကိုပါ ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ပါသည်။ ဩစတြေးလျသည် စင်္ကာပူနိုင်ငံနှင့် နှစ်နိုင်ငံ အစိမ်းရောင် စီးပွားရေးသဘောတူစာချုပ်တစ်ရပ်ကို လေ့လာဖော်ထုတ်လျက်ရှိပြီး၊ သဘာဝ ပတ်ဝန်းကျင်ဆိုင်ရာကုန်စည်များနှင့်ဝန်ဆောင်မှုများအတွက် ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာ အတားအဆီး များကိုဖယ်ရှားရန်နှင့် ထုတ်လွှတ်မှုနည်းသော အစိမ်းရောင်နည်းပညာဆိုင်ရာ သဘောတူညီမှု များကို အရှိန်မြှင့်တင်ရန် ရည်ရွယ်ပါသည်။

ကမ္ဘာ့အကြီးဆုံးလွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်မှုဒေသဖြစ်လာမည့် ဒေသတွင်းဘက်စုံစီးပွား ရေးပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု သဘောတူစာချုပ်ကို စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအနေဖြင့် လိုက်ပါ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်နိုင်ရေးအတွက်ပြည်တွင်းလုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့်အညီ အကောင် အထည်ဖော်ဆောင်မည့် ဥပဒေတစ်ရပ်ကို ပါလီမန်က ၂၁၂၀၂၁-၁၀- ရက်နေ့တွင် အတည်ပြု ခဲ့ပြီး၊ ၂၂၀၂၁-၁၁- ရက်နေ့တွင် ဩစတြေးလျနိုင်ငံနှင့်အတူ နယူးဇီလန်နိုင်ငံကလည်း RCEP သဘောတူစာချုပ်ကို အတည်ပြုလက်မှတ်ရေးထိုး (Ratify) ခဲ့ပါသည်။

စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးကဏ္ဍတွင် အဓိကသိုးထုတ်လုပ်သော ဒေသများရှိ စိုစွတ်သော နွေဦး ရာသီကြောင့် ယခုနှစ်တွင် အမျိုးသားသိုးအုပ်စုဆောင်းမှုမှာ ကောင်ရေသန်း ၇၀ ကျော် ရောက် ရှိရန်ခန့်မှန်းထားပါသည်။မွေးမြူသူများ၏ထိန်းသိမ်းထားရှိမှုနှင့်ထုတ်လုပ်သူများက ကောင်းမွန် သောရာသီဥတုကို အသုံးပြု၍ သိုလှောင်မှုနှုန်း မြင့်တင်ခြင်းဖြင့် အမျိုးသားသိုးအုပ်စု ပြန်လည် တည်ဆောက်ရေးအရှိန်သည် ကနဦးမျှော်မှန်းထားသည်ထက် ပိုမိုမြန်ဆန်လာခြင်း ဖြစ်ပါသည်။ ပြည်ပနိုင်ငံဈေးကွက်များသို့ ကျွဲအရှင်တင်ပို့မှု မြင့်တက်လာခဲ့ပြီး၊ အထူးသဖြင့် အရှေ့တောင် အာရှနိုင်ငံများအနက် အင်ဒိုနီးရှားနှင့် ဗီယက်နမ်နိုင်ငံတို့မှ ဝယ်လိုအား မြင့်တက်ခဲ့ပါသည်။ Red Meat တင်ပို့မှုများအနက် ဆိတ်သားတင်ပို့မှုမှာ ဈေးနှုန်းခိုင်မာမှုနှင့်အတူ အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ တိုးတက်လာသောဝယ်လိုအားနှင့် ကိုရီးယားနိုင်ငံ၏ ချက်ခြင်းမြင့်တက်လာသည့် ဝယ်လိုအား တို့ကြောင့် ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်နှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် ၂၁ % တိုးတက်လာနိုင်ကြောင်း ခန့်မှန်းထားပါသည်။

ဈေးကွက်အသစ် အခွင့်အလမ်းအဖြစ် မက္ကဆီကိုနိုင်ငံသို့ စားသုံးနိုင်သည့် အမဲဆီကို ပထမဦးဆုံးတင်ပို့နိုင်ခဲ့ပြီး၊ တင်ပို့ရာတွင် CPTPP သဘောတူစာချုပ်အရ အကောက်ခွန် ကင်း လွတ်ခွင့်ဖြင့်တင်ပို့နိုင်မည့် အခွင့်အလမ်းရရှိခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ဩစတြေးလျနိုင်ငံသည် ၂၀၂၀-၂၀၂၁ ခုနှစ်အတွင်း အမဲဆီကို ဩစတြေးလျ ဒေါ်လာ ၁၀၈. သန်းဖိုး တင်ပို့နိုင်ခဲ့ပြီး၊ ကိုရီးယား နိုင်ငံသို့ ၆၉ %၊ နယူးဇီလန်နိုင်ငံသို့ ၁၀ % နှင့် ထိုင်ဝမ်သို့ ၇ % အသီးသီးတင်ပို့နိုင်ခဲ့ခြင်းဖြစ် ပါသည်။

ယခုလအတွင်း ဘရစ်ဘိန်းအခြေစိုက် Cannon Hill အသားထုတ်လုပ်မှုလုပ်ငန်းက တရုတ်နိုင်ငံသို့ တင်ပို့လိုက်သော အေးခဲအမဲသားများတွင် တားမြစ်ဓာတုပစ္စည်းများ တွေ့ရှိမှု ကြောင့် တရုတ်အာဏာပိုင်များက တင်ပို့ခွင့် ပိတ်ပင်လိုက်ရာ ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ (၉) ခု မြောက်တင်ပို့မှုပိတ်ပင်ခံရသည့်လုပ်ငန်းဖြစ်လာပါသည်။ တရုတ်နိုင်ငံကဩစတြေးလျပိုင်အပေါ် တန်ပြန်စုပုံတင်သွင်းခွန် ၂၂၀ % ကောက်ခံသည့် အငြင်းပွားမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ WTO တွင် ဩစတြေးလျ၏ အရေးဆိုမှုကို WTO အငြင်းပွားမှု အဖွဲ့ဖြေရှင်းရေးက စစ်ဆေးရန် သဘော တူညီခဲ့ပါသည်။ တရုတ်၏ စီးပွားရေးဒဏ်ခတ်ပိတ်ဆို့မှုများသည် WTO စည်းမျဉ်းများကို ချိုးဖောက် ခြင်းဖြစ်ကြောင်း ဩစတြေးလျက စွပ်စွဲပြောဆိုထားပြီး၊ တရုတ်နိုင်ငံကမူ ၎င်းတို့ ချမှတ်ကျင့်သုံးလိုက်သည့် အစီအမံများမှာ WTO စည်းမျဉ်းများနှင့် ကိုက်ညီမှုရှိကြောင်း တန်ပြန် ပြောဆိုထားပါသည်။ ဩစတြေးလျ ပိုင်တင်ပို့မှုမှာ (၅) နှစ်အတွင်း အနိမ့်ဆုံးသို့ ကျဆင်းသွား သော်လည်း ဟောင်ကောင်မှာ ဩစတြေးလျပိုင်ဝယ်လိုအားမှာ ၁၃၅ % မြင့်တက်ခဲ့ပြီး၊ အရှေ့

တောင်အာရှမှ ၄၃ % နှင့် ဗြိတိန်အပါအဝင် အီးယူနိုင်ငံများ၏ ဝယ်လိုအားက ၄ % မြင့် တက်လာခဲ့ပါသည်။

ဩစတြေးလျနှင့် တရုတ်နိုင်ငံတို့အကြား ဖြစ်ပွားလျက်ရှိသည့် ကုန်သွယ်ရေးအငြင်းပွား မှုများကြောင့် ဩစတြေးလျပို့ကုန်များ တရုတ်ဈေးကွက်ဝင်ရောက်မှုမှ ပိတ်ပင်ကန့်သတ်ထား ခံရသည့် အခြေအနေတွင် အမေရိကန်ပို့ကုန်များက တရုတ်ဈေးကွက်သို့ အစားထိုးဝင်ရောက် လျက်ရှိပါသည်။ အထူးသဖြင့် အမေရိကန်နိုင်ငံ၏ တရုတ်နိုင်ငံသို့ အမဲသားတင်ပို့မှုမှာ သိသာစွာ မြင့်တက်ခဲ့ပြီး၊ဩစတြေးလျအမဲသားတင်ပို့သူများအတွက်စိုးရိမ်ပူပန်မှုများ ဖြစ်ပေါ်စေပါသည်။ သို့သော်လည်း တရုတ်နိုင်ငံ၏ လျှပ်စစ်ဓာတ်အားအကြပ်အတည်းကြောင့် ဩစတြေးလျ ကျောက်မီးသွေးတင်သွင်းခွင့် ပိတ်ပင်ထားမှုကို ယာယီဖြေလျှော့လိုက်ရာ ဆိပ်ကမ်းများသို့ ရောက်ရှိနေသည့် ကျောက်မီးသွေးများအတွက် ကုန်စည်ရှင်းလင်းခွင့် ရရှိခဲ့ပါသည်။

တရုတ်နိုင်ငံသည် ဩစတြေးလျနိုင်ငံနှင့် ကုန်သွယ်ရေးအငြင်းပွားမှုများ ဖြစ်ပွားလျက် ရှိ သော်လည်း ယခုနှစ်အတွင်း ကုန်စည်ဝယ်ယူမှု ပိုမိုများပြားလာပြီး၊ တင်ပို့မှုတန်ဖိုးမှာ ယမန်နှစ် ကနှင့်နှိုင်းယှဉ်ပါက ၂၄ % မြင့်တက်လာခဲ့ပါသည်။ အပြန်အလှန်ကုန်သွယ်မှု အများဆုံးနိုင်ငံဖြစ် သည့် တရုတ်နိုင်ငံနှင့် ကုန်သွယ်မှုပိုငွေပြုနေခြင်းက ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ ကုန်သွယ်မှုအားသာ ချက်ကို ဖြစ်ပေါ်စေပါသည်။

သုံးသပ်တင်ပြချက်

၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဇွန်လမှ စတင်၍ COVID-19 ဒယ်လ်တာမျိုးကွဲ ပျံ့နှံ့ဖြစ်ပွားမှုကို ကြုံ တွေ့ခဲ့ရပြီး၊ ပြည်နယ်များရှိ မြို့ကြီးအများစုတွင် COVID-19 ဆိုင်ရာ ကန့်သတ်ပိတ်ဆို့မှု များ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ရာ ရလဒ်အနေဖြင့် ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဒုတိယနှစ်ဝက် စီးပွားရေး အခြေအနေမှာ မသေချာ မရေရာမှုများကို ဖြစ်ပေါ်စေပါသည်။ အဓိကပြည်နယ်များရှိ မြို့ကြီးများတွင် Lockdown ပြု လုပ်မှုများကြောင့် တတိယသုံးလပတ်တွင်စီးပွားရေးဆိုင်ရာ ဆောင်ရွက်ချက်များနှင့် အလုပ် လုပ်ကိုင်မှုတို့ ကျဆင်းစေနိုင်ကြောင်း တွေ့ရှိရပါသည်။ မျိုးကွဲအသစ်၏ ပျံ့နှံ့မှု မြင့်မားခြင်း ကြောင့်ထိခိုက်ခံရသော နေရာများရှိ စီးပွားရေးကို တဖြေးဖြေးချင်း ပြန်လည်ဖွင့်လှစ်ရန် လိုအပ် လာပြီဖြစ်ပါသည်။

ပြည်နယ်အလိုက် ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံမှုမှာ သတ်မှတ်ရာခိုင်နှုန်းများသို့ ရောက်ရှိလာ သည်နှင့်အမျှ နိုင်ငံတကာဝင်/ထွက်ပေါက်များ ပြန်လည်ဖွင့်လှစ်ခြင်းဖြင့် အဓိကဝန်ဆောင်မှု ကဏ္ဍတစ်ခုဖြစ်သည့် ခရီးသွားလုပ်ငန်းမှာ ပြန်လည်ဦးမော့လာတော့မည်ဖြစ်ပါသည်။ အစိုးရ သည် အဆင့်မြင့် စွမ်းအင်လောင်စာ နည်းပညာကဏ္ဍနှင့် ဘဏ္ဍာနည်းပညာကဏ္ဍတို့ရှိ ရင်းနှီး

မြုပ်နှံမှုများအတွက် ပံ့ပိုးကူညီခြင်းဖြင့် နိုင်ငံခြားရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုများကို ဆွဲဆောင်ကာ အလုပ် အကိုင်များ ပိုမိုဖန်တီးနိုင်ရေး ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း သုံးသပ်တင်ပြအပ်ပါသည်။

ဩစတြေးလျအစားအသောက်ထုတ်လုပ်မှုနှင့် တင်ပို့မှုသည် နှစ်ရှည်များစွာ တရုတ်နိုင်ငံ အပေါ် မှီခိုနေခဲ့ခြင်းကြောင့် တရုတ်နိုင်ငံဈေးကွက်၏ အကန့်အသတ်များ ဖြစ်ပေါ်လာချိန်တွင် အခြားဈေးကွက်သစ်များရှာဖွေ၍ ပြောင်းလဲတင်ပို့ခြင်းက ထုတ်လုပ်မှုလုပ်ငန်းကဏ္ဍအတွက် လက်တလောခက်ခဲမှုများရှိစေသော်လည်း ဩစတြေးလျနိုင်ငံ၏ ရေရှည်ကုန်သွယ်မှုအတွက် ကောင်းမွန်သော လက္ခဏာများဖြစ်ကြောင်း သုံးသပ်တင်ပြအပ်ပါသည်။

ရှင်စောသု၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ကင်ဘာရာမြို့

၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလအတွင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ကုန်သွယ်မှုမှ ကုန်သွယ်မှုပိုငွေ အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၂.၅ ဘီလီယံ ရရှိ

၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလအတွင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံသည် ကုန်သွယ်မှုမှ အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၂.၅ ဘီလီယံ ကုန်သွယ်မှုပိုငွေ ရရှိခဲ့ကြောင်း၊ ယခင်နှစ်ကာလတူတွင် ကုန်သွယ်မှုပိုငွေ အမေရိကန် ဒေါ်လာ ၄.၄ ဘီလီယံ ရရှိခဲ့သဖြင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက ၄၃.၁ ရာခိုင်နှုန်းလျော့နည်း ရရှိခဲ့ကြောင်း နိုဝင်ဘာလ ၃ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် စီးပွားရေးဝန်ကြီးဌာန၏သတင်းတွင် ဖော်ပြထားသည်။

အောက်တိုဘာလအတွင်း ပို့ကုန်တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၂.၅ ဘီလီယံနှင့် သွင်းကုန် တန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၀ ဘီလီယံ၊ စုစုပေါင်းကုန်သွယ်မှုတန်ဖိုး ဟဲရာ ၄၂.၅ ဘီလီယံ ရရှိခဲ့သဖြင့် ပို့ကုန်တင်ပို့မှုတွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂.၅ ဘီလီယံတန်ဖိုးအား ပိုမိုတင်ပို့နိုင်ခဲ့ ကြောင်း ဝန်ကြီးဌာန၏သတင်းတွင် ဖော်ပြထားသည်။

ပို့ကုန်တင်ပို့မှုလျော့နည်းခြင်းသည် နိုင်ငံခြားငွေတန်ဖိုး အတက်အကျများ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့မှု ကြောင့် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံမှ တင်ပို့နေသည့် သံရိုင်း ၁ တန်ဈေးနှုန်းသည် ဩဂုတ်လတွင် အမေရိ ကန်ဒေါ်လာ ၁၆၀ ဈေးနှုန်းရှိခဲ့သော်လည်း အောက်တိုဘာလတွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၀၀ ဈေး နှုန်းသို့ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း နိုင်ငံခြားကုန်သွယ်မှုဌာနမှ Herlon Brandao ကပြောကြား ခဲ့သည်။

ထို့အပြင် အောက်တိုဘာလတွင် သတ္တုတွင်းထွတ်ပို့ကုန် တင်ပို့မှုလျော့ကျခြင်းနှင့် လယ် ယာကဏ္ဍမှ ပြောင်းနှင့် ကော်ဖီကဲ့သို့သော သီးနှံပို့ကုန်တင်ပို့မှုများ လျော့ကျခဲ့သည့်အတွက် ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ ပို့ကုန်တင်ပို့မှု ကျဆင်းခဲ့ကြောင်း၊ အောက်တိုဘာလအတွင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏

ပို့ကုန်တင်ပို့မှုသည် ယခင်နှစ်ကာလတူ ပမာဏနှင့်နှိုင်းယှဉ်ပါက လျော့ကျခဲ့သော်လည်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်၏ ကုန်သွယ်မှုပမာဏ စုစုပေါင်းတွင် တိုးတက်ခဲ့ကြောင်း Brandao က ပြောကြားခဲ့သည်။

၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလမှ အောက်တိုဘာလအထိကာလအတွင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ ပို့ကုန် တန်ဖိုးသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၃၅.၈၇ ဘီလီယံတန်ဖိုးရှိခဲ့သဖြင့် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၅၈.၅၇၉ ဘီလီယံ ကုန်သွယ်မှုပိုငွေရရှိခဲ့ကြောင်း၊ ၎င်းပမာဏသည် ၁၉၈၉ ခုနှစ်ကာလနောက်ပိုင်း ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ ကုန်သွယ်မှုတွင် အမြင့်ဆုံးကုန်သွယ်မှုပိုငွေရရှိမှုဖြစ်ကြောင်း Brandao ကပြောကြားခဲ့သည်။ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်၊ ဇန်နဝါရီလမှ အောက်တိုဘာလအတွင်း ကုန်သွယ်မှုပိုငွေ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၄၅.၂ ဘီလီယံ ရရှိခဲ့သဖြင့် ၂၀၂၁ ခုနှစ်ကာလတူနှင့်နှိုင်းယှဉ်ပါက ၂၉.၆ ရာခိုင်နှုန်း ပိုမိုတိုးတက်ရရှိခဲ့ကြောင်း Brandao ကပြောကြားခဲ့သည်။

ဘရာဇီးလ်နိုင်ငံ၏ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလအထိ ကုန်သွယ်မှုပမာဏသည် ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ် ကာလတူပမာဏထက် ၃၆ ရာခိုင်နှုန်းပိုမိုတိုးတက်ခဲ့ပြီး သွင်းကုန်တင်သွင်းမှုတွင် ၃၈.၃ ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်ခဲ့ကြောင်း၊ ၂၀၂၁ ခုနှစ်ကုန်ဆုံးပါက ပို့ကုန်တန်ဖိုးသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၈၁.၀၀ ဘီလီယံနှင့် သွင်းကုန်တန်ဖိုးသည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၂၁၀.၁၀ ဘီလီယံ၊ စုစုပေါင်း ကုန်သွယ်မှုပမာဏ သည် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၄၉၁.၁ ဘီလီယံအထိ ရရှိနိုင်ရန်ခန့်မှန်းထားပြီး ကုန်သွယ်မှုပိုငွေ အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၇၀.၉၀ ဘီလီယံအထိ ရရှိနိုင်ရန်မျှော်မှန်းထားကြောင်း ဝန်ကြီးဌာန၏သတင်းတွင် ဖော်ပြထားသည်။

သတင်းရင်းမြစ် - correibraziliense.com.br

ထွန်းအောင်ဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ဘရာဇီးလ်

တရုတ်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာသတင်းများ

(က) ဟူနန် လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေးစမ်းသပ်ဇုန် လျင်မြန်စွာဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာရေး ပံ့ပိုး ကူညီပေးရန် မူဝါဒနှင့် စီမံဆောင်ရွက်မှုပေါင်း (၁၉)ရပ်ကို ချမှတ်ထား

ဟူနန်ပြည်နယ်ရှိ လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေးစမ်းသပ်ဇုန် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို ပိုမိုအရှိန် ရလာစေရေး ပံ့ပိုးကူညီပေးရန် မူဝါဒနှင့် စီမံဆောင်ရွက်မှုပေါင်း (၁၉)ရပ်အား ဟူနန်ပြည်နယ် ဘဏ္ဍာရေးဌာနနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဌာနတို့က ပြည်နယ်အစိုးရ၏ အတည်ပြုချက်ဖြင့် ပူးတွဲထုတ်ပြန်ခဲ့ပါသည်။

ရန်ဇီမြစ် စီးပွားရေးရပ်ဝန်းနှင့် ကွမ်တုန်း-ဟောင်ကောင်-မကာအို မဟာပင်လယ်အော် ဒေသတို့ကို ဆက်သွယ်ပေးထားသော အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ကုန်သွယ်ရေးစင်္ကြံ

အဖြစ်လည်းကောင်း၊ တရုတ်နှင့် အာဖရိကတို့အကြား နက်ရှိုင်းသည့် စီးပွားရေးနှင့် ကုန်သွယ်ရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုအတွက် စမ်းသပ်ဇန်အဖြစ်လည်းကောင်း ဖြစ်ပေါ်လာစေရန် လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေး စမ်းသပ်ဇန်ဝန်းကျင်တွင် ကမ္ဘာ့အဆင့်မီ အဆင့်မြင့်စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်သော အစုအဖွဲ့တည်ဆောက်ရေးကို ဦးစားပေးမဟာဗျူဟာအဖြစ် ဟူနန်ပြည်နယ်က ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ပါသည်။

ဟူနန်လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေးစမ်းသပ်ဇန်သည် တိကျသည့် မူဝါဒများကို အကောင်အထည်ဖော်ရန်၊ လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေးစမ်းသပ်ဇန် အဆင့်မြင့် ဆောက်လုပ်ရေးနှင့်အရည်အသွေးမြင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို အရှိန်မြှင့်တင်ရန် တံခါးဖွင့်ပေးလိုက်သည့် ကုန်းတွင်းပိုင်းဇန်တစ်ဇန် ဖြစ်ပါသည်။

မူဝါဒနှင့် စီမံဆောင်ရွက်မှုပေါင်း (၁၉)ရပ်တို့မှာ အဓိကအားဖြင့် ရှုထောင့် (၈) ရပ်ကို ခြုံငုံထားကြောင်း တစ်ဖက်ဖော်ပြပါတို့အရ တွေ့ရပါသည် -

- (၁) ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုနှင့် တီထွင်ဆန်းသစ်မှုကို ပံ့ပိုးကူညီခြင်း။ တရုတ်နိုင်ငံတွင် စတင်ပြုလုပ်သည့် စနစ်ဆန်းသစ်တီထွင်မှုအပေါ် အောင်မြင်ဖြစ်ထွန်းမှု တစ်ခုစီ တိုင်းအတွက် ယွမ်ငွေ (၅)သန်း ဆုချီးမြှင့်မည်ဖြစ်ကာ၊ ၎င်းဆန်းသစ်တီထွင်မှုကို ပုံတူပွား၍ တရုတ်တစ်နိုင်ငံလုံးအတိုင်းအတာဖြင့် မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်သွားမည် ဖြစ်ပါသည်။
- (၂) အဆင့်မြင့် စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်မှု ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရန် ပံ့ပိုးကူညီခြင်း။ “အကောက်ခွန်ကြီးကြပ်မှုအောက်တွင်ရှိသည့် စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်မှု”ပုံစံအသစ် ဖွံ့ဖြိုးလာရေးကို အားပေးထားပြီး၊ ကုန်ထုတ်လုပ်မှုကွင်းဆက်ကို တိုးချဲ့ရန်၊ ပံ့ပိုးပေးရန်၊ တည်ငြိမ်စေရန်နှင့် ခိုင်မာစေရန် အဆင့်မြင့် စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်မှုကို ပံ့ပိုးကူညီခြင်းဖြင့် စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်မှုကွင်းဆက်များ၏ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာယှဉ်ပြိုင်နိုင်စွမ်းကို တိုးမြှင့်မည်ဖြစ်ပါသည်။
- (၃) တရုတ်နှင့်အာဖရိကအကြား စီးပွားရေးနှင့် ကုန်သွယ်ရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု နက်ရှိုင်းလာစေရန်ပံ့ပိုးကူညီခြင်း။ ဟူနန် လွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်ရေး စမ်းသပ်ဇန် အတွင်း ဝင်ရောက် လုပ်ကိုင်ရန်၊ အာဖရိကကုန်ပစ္စည်းများအတွက် ပြခန်းနေရာများ တည်ဆောက်ရန်၊ အာဖရိကသွင်းကုန်ပစ္စည်းများကို ပိုမို တင်သွင်းရန်နှင့် တရုတ်နိုင်ငံတွင် အာဖရိက၏သယံဇာတမဟုတ်သည့် ကုန်စည်များဖြန့်ဖြူးရေးနှင့် ကုန်သွယ်မှုစင်တာ တည်ဆောက်ရေး ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ရန် ဘဏ္ဍာရေးအထောက် အပံ့များနှင့် အခြားမူဝါဒမက်လုံးများဖြင့် တရုတ်-

အာဖရိက စီးပွားရေးနှင့် ကုန်သွယ်ရေး လုပ်ငန်းများနှင့် အဖွဲ့အစည်းများကို အားပေး ကူညီသွားမည်ဖြစ်ပါသည်။

(၄) ကုန်သွယ်မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု လျင်မြန်စွာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်လာ စေရန် ပံ့ပိုးကူညီခြင်း။ ရန်ဇီမြစ် စီးပွားရေးရပ်ဝန်းနှင့် ကွမ်တုန်း - ဟောင်ကောင် - မကာအို မဟာပင်လယ်အော်ဒေသတို့ကို ဆက်သွယ်ထားသည့် အပြည်ပြည် ဆိုင်ရာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုနှင့် ကုန်သွယ်မှုကြံ့တစ်ရပ်ကို ဖန်တီးရန်၊ ထုတ်လုပ်မှု ကိုရှေးရှုသည့် နိုင်ငံခြားကုန်သွယ်ရေး၊ နိုင်ငံဖြတ်ကျော် e-commerce နှင့် ဝန်ဆောင်မှုကုန်သွယ်ရေး ဆောင်ရွက်ကြသည့် ကုမ္ပဏီများအတွက် ပံ့ပိုးကူညီမှု တိုးမြှင့်ရန်နှင့် စီးပွားရေးနယ်မြေအဖြစ် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရန် လွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်ရေးဇုန်များနှင့် အခြားစက်မှုဇုန်များကို အားပေးကူညီရန် ရည်ရွယ် ခြင်းဖြစ်ပါသည်။

(၅) ဘဏ္ဍာရေးဝန်ဆောင်မှုများ အဆင့်မြှင့်တင်ခြင်းကို အားပေးကူညီခြင်း။ နိုင်ငံဖြတ်ကျော် ဘဏ္ဍာရေးဝန်ဆောင်မှုအဖွဲ့အစည်းများ တည်ထောင်ရေးကို အားပေးကူညီသွားမည်ဖြစ်ကာ၊ လွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်ရေးစမ်းသပ်ဇုန် အတွင်း စက်မှုကုန်ထုတ် စီမံကိန်းများတွင် ဦးစားပေးရင်းနှီးမြှုပ်နှံရန် ရံပုံငွေများ ခွဲဝေချထားပေးမည်ဖြစ်ပါသည်။ အသေးစားနှင့် အငယ်စားလုပ်ငန်းများအတွက် တစ်စုတစ်စည်းတည်းပြုလုပ်ထားသည့် ပို့ကုန်ချေးငွေအာမခံ ပေါင်းကူးနေရာကို တည်ထောင်ကာ၊ ဦးဆောင်နေသည့် နိုင်ငံခြား ကုန်သွယ်ရောင်းဝယ်သည့် ကွင်းဆက် platform များ၏ ဘဏ္ဍာ ရေးကုန်ကျစရိတ်များကို လျှော့ချပေးသွား မည်ဖြစ်ပါသည်။

(၆) အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလမ်းကြောင်းများ တည်ဆောက် မှုကိုပံ့ပိုးကူညီခြင်း။ အာဖရိက အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး လမ်းကြောင်းများ၊ ကွမ်တုန်း - ဟောင်ကောင် - မကာအို မဟာပင်လယ်အော် ဒေသကို ဆက်သွယ်ပေးထားသည့် ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးလမ်းကြောင်း များနှင့် တရုတ်အနောက်ပိုင်းဒေသနှင့် ဆက်သွယ်ပေးထားသည့် ကုန်းလမ်း - ပင်လယ်ရေကြောင်းလမ်းအသစ်များကို ဦးစားပေး ကာကွယ်လျက် အဓိကပံ့ပိုး ကူညီ ပေးသွားမည် ဖြစ်ပါသည်။

- (၇) အဆင့်မြင့် ကျွမ်းကျင်ပညာရှင်များနှင့် ပါရမီရှင်များကို မိတ်ဆက် ပေးမှုအား ပံ့ပိုးပေးခြင်း
- (၈) အခြေခံအဆောက်အအုံနှင့် အများပြည်သူနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ပေါင်းကူးနေရာ (platform)များ တည်ဆောက်ရေးကို ပံ့ပိုးကူညီခြင်း။ ဒေသအတွင်း အများပြည်သူသုံး အခြေခံအဆောက်အအုံ များတည်ဆောက်ရေး ပံ့ပိုးကူညီရန် (၃)နှစ်ဆက်တိုက်ကာလ များအတွက် ယွမ်ငွေ (၁၀)ဘီလီယံထက်မနည်းသည့် ပြည်နယ် အဆင့်အထူးငွေချေးစာချုပ်များကို စီစဉ်ပေးသွားမည် ဖြစ်ပါသည်။

ရင်းမြစ် | hunan.gov.cn (၂၉-၁၀-၂၀၂၁)

(ခ) RCEP ၏ အဓိကအစိတ်အပိုင်းအဖြစ် အတည်ပြုသည့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ ဆက်လက် ဆောင်ရွက်ရန်လို

ပြီးခဲ့သည့်နှစ် နှောင်းပိုင်းတွင် လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့သည့် ဒေသတွင်းဘက်စုံ စီးပွားရေး ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု (RCEP) သဘောတူညီချက်ကို ဆောလျင်စွာ အသက်ဝင်လာစေရန်နှင့် လက်တွေ့အကျိုးကျေးဇူးများ ဖြစ်ထွန်းလာစေရန် စာချုပ်ဝင်နိုင်ငံများအကြား အတည်ပြုသည့် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများကို အရှိန်မြှင့်တင်ဆောင်ရွက်ကြရန် အဖွဲ့ဝင် နိုင်ငံများ၏ အစိုးရအရာရှိ များနှင့် စီးပွားရေးထိပ်သီးများက တိုက်တွန်းလိုက်ပါသည်။

ကမ္ဘာပေါ်တွင် အကြီးမားဆုံး လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေးသဘောတူညီ ချက်ဖြစ်သည့် RCEP က ကပ်ရောဂါခံစားရမှုမှ ဒေသတွင်းဆိုင်ရာနှင့် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ စီးပွားရေးပြန်လည် နာလန်ထူလာရန် တွန်းအားအသစ်များကို ထည့်သွင်းပေးနိုင်မည် ဖြစ်ကာ၊ တရုတ်နှင့် အာဆီယံ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ ပိုမိုမြှင့်တင်ပေးနိုင်မည်ဟု ၎င်းတို့ က တရုတ်-အာဆီယံ စီးပွားရေးနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု ထိပ်သီးအစည်းအဝေးတွင် မှတ်ချက်ပြု ပြောကြားခဲ့ပါသည်။

RCEP သဘောတူညီချက်တွင် အာရှနှင့် ပစိဖိတ်ဒေသမှ နိုင်ငံပေါင်း (၁၅) နိုင်ငံပါဝင်ပြီး ကမ္ဘာ့ပြည်တွင်းအသားတင်ထုတ်လုပ်မှု၊ ကုန်သွယ်မှုနှင့် လူဦးရေ၏ (၃၀) ရာခိုင်နှုန်းခန့်ကို ခြုံငုံမိ ပါသည်။

တရုတ်နိုင်ငံအနေဖြင့် လက်ရှိအချိန်တွင် စာချုပ်ပါ ကတိကဝတ်များအား အကောင် အထည်ဖော်ရန် ကောင်းစွာပြင်ဆင်နေကာ၊ RCEP ကို အရှေ့အာရှစီးပွားရေး ပေါင်းစည်းမှုသို့ အရှိန်အဟုန်သစ်အဖြစ် ထည့်သွင်းလိုနေပါသည်။

ထို့ပြင် ဒေသတွင်းရှိ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းနှင့် စက်မှုအသိုက်အဝန်းများအတွက် RCEP က အမှန်တကယ် အကျိုးရလဒ်များ ဆောင်ကြဉ်းပေးနိုင်ကာ၊ စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်မှု၊ စိုက်ပျိုးရေး၊ အခြေခံအဆောက်အအုံ၊ ဒစ်ဂျစ်တယ်စီးပွားရေးနှင့် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့် လျော်ညီသည့် အစိမ်းရောင်စီးပွားရေးကဲ့သို့ ကဏ္ဍများတွင် စီးပွားရေးအခွင့်အလမ်းကြီးများ ပိုမိုဖြစ်ထွန်းလာနိုင် မည်ဟုလည်း တရုတ်နိုင်ငံက မျှော်လင့်ထားပါသည်။

RCEP က အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများ၏ ပို့ကုန်တင်ပို့မှုကို ၂၀၂၅ ခုနှစ်တွင် (၁၀) ရာခိုင်နှုန်းကျော် တိုးတက်စေနိုင်ပြီး၊ ၂၀၃၀ ပြည့်နှစ်တွင် ဒေသတွင်း GDP ဖွံ့ဖြိုးမှုနှုန်းကို (၀.၂) ရာခိုင်နှုန်း ထပ်မံတိုးတက်စေနိုင်ကြောင်း၊ ၂၀၃၀ ပြည့်နှစ်၌ ကမ္ဘာ့ဝင်ငွေရရှိမှုတွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၂၀၉) ဘီလီယံခန့်နှင့် ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်ရေးတွင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ ဘီလီယံ (၅၀၀)ခန့် ထပ်မံရရှိစေနိုင်ကြောင်း Peterson Institute for International Economics ၏ လေ့လာချက်ကို ကိုးကား၍ အာဆီယံအထွေထွေအတွင်းရေးမှူးချုပ် Dato Lim Jock Hoi က မှတ်ချက်ပြုပြောကြားခဲ့ပါသည်။

RCEP သဘောတူညီချက်တွင် အကောက်ခွန်လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများနှင့် ပင်ရင်းနိုင်ငံ စည်းမျဉ်းအချို့၊ လူ၊ တိရစ္ဆာန်နှင့် အပင်တို့၏ကျန်းမာရေး၊ ပိုးမွှားရောဂါ အန္တရာယ်ကင်းစင်ရေးတို့ကို အထူးပြုသည့် ကုန်စည်ကုန်သွယ်ရေးအတွက် တိုးတက်ကောင်းမွန်စွာပြုလုပ်ထားသည့် စည်းမျဉ်းများကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်နိုင်မည်ဟု ယုံကြည်ကြောင်း နယူးဇီလန် အခြေစိုက် Zespri ကီဝီသီးအမှတ်တံဆိပ်၏ အမှုဆောင် အရာရှိချုပ် Dan Mathieson က မှတ်ချက်ပြုပြောကြားပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ China Daily Global (၂၆-၁၀-၂၀၂၁)

(ဂ) တုန်းကွမ်တွင် ကြက်ငှက်တုပ်ကွေးရောဂါ ကူးစက်ဖြစ်ပွားသူတစ်ဦး တွေ့ရှိခဲ့

ကွမ်တုန်းပြည်နယ်အတွင်းရှိ တုန်းကွမ် (Dongguan)တွင် ကြက်ငှက်တုပ်ကွေး ရောဂါ ကူးစက်ဖြစ်ပွားသူတစ်ဦးကို အောက်တိုဘာလ (၂၈) ရက်နေ့က တွေ့ရှိခဲ့ပြီး၊ ၎င်းဖြစ်ပွားသူမှာ တတိယမြောက်လူနာဖြစ်ပါသည်။

လက်ရှိအချိန်တွင် ရောဂါဖြစ်ပွားသူများကို သီးခြားထားရှိကာ၊ ဆေးရုံ၌ကုသမှု ပေးနေသောကြောင့် ရောဂါကူးစက်နိုင်ခြေနည်းနေသေးကြောင်း သိရပါသည်။ H5N6 ကြက်ငှက်တုပ်ကွေးရောဂါအမျိုးအစား ကူးစက်ဖြစ်ပွားလျှင် ကိုယ်ပူခြင်း၊ ချောင်းဆိုးခြင်း၊ ခေါင်းကိုက်ခြင်းနှင့် ကြွက်သားများ နာကျင်ကိုက်ခဲခြင်းစသည့် ရောဂါလက္ခဏာများကို ခံစားရပြီး၊ အလွန်ပြင်းထန်သည့်လူနာများတွင် အဆုတ်ရောင်ရောဂါ ခံစားရနိုင်ပါသည်။

ယခုအခါ တရုတ်နိုင်ငံတွင် ဆောင်းရာသီသို့ ပြန်လည်ရောက်ရှိလာပြီဖြစ်ပြီး၊ ပြည်တွင်း၌ ကိုရိုနာကပ်ရောဂါနှင့် ကြက်ငှက်တုပ်ကွေးရောဂါ ကူးစက်မှုအချို့လည်း တွေ့ရှိလာရာ ဖျားနာမှု များဖြစ်လာလျှင် ဆေးရုံများရှိ ဖျားနာကုအရေးပေါ်ဌာနများထံ သွားရောက်ကာ လိုအပ်သည့် စစ်ဆေးမှုများကိုခံယူရန် လိုအပ်နေသည့် အနေအထားဖြစ်နေပြီး၊ သက်ကြီးရွယ်အိုများ၊ ကလေး သူငယ်များနှင့် ရောဂါကူးစက်လွယ်သူအုပ်စုများ အထူးသတိထားနေရသည့်ကာလလည်း ဖြစ်ပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ newsgd.com (၂၉-၁၀-၂၀၂၁)

(ဃ) နိုင်ငံခြားသားများကို ကူညီရန် ဘာသာစကားအမျိုးမျိုးဖြင့် hotline စတင်လိုက်သည့် တရုတ်နိုင်ငံ

နိုင်ငံခြားရေးရာများ၊ နိုင်ငံခြားနှင့် ဆက်နွှယ်နေသည့် လုပ်ငန်းများနှင့် အကူအညီ လိုအပ်နေသည့် ကျွမ်းကျင်သူများကို ကူညီရန် ထိရောက်ပြီး အရည်အသွေးမြင့်သည့် အများ ပြည်သူဝန်ဆောင်မှုပေးနိုင်ရေးအတွက် တရုတ်နိုင်ငံက အောက်တိုဘာလ (၂၈) ရက်နေ့တွင် ဘာသာစကားအမျိုးမျိုးဖြင့် ဝန်ဆောင်မှုပေးနိုင်သည့် (၁၂၃၄၅) hotline ကို စတင်လိုက်ပါသည်။

Hotline နံပါတ် (၁၂၃၄၅) ကို ခေါ်ဆိုပြီး နံပတ် (၃)ကို နှိပ်မည်ဆိုပါက နိုင်ငံခြားသားများ အတွက် ကောင်စစ်ရေးရာကိစ္စများ၊ ဗီဇာကိစ္စများ၊ APEC Business Travel Card ကိစ္စများနှင့် ကာကွယ်ဆေးကိစ္စများအတွက် အသံဖြင့် လမ်းညွှန်ချက်များကို နားထောင်နိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

ဝန်ဆောင်မှုပေးသည့်အချိန်မှာ တနင်္လာနေ့မှ သောကြာနေ့အထိ နံနက် (၉) နာရီမှ မွန်းတည့်ချိန်အထိနှင့် နေ့လည် (၂) နာရီမှ ညနေ (၆) နာရီအထိ ဖြစ်ပါသည်။

ဖုန်းအော်ပရေတာများက အင်္ဂလိပ်ဘာသာဖြင့် ဝန်ဆောင်မှုပေးကာ၊ ကျိုးပိုင်နိုင်ငံခြား ရေးရုံးက ဂျပန်၊ ကိုရီးယား၊ ဂျာမန်နှင့် ရုရှားဘာသာစကားများ ပံ့ပိုးကူညီပေးပါသည်။

၎င်းဝန်ဆောင်မှုမှာ ကြိုဆိုမှုများနှင့် တာဝန်ယူမှုများကို တပြေးညီဖြစ်စေကာ၊ အချိန်မီ အကြောင်းပြန်ကြားပေးလျက်၊ စောဒကတက်မှုများကို ဖြေရှင်းပေးခြင်းနှင့် ဝန်ဆောင်မှု အသုံးပြု သူများထံမှ တုံ့ပြန်ချက်များကို ကောက်ယူစုဆောင်းပါသည်။

ယခုကဲ့သို့ ဘာသာစကားအမျိုးမျိုးဖြင့် hotline ဝန်ဆောင်မှုပေးခြင်းမှာ ခေတ်မီ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာအဆင့်မြင့်တင်ထားသည့် အထူးစီးပွားရေးဇုန်တည်ဆောက်ရေးကို အရှိန်မြှင့် တင်ကာ၊ ကျိုးပိုင်၏အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ စီးပွားရေးပတ်ဝန်းကျင်အား အကောင်းဆုံးဖြစ်စေရန် အတွက်ဖြစ်ကြောင်း သတင်းရရှိပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ Chinadaily.com.cn (၁-၁၁-၂၀၂၁)

(င) ကွမ်ရှီးလွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေးစမ်းသပ်ဇုန်၏ နန်နင်းနယ်မြေတွင် နိုင်ငံခြားကုမ္ပဏီ ပေါင်း (၂၅,၀၀၀)ခန့် လုပ်ငန်းတည်ထောင်ပြီးဖြစ်

ယခုနှစ် ပထမ (၉)လအတွင်း ကွမ်ရှီးလွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်ရေးစမ်းသပ်ဇုန်၏ နန်နင်း နယ်မြေတွင် ကုမ္ပဏီအသစ်ပေါင်း (၁၇,၁၀၀) တည်ထောင်ခဲ့ကာ ယခင်နှစ်က ထက် (၂၅၂.၉) ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်ခဲ့ပါသည်။ ကွမ်ရှီးလွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်ရေးစမ်းသပ်ဇုန်၏ နန်နင်း နယ်မြေကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လတွင် တည်ထောင်ခဲ့ကာ၊ စုစုပေါင်းဧရိယာ (၄၆.၈) စတုရန်း ကီလိုမီတာ ကျယ်ဝန်းပါသည်။

နန်နင်းနယ်မြေတွင် ခေတ်မီဘဏ္ဍာရေး၊ ဒစ်ဂျစ်တယ်စီးပွားရေး၊ စမတ် နည်းပညာသုံး ကုန်စည်သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး၊ အသစ်ပေါ်ထွန်းလာသည့် စက်မှုကုန်ထုတ် လုပ်ရေးနှင့် ယဉ်ကျေး မှု၊ အားကစားနှင့် ဆေးဝါးဟူသည့် ကဏ္ဍကြီး (၅)ရပ်အပေါ် အထူးအလေးထားကာ ဆောင်ရွက် နေပါသည်။

လက်ရှိအချိန်တွင် နန်နင်းနယ်မြေ၌ လုပ်ငန်းကြီးများဖြစ်ကြသည့် Deutsche Post DHL Group၊ China Taiping Insurance Group နှင့် Alibaba တို့အပါအဝင် ကုမ္ပဏီပေါင်း (၂၅,၀၀၀) ကျော်တို့က ၎င်းတို့၏ လုပ်ငန်းများကို လာရောက်တည်ထောင်ထားပြီးဖြစ်ပါသည်။ ရင်းမြစ်၊ chinadaily.com.cn (၂၆-၁၀-၂၀၂၁)

(စ) နိုဝင်ဘာ (၁)ရက်နေ့တွင် ရှန်တုန်းရေနံချက်စက်ရုံမှ ဓာတ်ဆီနှင့် ဒီဇယ်ဈေးနှုန်းများ အနည်းငယ်မြင့်တက်လာ

နိုဝင်ဘာလ (၁)ရက်နေ့တွင် ရှန်တုန်းရေနံချက်စက်ရုံမှ ထုတ်လုပ်သည့် ဓာတ်ဆီဈေး နှုန်းမှာ တစ်တန်လျှင် ယွမ်ငွေ (၈,၄၇၄.၈၀)နှင့် ဒီဇယ်ဆီဈေးနှုန်းမှာ တစ်တန်လျှင် ယွမ်ငွေ (၈,၁၀၇.၄၀) အသီးသီး ရှိခဲ့ပါသည်။ ၎င်းစက်ရုံမှ ထုတ်လုပ်မှုနှင့် ဖြန့်ဖြူးမှုများ ကို ကောင်းစွာ ဆောင်ရွက်နေသည်ဟု သိရပါသည်။

ရှန်တုန်းရှိ ဒီဇယ်ဆီဈေးနှုန်းမှာ မြင့်တက်နေပြီး၊ ဓာတ်ဆီဈေးနှုန်းတွင်မူ အပြောင်းအလဲ အနည်းငယ်သာ ရှိပါသည်။

လုပ်ငန်းသုံးဈေးနှုန်း (transaction price)များအနေဖြင့် guoliu မော်တော် ယာဉ်သုံး 92# ဓာတ်ဆီဈေးနှုန်းမှာ ယွမ်ငွေ (၈,၄၅၀ မှ ၈,၆၅၀ ကြား)၊ guoliu မော်တော် ယာဉ်သုံး 95# ဓာတ်ဆီဈေးနှုန်းမှာ ယွမ်ငွေ (၈,၅၅၀ မှ ၈,၇၅၀ ကြား)၊ guoliu မော်တော် ယာဉ်သုံး 0# ဒီဇယ်ဆီဈေးနှုန်းမှာ ယွမ်ငွေ (၈,၀၀၀ မှ ၈,၂၀၀ ကြား) ဖြစ်ပေါ်နေပါသည်။

ရေနံစိမ်း ကြိုရောင်းကြိုဝယ်ဈေးနှုန်းမှာ ပိုမိုမြင့်မားသည့်ဈေးနှုန်း ဖြစ်ပေါ် နေသဖြင့် U.S. WTI ရေနံစိမ်းဈေးမှာ တစ်စည်လျှင် အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၈၃.၅၇)အထိ လည်းကောင်း၊ Brent

ရေနံစိမ်းဈေးမှာ တစ်စည်လျှင်အမေရိကန်ဒေါ်လာ (၈၃.၇၂)အထိ လည်းကောင်း အဓိကစာချုပ် ဈေးနှုန်းများ ဖြစ်ပေါ်နေပါသည်။

လက်ရှိအချိန်တွင် လောင်စာဆီဈေးကွက်မှာ စိုးရိမ်ပူပန်မှုများဖြင့် ပြည့်နှက်နေပြီး၊ နိုဝင်ဘာလ (၄)ရက်နေ့တွင် ကျင်းပမည့် ရေနံတင်ပို့သည့်နိုင်ငံများအဖွဲ့နှင့် ၎င်း၏ မိတ်ဖက်များ ကျင်းပသည့် အစည်းအဝေး၏ ရလဒ်ကို စောင့်ဆိုင်းနေကြပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ SunSirs (၂-၁၁-၂၀၂၁)

(ဆ) အောက်တိုဘာလ နောက်ဆုံးရက်သတ္တပတ်အတွင်း တရုတ်နိုင်ငံရှိရာဘာတု (Butadiene rubber) ဈေးကွက် ကျဆင်းခဲ့

အောက်တိုဘာလနောက်ဆုံးရက်သတ္တပတ်အတွင်း တရုတ်နိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်းရာဘာတု ဈေးကွက် ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။ အောက်တိုဘာလ (၂၆) ရက်နေ့တွင် ရာဘာတု တစ်တန်လျှင် ယွမ်ငွေ (၁၄,၈၂၀) ရှိခဲ့ပြီး၊ ၎င်းရက်သတ္တပတ်အစောပိုင်း၌ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည့် ဈေးနှုန်း တစ်တန်လျှင် ယွမ်ငွေ (၁၅,၂၆၀)မှ (၂,၈၈) ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းခဲ့ခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

ပြီးခဲ့သည့် ရက်သတ္တပတ်အတွင်း နိုင်ငံတကာ ရေနံစိမ်းဈေးနှုန်း အတက်အကျရှိခဲ့ကာ၊ ကုန်ကျစရိတ်မှာ ပြည်တွင်းဓာတုဗေဒဆိုင်ရာဈေးကွက်တွင် ရေတိုကာလဆိုးကျိုးများ ဖြစ်ပေါ် စေပါသည်။

Daqing ၊ Qilu ၊ Yanshan နှင့် စီချမ်းရှိ တရုတ်ပြည်တွင်းထုတ် ရာဘာတု၏ ဈေးနှုန်းမှာ တစ်တန်လျှင် ယွမ်ငွေ (၁၄,၄၀၀)မှ (၁၅,၀၀၀) ကြားတွင် ရှိနေပါသည်။

ရာဘာတုထုတ်လုပ်ရာတွင် ပါဝင်သည့် butadiene ကုန်ကြမ်း၏ဈေးနှုန်းမှာ ကျဆင်းနေ ပါသည်။ အောက်တိုဘာလ (၂၉) ရက်နေ့တွင် butadiene တစ်တန်လျှင် ယွမ်ငွေ (၇,၉၉၁) ရှိခဲ့ ကာ၊ ၎င်းရက်သတ္တပတ်အစောပိုင်းတွင် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည့် တစ်တန်လျှင်ယွမ်ငွေ (၈,၄၃၅)မှ (၅.၂ ၇) ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။

တစ်ဖက်တွင်မူ ဈေးနှုန်းအကြီးအကျယ် မြင့်တက်ခဲ့ပြီးနောက် အောက်တို ဘာလ (၁၉) ရက်နေ့နောက်ပိုင်းတွင် ပြန်လည်ကျဆင်းခဲ့သည့် သဘာဝရာဘာဈေးနှုန်းမှာ အနည်းငယ် ပြန် လည်မြင့်တက်လာပါသည်။

အောက်တိုဘာလ (၂၉) ရက်နေ့တွင် ပြည်တွင်းရှိ သဘာဝရာဘာတစ်တန် လျှင် ယွမ်ငွေ (၁၃,၇၂၃) ဖြစ်ပါသည်။ ၎င်းဈေးနှုန်းမှာ ယင်းရက်သတ္တပတ်အစောပိုင်းတွင် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည့် ဈေးနှုန်း တစ်တန်လျှင် ယွမ်ငွေ (၁၃,၅၈၃)မှ (၁.၀၃) ရာခိုင်နှုန်း မြင့်တက် လာခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

သဘာဝရာဘာဈေးနှုန်း မြင့်တက်လာခြင်းက cis-polybutadiene ရာဘာကို အကျိုး အမြတ်ရရှိစေနိုင်ပါသည်။ လက်ရှိအချိန်တွင် cis-polybutadiene ရာဘာ ဈေးနှုန်း မြင့်နေ သော်လည်း၊ ၎င်းရာဘာကို အသုံးပြုသည့်ဈေးကွက်မှာမူ ဈေးနှုန်းကြောင့် ဝယ်လိုအား ရပ်တန့်

နေပါသည်။ ထို့ကြောင့် နောက်ပိုင်းတွင် ရာဘာတုဈေးကွက် သိသိသာသာကျဆင်းနိုင်မည်ဟု SunSirs မှ ဈေးကွက်သုံးသပ်သူများက ခန့်မှန်းထားပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ SunSirs (၁-၁၁-၂၀၂၁)

(ဇ) အောက်တိုဘာလ (၂၈) ရက်နေ့တွင် တရုတ်နိုင်ငံရှိ အဖိုးတန်သတ္တုများ၏ ဈေးနှုန်း မြင့်တက်ခဲ့

လက်ငင်းအဝယ်ဈေး

အောက်တိုဘာလ (၂၈)ရက်နေ့တွင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ ငွေသတ္တုပျမ်းမျှဈေးနှုန်းမှာ တစ်ကီလိုဂရမ်လျှင် ယွမ်ငွေ (၄,၉၀၅.၃၃) ရှိခဲ့ပြီး၊ အောက်တိုဘာလ (၁)ရက်နေ့တွင် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည့် လက်ငင်းအဝယ်ဈေးနှုန်းဖြစ်သည့် တစ်ကီလိုဂရမ်လျှင် (၄,၅၈၅) ယွမ်နှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက (၆.၉၉) ရာခိုင်နှုန်း မြင့်တက်လာသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ သို့ရာတွင် ယခုနှစ် အစပိုင်းတွင် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည့် ငွေသတ္တုလက်ငင်းအဝယ်ဈေးနှုန်း တစ်ကီလိုဂရမ်လျှင် ယွမ်ငွေ (၅,၅၅၀)နှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါကမူ (၁၁.၆၂) ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။

အောက်တိုဘာလ (၂၈)ရက်နေ့မှာပင် တရုတ်နိုင်ငံ၏ ရွှေသတ္တု လက်ငင်း အဝယ်ဈေးနှုန်း မှာ တစ်ဂရမ်လျှင် ယွမ်ငွေ (၃၇၁.၀၃) ရှိခဲ့ပြီး၊ အောက်တိုဘာလ (၁)ရက်နေ့တွင် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့သည့် လက်ငင်းအဝယ်ဈေးနှုန်းဖြစ်သည့် တစ်ဂရမ်လျှင် (၃၈၀.၂၀) ယွမ်နှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက (၂.၄၁) ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။ ယခုနှစ် အစပိုင်းတွင် ရွှေသတ္တု တစ်ဂရမ်၏ လက်ငင်းအဝယ်ဈေးနှုန်းမှာ တစ်ဂရမ်လျှင် ယွမ်ငွေ (၃၉၂.၇၀) ဖြစ်သဖြင့်၊ ၎င်းဈေးနှုန်းနှိုင်းယှဉ်ပါက အောက်တိုဘာလ (၂၈)ရက်နေ့ရှိ ဈေးနှုန်းမှာ (၅.၅၂) ရာခိုင်နှုန်း ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။

(ဈ) ရွှေနှင့် ငွေသတ္တုများ၏ ဈေးနှုန်းအတက်အကျနှိုင်းယှဉ်ခန့်မှန်းချက်

မကြာမီက ငွေသတ္တု၏ ဈေးနှုန်းမှာ အတက်အကျများစွာ ရှိခဲ့ပါသည်။ ခြုံငုံ ကြည့်ရလျှင် ငွေသတ္တုဈေးနှုန်းမှာ အလွန်ကျဆင်းနေသည့် အနေအထားမှာ အားကောင်းစွာ ပြန်တက်လာ သည့် အနေအထားရှိပါသည်။

လက်ရှိအနေအထားတွင် အဖိုးတန်သတ္တုများ၏ဈေးနှုန်းများမှာ အာရှ ကုန်သွယ်မှုပြုသည့် အချိန်နာရီများကြောင့် သက်ရောက်မှုများရှိပါသည်။ နိုင်ငံခြားတွင် အာရှအစုရှယ်ယာများ ကျဆင်းနေခြင်း၊ ပြည်တွင်း အစုလိုက်အပုံလိုက်ဝယ်ယူရသည့် ကုန်စည်ဈေးနှုန်းများ ကျဆင်း နေခြင်းနှင့် ဈေးကွက်ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေကို ရှောင်ရှားလိုမှုများ များပြားနေခြင်းတို့က အဖိုးတန်သတ္တု ဈေးကွက်အတွက် ရုတ်ချည်းအချိုးအကွေ့များ ဖြစ်ပေါ်စေလျက်ရှိပါသည်။

၎င်းအခြေအနေပေါ်တွင် အမေရိကန်နှင့် တရုတ်တို့၏ ဆက်ဆံရေးကလည်း ဈေးကွက် ဆုံးရှုံးနိုင်ခြေများအပေါ် ထပ်မံဖိအားပေးလျက်ရှိပါသည်။

ရွှေသတ္တုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အခြေခံဝယ်လိုအားရှုထောင့်မှကြည့်လျှင် တတိယ (၃)လပတ် အတွင်း စုစုပေါင်းရွှေဝယ်လိုအား ကျဆင်းခဲ့သော်လည်း၊ ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ဗဟိုဘဏ်မှ တန်ချိန် (၆၉) တန်ဝယ်ယူခဲ့ပါသည်။ စုစုပေါင်း ရွှေကိုင်ဆောင်ထားရှိမှုပေါင်း တန်ချိန် (၃,၅၉၂) တန်ရှိ နေဆဲဖြစ်ရာ၊ ရွှေကိုင်ဆောင်မှု မြင့်မားနေဆဲဖြစ်ပါသည်။ ရွှေချောင်းများနှင့် ရွှေဒင်္ဂါးများ ဝယ်လို အားမှာ တန်ချိန် (၂၆၂) တန်ရှိခဲ့ရာ ယခင်နှစ်ကထက် (၁၈) ရာ ခိုင်နှုန်းနှင့် ပြီးခဲ့သည့်လကထက် (၈) ရာခိုင်နှုန်း ပိုမိုခဲ့ပါသည်။ မကြာသေးမီက ရွှေကို ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုပစ္စည်းအဖြစ် ဝယ်လိုအား နည်းပါးလာသော်လည်း၊ ရုပ်ဝတ္ထုပစ္စည်းအဖြစ် ဝယ်လိုအား တိုးတက်လာပါသည်။

အရေးပေါ်အခြေအနေများ မရှိခဲ့လျှင် အဖိုးတန်သတ္တုများ၏ ဈေးနှုန်းများမှာ မကြာခဏ လှုပ်ခတ်နေနိုင်သော်လည်း တည်ငြိမ်နေမည်ဟု ခန့်မှန်းထားပါသည်။

ရင်းမြစ်၊ SunSirs (၂၉-၁၀-၂၀၂၁)

ဒေါက်တာရွှေစင်ကို၊ စီးပွားရေးသံမှူး

နန်နင်း

ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် RCEP သဘောတူညီချက်ကိုအတည်ပြုလိုက်ခြင်း

ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့် ဒေသတွင်းဘက်စုံစီးပွားရေး ဘက်စုံပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု(RCEP) ကုန်သွယ်ရေးသဘောတူညီချက်အတွက် အတည်ပြုချက်ကို မကြာသေးခင်ကပင် တင်သွင်းခဲ့ပြီး ဖြစ်ကြောင်းနှင့် အဆိုပါ ကမ္ဘာ့အကြီးမားဆုံးလွတ်လပ်သော ကုန်သွယ်မှုသဘောတူညီချက်သည် လာမည့်နှစ် ဇန်နဝါရီလ(၁)ရက်နေ့တွင် သတ်မှတ်ထားသည့်အတိုင်း အသက်ဝင်မည် ဖြစ်ကြောင်း ကို ထပ်မံ၍အတည်ပြုခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အမည်မဖော်လိုသူ စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနမှ သတင်းအရင်း အမြစ်တစ်ခုအရထိုင်းနိုင်ငံသည် စီးပွားရေးနှင့် ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာန ဝန်ကြီး မစ္စတာဂျူရင် မှတစ်ဆင့် RCEP သဘောတူညီချက်အတွက် အတည်ပြုသဘောတူညီချက်ကို ယခင်ကသတ်မှတ်ထားခဲ့သည့် နိုဝင်ဘာလမတိုင်မီ အောက်တိုဘာလ(၂၈)ရက်နေ့တွင် အာဆီယံ အတွင်းရေးမှူးချုပ်ရုံးသို့ ပေးပို့တင်သွင်းခဲ့ပြီးဖြစ်ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

ထိုင်းပါလီမန်က အဆိုပါသဘောတူညီချက်ကို ဖေဖော်ဝါရီလ(၉)ရက်နေ့တွင် အတည်ပြု ပေးခဲ့ပြီးဖြစ်ပါသည်။ ပြီးခဲ့သည့်နှစ်နိုဝင်ဘာလတွင် နိုင်ငံပေါင်း(၁၅)နိုင်ငံက လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့ သော အဆိုပါသဘောတူစာချုပ်သည် အနည်းဆုံး အာဆီယံအဖွဲ့ဝင်(၆)နိုင်ငံနှင့် အခြားလက်မှတ် ရေးထိုးထားသည့်နိုင်ငံ(၃)နိုင်ငံတို့ အတည်ပြုပြီးသည့်နောက် ရက်ပေါင်း(၆)တွင်စတင်၍ အသက် ဝင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

လက်မှတ်ရေးထိုးထားသည့်နိုင်ငံများအနက် စင်္ကာပူနှင့်တရုတ်နိုင်ငံတို့အနေဖြင့် အတည်ပြုလုပ်ငန်းစဉ်များဆောင်ရွက်ပြီးဖြစ်ကြောင်းသိရှိရပါသည်။ RCEP တွင် အာဆီယံနိုင်ငံများဖြစ်ကြသောဘရူနိုင်း၊ကမ္ဘောဒီးယား၊ အင်ဒိုနီးရှား၊ လာအို၊ မလေးရှား၊ မြန်မာ၊ ဖိလစ်ပိုင်၊ စင်္ကာပူ၊ ထိုင်းနှင့် ဗီယက်နမ်တို့အပြင် ဩစတြေးလျ၊တရုတ်၊ဂျပန်၊နယူးဇီလန်နှင့် တောင်ကိုရီးယားတို့ပါဝင်ကြပါသည်။

လက်ရှိတွင်အာဆီယံအဖွဲ့ဝင်ငါးနိုင်ငံဖြစ်သည့်စင်္ကာပူဘရူနိုင်း၊ လာအို၊ ကမ္ဘောဒီးယားနှင့် ထိုင်းနိုင်ငံတို့အနေဖြင့် သဘောတူစာချုပ်အတွက်၎င်းတို့၏ အတည်ပြုချက်များ အားတင်သွင်းပြီးဖြစ်ကြောင်းသိရှိရပါသည်။ တရုတ်နှင့်ဂျပန်နိုင်ငံတို့အနေဖြင့် သဘောတူညီချက်ကို အတည်ပြုထားပြီးဖြစ်ကြောင်း၊ ဩစတြေးလျ၊ နယူးဇီလန်တို့အနေဖြင့် မကြာမီအတည်ပြုလိမ့်မည်ဖြစ်ခြင်းကြောင့် မိမိတို့အနေဖြင့် သဘောတူညီချက်သည် စီစဉ်ထားသည့်အတိုင်း အသက်ဝင်လာမည်ဟု အခိုင်အမာယုံကြည်ကြောင်း သတင်းရင်းမြစ်ကဆိုပါသည်။

RCEP သည်ကမ္ဘာ့အကြီးဆုံးကုန်သွယ်မှုနှင့်ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုဈေးကွက်ဖြစ်ပြီး နိုင်ငံပေါင်း (၁၅) နိုင်ငံပါဝင်ကာ လူဦးရေ(၂.၃)ဘီလီယံနီးပါးရှိကြောင်း၊ ၂၀၂၀ခုနှစ်တွင် စုစုပေါင်းGDP အနေဖြင့် အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၂၈.၅)ဘီလီယံရှိကြောင်း၊ ထိုင်းနိုင်ငံအနေဖြင့်ကြီးမားသော ဈေးကွက်ကြီးဖြစ်သည့် RCEPမှနေ၍ အကျိုးအမြတ်များရရှိလိမ့်မည်ဖြစ်ကြောင်း ကုန်သွယ်မှုစေ့စပ်ညှိနှိုင်းရေးဦးစီးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် Auroman Supthaweethum ကပြောကြားခဲ့ပါသည်။

RCEP၏ ကုန်သွယ်မှုပမာဏမှာ ယမန်နှစ်က အမေရိကန်ဒေါ်လာ(၁၀.၇)ထရီလီယံ ကျော် (သို့မဟုတ်) ကမ္ဘာ့ကုန်သွယ်မှု၏ (၃၀.၃%)ရှိကြောင်းသိရှိရပါသည်။ ထိုင်းနိုင်ငံ အနေဖြင့် စုစုပေါင်း ကုန်စည်(၃၉,၃၆၆)အတွက် အခွန်လျှော့ချခြင်းမှ အကျိုးအမြတ်ကိုရရှိမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ပထမအဆင့်တွင် ကုန်စည်(၂၉,၈၉၁)အတွက် အခွန်ကင်းလွတ်ခွင့်ကို ရရှိလိမ့်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ စီးပွားရေးနှင့်ကူးသန်း ရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနက ခန့်မှန်းထားပါသည်။ ကျန်ရှိသည့် ကုန်စည်များအတွက် (၁၀-၂၀)နှစ်အတွင်း အခွန်သုညသို့တဖြည်းဖြည်းလျှော့ချရန် စီစဉ်ထားကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အဆိုပါသဘောတူညီချက်မှ သိသာထင်ရှားသောအကျိုးကျေးဇူးမှာ တောင်ကိုရီးယား၊ ဂျပန်နှင့် တရုတ်နိုင်ငံတို့မှ လွတ်လပ်သောကုန်သွယ်ရေး သဘောတူညီချက်အရ ကမ်းလှမ်းထားသောကုန်ပစ္စည်းများထက် ထိုင်းနိုင်ငံမှအပိုတင်ပို့သောကုန်ပစ္စည်းများအပေါ် အခွန်လျှော့ချပေးရန် (သို့မဟုတ်) ဖျက်သိမ်းပေးရန် ကတိပြုထားခြင်းဖြစ်ကြောင်းသူမကပြောကြားခဲ့ပါသည်။

Bangkok post

လွင်မျိုးဇော်၊ စီးပွားရေးသံမှူး

ဗန်ကောက်

ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ စီးပွားရေးဆိုင်ရာသတင်းများ

(က) ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ စီးပွားရေး (၆.၅) ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်နိုင်သော်လည်း ကုန်ဈေးနှုန်းများ တစ်ရှိန်ထိုး မြင့်တက်နေစဉ်တွင် ဝင်ငွေလစာတို့က လိုက်မမီနိုင်ဘဲဖြစ်နေကြောင်း

ယခုနှစ်အတွင်း ဟောင်ကောင်ဒေသ၏စီးပွားရေးမှာ(၆.၅) ရာခိုင်နှုန်း တိုးတက်နိုင်ကြောင်း၊ သို့သော် ကုန်ဈေးနှုန်းများ တစ်ရှိန်ထိုးတက်နေသော်လည်း ဝင်ငွေလစာတို့က လိုက်မမီနိုင်ဘဲဖြစ်လျက်ရှိသောကြောင့် ဒေသခံများ အနေဖြင့် စီးပွားရေးတိုးတက်မှုမှ အကျိုးအမြတ်ခံစားရခြင်း မရှိကြောင်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့ထုတ် South China Morning Post သတင်းစာ၌ Tony Cheung နှင့် Ng Kang-chung တို့က“City Heading For 6.5pc Growth, But Wages Lagging” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အဆိုပါသတင်းတွင် ဟောင်ကောင်ဘဏ္ဍာရေးအတွင်းဝန် (ဝန်ကြီး) Mr. Paul Chan Mo-po က ပြောကြားရာတွင် ဟောင်ကောင်ဒေသသည် ၂၀၁၀ ပြည့်နှစ်က ငွေကြေးအကျပ်အတည်း ဖြစ်ပွားခဲ့ပြီး ပြန်လည်တိုးတက်လာပြီးနောက် ဟောင်ကောင်ဒေသခံများအတွက် တိုးတက်မှုများ ရှိခဲ့ကြောင်း၊ ကမ္ဘာ့ကပ်ရောဂါ ကိုဗစ်-၁၉ ကြောင့် ဟောင်ကောင်ဒေသနှင့် တရုတ်ပြည်မကြီးတို့၏ နယ်စပ်ဂိတ်များ ပြန်လည် ဖွင့်လှစ်နိုင်ခြင်းမရှိဘဲ ပိတ်ထားဆဲဖြစ်ပြီး ဟောင်ကောင်ဒေသလူမှု အသိုက်အဝန်းအတွက် စီးပွားရေးတိုးတက်မှု၏ အကျိုးအမြတ် ရရှိခံစားရန်မှာ ကာလကြာရှည်လျက်ရှိခဲ့ပြီးမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ အလုပ်သမားများ၏ လုပ်ခလစာနှုန်းမှာ ဇွန်လ တွင်(၁.၁) ရာခိုင်နှုန်း မြင့်တက်ခဲ့သော်လည်း ကုန်ဈေးနှုန်း တိုးတက်မှုနှုန်းနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက အမှန်တကယ်ပမာဏမှာ (၀.၃) ရာခိုင်နှုန်းအထိ လျော့ကျခဲ့ကြောင်း၊ သို့ဖြစ်ရာ ဒေသ၏စီးပွားရေး ဆက်လက်တိုးတက်လျက်ရှိသော်လည်း လုပ်ခလစာနည်းပါးသည့် အလုပ်သမားများအတွက် အကျိုးအမြတ်ရရှိမှု နည်းပါးမည်ဖြစ်ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ဂျီဒီပီမှာ အစိုးရဆန့်ကျင်ဆန္ဒပြမှုများနှင့်ကမ္ဘာ့ကပ်ရောဂါကိုဗစ်-၁၉ ၏ ရိုက်ခတ်မှုကြောင့် ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် (၁.၇) ရာခိုင်နှုန်း၊ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် (၆.၁) ရာခိုင်နှုန်း လျော့ကျခဲ့ကြောင်း၊ သို့သော် ဟောင်ကောင်ဒေသ စီးပွားရေးမှာ ယခုနှစ် ပထမသုံးလပတ်အတွင်း တွင် (၈) ရာခိုင်နှုန်း၊ ဒုတိယ သုံးလပတ်တွင် (၇.၆) ရာခိုင်နှုန်း အသီးသီးမြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း၊ သို့ဖြစ်ရာ ဟောင်ကောင်ဒေသ၏စီးပွားရေးမှာ ၂၀၂၁ ခုနှစ်တွင် (၅.၅) ရာခိုင်နှုန်းနှင့်(၆.၅) ရာခိုင်နှုန်းအတွင်း မြင့်တက်နိုင်ကြောင်းဒေသအစိုးရမှ ဩဂုတ်လအတွင်းတွင် ခန့်မှန်းထားခဲ့ကြောင်း၊ သို့သော်ဒေသ၏ တတိယသုံးလပတ်ဂျီဒီပီမှာ ပထမနှစ်ဝက်ကထက် လျော့နည်းနိုင်သည်ဟု ခန့်မှန်းထားကြောင်း၊ ကုန်သွယ်ရေးနှင့် စားသုံးသူညွှန်းကိန်းများအရ ဟောင်ကောင်

ဒေသ၏ စီးပွားရေးနာလန်ထူမှုမှာ မကြာမီလများအတွင်းက ကောင်းမွန်လာသောကြောင့် တတိယ သုံးလပတ်တွင်လည်း စီးပွားရေးကောင်းမွန်နိုင်သည်ဟု ယုံကြည်ထားကြောင်း၊ ဟောင်ကောင် ဒေသ၏ ပို့ကုန်တင်ပို့မှုမှာနှေးကွေးနိုင်သော်လည်း စတုတ္ထသုံးလပတ်တွင် ဒေသအစိုးရမှပံ့ပိုး သည့် e-consumption voucher scheme ကြောင့် စီးပွားရေးကောင်းမွန် နိုင်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ စီးပွားရေးပြန်လည်မြှင့်တက်ရန်မှာ တရုတ်ပြည်မကြီးနှင့် စောင့်ကြပ် ကြည့်ရှုရေး ကင်းလွတ်သည့်ခရီးသွားလာမှု စတင်နိုင်ရန်သည်လည်း အရေးကြီးဆုံးအချက် ဖြစ်ကြောင်း၊ ကမ္ဘာတစ်ဝန်းတွင် ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါဖြစ်ပွားလျက်ရှိပြီး ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ် ဗီဇပြောင်း မျိုးကွဲသစ် ဒယ်လ်တာဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်ပျံ့နှံ့မှုကြောင့် ကမ္ဘာ့စီးပွားရေးကို ထိခိုက်လျက်ရှိသော ကြောင့် ဟောင်ကောင်ဒေသ၌လည်း ကုန်ဈေးနှုန်းများမြင့်တက် သွားစေခြင်းဖြစ်ကြောင်း၊ ဒေသ အစိုးရအနေဖြင့် အလုပ်သမားများ၏ လုပ်ခလစာအတွက် စိုးရိမ်ပူပန်လျှင် စာချုပ်ချုပ်ဆို လုပ်ကိုင်လျက်ရှိသော ဝန်ထမ်းများအတွက် လစာများ တိုးမြှင့်ပေးသင့်ကြောင်း၊ ၎င်းတို့၏ လစာ မှာ အနည်းဆုံးအနေဖြင့် တစ်နာရီလျှင် ဟောင်ကောင် ဒေါ်လာ ၃၇.၅ ဒေါ်လာသာ ရရှိကြောင်း၊ သို့ဖြစ်ရာ ဒေသအစိုးရအနေဖြင့် တစ်နာရီလျှင် ဟောင်ကောင် ဒေါ်လာ ၅၅ ဒေါ်လာ သတ်မှတ် ပေးသင့်ကြောင်း Federation of Trade Union က အဆိုပြုထားကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထား ပါသည်။

(ခ) တရုတ်ပြည်မကြီးသို့ တင်ပို့မည့်ဟောင်ကောင်ဒေါ်လာ (၁.၂) ဘီလီယံ တန်ဖိုးရှိကုန် ပစ္စည်းများ အကောက်ခွန်ဌာနမှ ဖမ်းဆီးသိမ်းဆည်းရမိခဲ့ခြင်း

ဟောင်ကောင်အကောက်ခွန်ဌာနသည် တရုတ်ပြည်မကြီးသို့ တင်ပို့မည့် သင်္ဘောပေါ်ရှိ ကွန်တိန်နာ(၂၄)ခုပေါ်တွင် တန်ဖိုးအားဖြင့် ဟောင်ကောင်ဒေါ်လာ(၁.၂)ဘီလီယံ တန်ဖိုးရှိ တရား မဝင် ကုန်ပစ္စည်းများ ဖမ်းဆီးသိမ်းဆည်းရမိခဲ့ကြောင်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၃၀ ရက်နေ့ ထုတ် South China Morning Post သတင်းစာ၌ Clifford Lo က“Customs Seizes Record HK” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အဆိုပါ သတင်းတွင် ၂၀၁၉ ခုနှစ်နှင့် ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင်လည်း ပင်လယ်ရေကြောင်းမှ တရားမဝင်ကုန်ကူးမှု (၂၁၁)ခု ဖမ်းဆီးရမိခဲ့ကြောင်း၊ အဆိုပါဖမ်းဆီးရရှိခဲ့မှုတွင် တန်ဖိုးမြင့်မားသည့် လက်ကိုင်အိတ်များ၊ ပင်လယ်စာများ၊ လျှပ်စစ်ပစ္စည်းကိရိယာများ အစရှိသည်တို့ ပါဝင်ခဲ့ကြောင်း၊ ယခုနှစ်တွင်လည်း (၁၀)လပိုင်းအထိ တရားမဝင်ကုန်ကူးမှု(၈၁) ခု တန်ဖိုးအားဖြင့် ဟောင်ကောင် ဒေါ်လာ (၂.၀၇) ဘီလီယံ ဖမ်းဆီးရမိခဲ့ကြောင်း၊ ကွန်တိန်နာ (၈၀) ကျော် သယ်ဆောင်လာသော သင်္ဘောအား ၁၄-၁၀-၂၀၂၁ ရက်နေ့က စစ်ဆေးခဲ့ရာတွင် Polypropylene ပစ္စည်းစာရင်းဖြင့်

အကောက်ခွန်ရှင်းလင်းထားသောကွန်တိန်နာ (၂၄) ခုတွင် တရားမဝင်ကုန်ပစ္စည်းများ ရှာဖွေ တွေ့ရှိခဲ့ပါသည်။

အဆိုပါ Polypropylene အမြောက်အမြား ပါဝင်သည်ဆိုသည့် ကွန်တိန်နာ (၂၄) ခုအား တင်ဆောင်လာသည့် သင်္ဘောအားစစ်ဆေးခြင်းသည် အကောက်ခွန်ရှင်းလင်းခြင်းမှာ ပုံမှန်မဟုတ်ဘဲ သံသယဖြစ်ဖွယ် ရှိသောကြောင့်ဖြစ်ကြောင်း၊ အဆိုပါ တရားမဝင် ကုန်ပစ္စည်းများတွင် တန်ဖိုးမြင့်မားသည့် အလှကုန်ပစ္စည်းများ၊ ငါးမျိုးစိတ်များ၊ အမေရိကန်ဂျင်စင်း၊ အလှကုန်ပစ္စည်းများ၊ လျှပ်စစ်ပစ္စည်းများ၊ တန်ဖိုးကြီးနာရီများ၊ အဝတ်အစားများ၊ လက်ကိုင်အိတ်များ၊ တစ်ပုလင်းလျှင် အမေရိကန် ဒေါ်လာထောင်ကျော် တန်ဖိုးရှိသည့် ဂျပန်ဆန်အရက် (ဆာကေး) အစရှိသည့် ကုန်ပစ္စည်းများ ပါဝင်ကြောင်း၊ လက်ကိုင်အိတ်များတွင် Gucci ၊ Hermes ၊ Louis Vuitton နှင့် Fendi အစရှိသည့် အမျိုးအစားတို့ပါဝင်ပြီး နာရီတွင် Chopard နှင့် Rolex အစရှိသည်တို့ ပါဝင်ကြောင်း၊ လျှပ်စစ်ပစ္စည်းများ စာရင်းတွင် Cryptocurrency mining အတွက် ဒီဇိုင်းရေးဆွဲထားသော တစ်ခုလျှင်ဟောင်ကောင်ဒေါ်လာ ၇,၀၀၀ တန်ဖိုးရှိသော High-end graphics cards များပါဝင်ကြောင်း၊ တရားမဝင်ကုန်ပစ္စည်း စုစုပေါင်းခန့်မှန်းတန်ဖိုးမှာ ဟောင်ကောင်ဒေါ်လာ(၁.၂) ဘီလီယံ ရှိကြောင်း၊ အဆိုပါ ဖမ်းဆီးရရှိမိသည့်ပစ္စည်းများအား တရုတ်ပြည်မကြီးသို့ တင်ပို့ရာတွင် ပေးသွင်းရမည့် သွင်းကုန်ခွန်နှုန်းမှာ ကုန်ပစ္စည်းတန်ဖိုး၏ (၁၆၀) ရာခိုင်နှုန်းရှိကြောင်း၊ တရားမဝင်ကုန်ပစ္စည်းများ ဖမ်းဆီးရရှိမှုနှင့် ပတ်သက်၍ စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုများ ပြုလုပ်ဆဲဖြစ်ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

(ဂ) SINOVAC ကာကွယ်ဆေး ထိုးနှံထားသူများအား ဆေးရှိန်မပျက်အောင် ဆက်ပေးရန် ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံရန် အကြံပြုပြောကြားခဲ့ကြောင်း

ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ တရုတ်နိုင်ငံမှ ထုတ်လုပ်သည့် SINOVAC ကာကွယ်ဆေး ထိုးနှံထားသူများ အနေဖြင့် ဆေးရှိန်မပျက်အောင် ဆက်ပေးနိုင်ရန်အတွက် ကိုယ်ခံစွမ်းအားနည်းသည့် အသက်(၆၀)နှစ်နှင့်အထက် အသက်အရွယ်ကြီးသူများ၊ကိုဗစ်-၁၉ရောဂါထိတွေ့မှုနှင့် ကူးစက်နိုင်ခြေ မြင့်မားနိုင်သည့်အလုပ်သမားများအား ဦးစားပေး၍ တတိယအကြိမ် ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံပေးရန်ကျွမ်းကျင်ပညာရှင်များမှ ဒေသအစိုးရအား အကြံပြုပြောကြားခဲ့ကြောင်း ၂၀၂၁ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၂၈ ရက်နေ့ထုတ် South China Morning Post သတင်းစာ၌ Elizabeth Cheung က“Booster Shots Advised for Those who took SINOVAC” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အဆိုပါ သတင်း၌ ဂျာမနီနိုင်ငံထုတ် BioNTech ကာကွယ်ဆေး Booster shot အား ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါနှင့်ထိတွေ့မှုနှင့် ကူးစက်နိုင်ခြေ မြင့်မားနိုင်သည့် အလုပ်သမားများအုပ်စုအား

ဦးစားပေး၍ ထိုးနှံပေးရန် အကြံပြုပြောကြားထားကြောင်း၊ ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာ အာဏာပိုင်များ အနေဖြင့်လည်း ပိုလျှံသည့် ကာကွယ်ဆေးများကို အကောင်းဆုံးနည်းလမ်းဖြင့် ဖြန့်ဖြူးနိုင်ရေး ဆုံးဖြတ်ရန်လိုအပ်ကြောင်း၊ SINOVAC ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံထားသူများအနေဖြင့် antibody level ပိုမိုမြင့်မားသည့် BioNTech ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံလိုပါက ကြွက်သားများ နာကျင်မှု အစရှိသည့် ဘေးထွက်ဆိုးကျိုးများကို စဉ်းစားရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ သို့သော် အချိန်ကာလ ကြာလာသည်နှင့် အမျှ BioNTech ကာကွယ်ဆေး၏ antibody level ထုတ်လွှတ်မှုမှာ လျော့ကျနိုင်သည်ဟု လေ့လာမှုများအရ တွေ့ရှိထားသော်လည်း ကူးစက်နိုင်ခြေ မြင့်မားနိုင်သည့် လုပ်ငန်းများတွင် မလုပ်ကိုင်သူများ အနေဖြင့် တတိယအကြိမ် ကာကွယ်ဆေး မထိုးနှံသော်လည်း antibody level မှာ လုံလောက်စွာ ဆက်လက်မြင့်မားမှု ရှိနိုင်ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

ဟောင်ကောင်ဒေသ ကျန်းမာရေးဝန်ကြီး Ms. Sophia Chan Siu-chee မှ ပြောကြားရာ တွင် ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ Sinovac လက်ကျန် (၇.၅) မီလီယံနှင့် အရေအတွက် ပမာဏတူညီ သည့် BioNTech လက်ကျန်တို့ရှိပြီး တတိယအကြိမ်ထပ်မံထိုးနှံပေးရန် လုံလောက်လိမ့်မည်ဖြစ် ကြောင်း၊ သို့ဖြစ်ရာ အာဏာပိုင်များအနေဖြင့် ကာကွယ်ဆေး ထပ်မံဝယ်ယူရန်နှင့် ပတ်သက်၍ ဆုံးဖြတ်ချက်မချမီ ကာကွယ်ဆေး လိုအပ်ချက်ကို သေချာအလေးထားတွက်ချက်ရန် လိုအပ်လိမ့် မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ကာကွယ်ဆေး ထိုးနှံလိုသူများ၏ လိုလားချက်နှင့် ဒေသ၌ လက်ကျန်ရှိသော ကာကွယ်ဆေးအရေအတွက် ပမာဏအား အခြေခံ၍ လိုအပ်လျှင် ကာကွယ်ဆေးများကို ဆေးဝါး လုပ်ငန်းများထံမှ ထပ်မံ ဝယ်ယူနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ကိုယ်ခံအား လျော့နည်းသည့် သက်ကြီး ရွယ်အိုများနှင့် ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်နှင့် ထိတွေ့မှုများသည့် လုပ်ငန်းများ လုပ်ကိုင်သူများ ဖြစ်သည့် ဟောင်ကောင်ဒေသခံ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှု ဝန်ထမ်းများ၊ နယ်စပ်ဖြတ်ကျော် ကားမောင်း နှင်သူများ၊ လေဆိပ်ဝန်ထမ်းများ၊ ကန့်သတ်စောင့်ကြည့်ရေး ဟိုတယ်ဝန်ထမ်းများနှင့် သက်ကြီး ရွယ်အိုစောင့်ရှောက်မှု ဝန်ထမ်းများ အနေဖြင့် Booster ဆေးထိုးနှံသင့်ကြောင်း၊ ကင်ဆာရောဂါ ဝေဒနာရှင်များ၊ ကိုယ်ခန္ဓာအစိတ်အပိုင်း အစားထိုးကုသထားသူများ၊ ကျောက်ကပ်သန့်စင်ထားသူ များ၊ HIV/AIDS ရောဂါ ကူးစက်ခံထားရသူများ (သို့မဟုတ်) HIV/AIDS ဆေးဝါး အသုံးပြုနေသူ များ အနေဖြင့် ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံမှု ဒုတိယအကြိမ်နှင့် Booster ဆေးထိုးနှံမှုအတွက် ကာလအား အနည်းဆုံးရက်သတ္တပတ် (၄)ပတ်ခြား၍ ထိုးနှံရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ သက်ကြီးရွယ်အိုများ နှင့် ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်နှင့် ထိတွေ့မှုများသည့် လုပ်ငန်းများ လုပ်ကိုင်သူများ အနေဖြင့် ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံမှု ဒုတိယအကြိမ်နှင့် တတိယအကြိမ် ဆေးထိုးနှံမှုအား အချိန် (၆) လ ခြား၍ ထိုးနှံရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံရန် သတ်မှတ် ချက်ပြည့်မီသော လူဦးရေ (၄.၆) သန်းတွင် (၆၈.၃) ရာခိုင်နှုန်းမှာအနည်းဆုံးကာကွယ်ဆေး (၁) ကြိမ်စီ ထိုးနှံပြီးပြီဖြစ်ကြောင်း၊ ကမ္ဘာတစ်ဝန်းရှိ အချို့သော နိုင်ငံများဖြစ်သည့် စင်ကာပူ၊ ဗြိတိန်

နှင့် အမေရိကန်နိုင်ငံတို့၌ သက်ကြီးရွယ်အိုများနှင့် ရောဂါကူးစက်မှု ခံနိုင်ရည် အားနည်းသူများ အား တတိယအကြိမ် ကာကွယ်ဆေး Booster ဆေး စတင်ထိုးနှံပေးလျက်ရှိကြောင်း ရေးသား ဖော်ပြထားပါသည်။

(ဃ) ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ နိုဝင်ဘာလ (၁၁) ရက်နေ့မှ စတင်၍ COVID-19 Booster စတင် ထိုးနှံပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း

ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ သက်ကြီးရွယ်အိုများနှင့် ကူးစက်နိုင်ခြေ မြင့်မားနိုင်သည့်အုပ်စု အား နိုဝင်ဘာလ ၁၁ ရက်နေ့မှ စတင်၍ COVID-19 Booster စတင်ထိုးနှံပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ နိုဝင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့မှ စတင်၍ ဆေးထိုးနှံရန် ကြိုတင် စာရင်းပေးသွင်းနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့ထုတ် South China Morning Post သတင်းစာ၌ Victor Ting နှင့် Gigi Choy တို့က “COVID-19 booster shots offered from November” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အဆိုပါ သတင်း၌ SINOVAC ကာကွယ်ဆေး ထိုးနှံထားသူများ အနေဖြင့် တတိယအကြိမ် COVID-19 Booster ထိုးနှံရန် သတ်မှတ်ချက် ပြည့်မီမှုရှိကြောင်း၊ သို့သော် ဂျာမနီ နိုင်ငံထုတ် BioNTech ကာကွယ်ဆေး ထိုးနှံထားသူများအနေဖြင့် ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါနှင့်ထိတွေ့မှုနှင့် ကူးစက် နိုင်ခြေ မြင့်မားနိုင်သည့် အုပ်စုတွင် ပါဝင်ခြင်းမရှိပါက တတိယအကြိမ် Booster ထိုးနှံခွင့်မရှိသေး ကြောင်း၊ ကာကွယ်ဆေးများအား အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိကဆေးရုံ နှစ်ခုစလုံး၌ ထိုးနှံနိုင်မည်ဖြစ် ကြောင်း၊ ပထမဦးစားပေးအနေဖြင့် ခန့်မှန်းလူဦးရေ (၁.၈) မီလီယံအား တတိယအကြိမ် Booster စတင်ထိုးနှံ ပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း ဟောင်ကောင်ဒေသ အစားအစာနှင့် ကျန်းမာရေးအတွင်းဝန် (ဝန်ကြီး) ပရော်ဖက်ဆာ Sophia Chan Siu- chee ကပြောကြားခဲ့ကြောင်း၊ ကိုဗစ်-၁၉ ကာကွယ်ဆေး ထိုးနှံထားမှုအပေါ်မူတည်၍ သေဆုံးနှုန်းများ ကွာခြားမှုရှိသည်ကိုတွေ့ရှိရကြောင်း၊ ကာကွယ်ဆေး ထိုးနှံထားသူများ သေဆုံးနှုန်းမှာ (၂) ရာခိုင်နှုန်းနှင့် ကာကွယ်ဆေးမထိုးနှံထားသူများ သေဆုံး နှုန်းမှာ (၈) ရာခိုင်နှုန်းရှိကြောင်း၊ ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံခြင်းဖြင့် ရောဂါကူးစက်မှုနှုန်းနှင့် သေဆုံး နှုန်းများ လျော့ချနိုင်ရန် ပံ့ပိုးနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ကိုဗစ်-၁၉ ရောဂါ ဗီဇပြောင်း မျိုးကွဲသစ်များ ကြောင့် ကိုဗစ်-၁၉ ပဉ္စမလှိုင်းဖြစ်ပွားပါက ကူးစက်မှုနှုန်း ပိုမိုလျှင်မြန်နိုင်ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြ ထားပါသည်။

(င) လောင်စာဆီဈေးနှုန်းများ တစ်ဟုန်ထိုး မြင့်တက်လျက်ရှိသောကြောင့် ယာဉ်မောင်းများ အတွက် အကျပ်အတည်းနှင့် ရင်ဆိုင်ရလျက်ရှိကြောင်း

ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ လောင်စာဆီဈေးနှုန်းများမှာ မြင့်တက်လျက်ရှိပြီး ဒီဇယ်ဆီတစ်လီ တာ ဈေးနှုန်းမှာ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီလတွင် ဟောင်ကောင်ဒေါ်လာ ၁၅.၄၀ ဖြစ်ပြီး အောက်တို

ဘာလတွင် ၁၇.၇၅ သို့ မြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့ထုတ် South China Morning Post သတင်းစာ၌ Xinlu Liang က “Soaring fuel prices pushing drivers to a breaking point” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အဆိုပါသတင်းတွင် လောင်စာဆီဈေးနှုန်းများ တစ်ဟုန်ထိုးမြင့်တက်လျက်ရှိသောကြောင့် ဓါတ်ဆီ၊ လောင်စာဆီဈေးနှုန်းဆိုင်ရာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းများ ထိန်းသိမ်းဆောင်ရွက်ပေးရန်နှင့် အမျိုးအစား အမျိုးမျိုးသော ယာဉ်များအား မောင်းနှင်သူများအား ထောက်ပံ့ငွေများ ပံ့ပိုးနိုင်ရန် ဒေသ၏ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေးအုပ်စု ကိုယ်စားပြုသည့် The Hong Kong Land Transport Alliance မှ ဟောင်ကောင်ဒေသ အစိုးရအား တိုက်တွန်း ပြောကြားခဲ့ကြောင်း၊ ဒေသ အစိုးရမှ အစောပိုင်းက ပံ့ပိုးပေးခဲ့သည့် epidemic-fund တွင် ကုန်တင်ယာဉ်များနှင့် ကျောင်းကားများ အတွက်လောင်စာဆီထောက်ပံ့ငွေ အစီအစဉ် ပါဝင်ခဲ့ကြောင်း၊ မီနီဘတ်စ်များနှင့် ကျောင်းဘတ်စ် ကားများအတွက် တစ်လီတာလျှင်ဟောင်ကောင်ဒေါ်လာ ၁ ဒေါ်လာစီ (သို့မဟုတ်) တစ်နှစ်စာ သုံးစွဲသည့် လောင်စာဆီ အမှန်ကုန်ကျစရိတ်၏ သုံးပုံတစ်ပုံ ထောက်ပံ့ငွေ ပံ့ပိုးပေးခဲ့ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

ဟောင်ကောင်ဒေသ အနေဖြင့် Free Market Principle ဓါတ်ဆီဈေးနှုန်းအပေါ် စည်းမျဉ်း စည်းကမ်းဖြင့်ထိန်းသိမ်းဆောင်ရွက်ခြင်း မရှိကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ဒေသ၌ ဓါတ်ဆီအရောင်း ဆိုင်များဖွင့်လှစ်မည့် မြေနေရာဈေးနှုန်းမှာ မြင့်မားခြင်း၊ လောင်စာဆီတင်သွင်းမှု၊ အခွန်ပေး ဆောင်ရွက်မှုများ၊ လုပ်ခလစာနှင့် ရောင်းဝယ်ဖောက်ကားခြင်းဆိုင်ရာ ကုန်ကျစရိတ်များ မြင့်မား ခြင်းတို့ကြောင့် ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ လောင်စာဆီ ဈေးနှုန်းမှာ ကမ္ဘာ့အမြင့်မားဆုံး ဖြစ်လျက်ရှိ ကြောင်း၊ globalpetrolprices.com မှ ဒေတာအချက်အလက်များအရ ဒေသများနှင့် နိုင်ငံပေါင်း ၁၆၄ နိုင်ငံ အကြားတွင် ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ ဓါတ်ဆီနှင့် ဒီဇယ်ဆီ တစ်လီတာ ဈေးနှုန်းမှာ စရိတ် အကြီးမားဆုံးဖြစ်ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

(စ) အချက်အလက်များ အနည်းငယ် ရှေ့ပြေးစမ်းသပ် တွက်ချက်ပြီးနောက် အသေးစားနှင့် အလတ်စား လုပ်ငန်းများအတွက် ချေးငွေဒေါ်လာ (၉၀၀) မီလီယံ ရရှိခဲ့ခြင်း

ဘဏ်များဖွင့်လှစ်ရန် လွယ်ကူချောမွေ့စေရန်နှင့် အသေးစားနှင့်အလတ်စားလုပ်ငန်းများ ချေးငွေရရှိမှု ပိုမိုလွယ်ကူစေနိုင်မည့် Commercial Data Interchange(CDI) အားရှေ့ပြေးစမ်းသပ် တွက်ချက်မှုမှာ စတင်ဆောင်ရွက်သည့် အဆင့်တွင် ရောက်ရှိနေပြီဖြစ်ကြောင်း ဟောင်ကောင် ငွေကြေးအာဏာပိုင်အဖွဲ့ (Hong Kong Monetary Authority-HKMA) က ပြောကြားခဲ့ကြောင်း၊ ဘဏ်များမှ အမှတ်ပေးဆောင်ရွက်ရာတွင် လွယ်ကူချောမွေ့စေရန် Commercial Data များ ဖလှယ်တွက်ချက်မှုအပေါ် အလေးထား ဆောင်ရွက်သည့် အယူအဆအပေါ် အခြေတည် စမ်းသပ်

သည့် ဒုတိယအဆင့်မှာ ပြီးမြောက်ပြည့်စုံသွားပြီဖြစ်ကြောင်း၊ အစီအစဉ်တွင် ပါဝင်ဆောင်ရွက် သည့် ဘဏ်များမှ အသေးစားနှင့် အလတ်စားလုပ်ငန်းများအတွက် ချေးငွေ စုစုပေါင်း (၅၅၀) ကျော်အား ထောက်ခံခွင့်ပြုပေးခဲ့ပြီး စုစုပေါင်း ဟောင်ကောင်ဒေါ်လာ (၉၀၀) မီလီယံ ချေးပေးခဲ့ ကြောင်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့ ထုတ် South China Morning Post သတင်းစာ၌ Karen Ng က “SMEs win \$900m loans as data pilot takes off” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ရေးသား ဖော်ပြထားပါသည်။

အဆိုပါ သတင်းတွင် ရှေ့ပြေးစမ်းသပ်မှု အဆင့်၌ ဘဏ်များနှင့် ဒေတာအချက်အလက် များ ပံ့ပိုးသူများအဖွဲ့ (၈) ခုပါဝင်ပြီး ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ နှစ်ကုန်ပိုင်းတွင် စတင်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် မျှော်မှန်းထားကြောင်း၊ Bank of China (BOC) သည် CDI ၏ ဒုတိယအဆင့် စမ်းသပ်မှု အစီ အစဉ်တွင် ချေးငွေအတည်ပြုချက်များ ပြီးပြည့်စုံအောင် ဆောင်ရွက်ပေးခဲ့သည့် ပထမဆုံးဘဏ် ဖြစ်ကြောင်း၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာငွေပေးချေမှုအတွက် Multiple Central Bank Digital Currency Bridge (mBridge) စီမံကိန်း CBDC platform အတွက် ဖြစ်နိုင်ချေအလားအလာရှိသော စီးပွားရေး လုပ်ငန်း (၁၅) ခု အမည်အား HKMA က ထုတ်ပြန်ခဲ့ကြောင်း၊ HKMA သည် ယူအေအီး (United Arab Emirates) ၊ ထိုင်းနိုင်ငံ (Thailand) တို့၏ ဗဟိုဘဏ်များနှင့် Digital Currency Institute of the People’s Bank of China နှင့် Bank for International Settlements Innovation Hub Hong Kong Centre တို့နှင့် ပူးပေါင်း လုပ်ကိုင်လျက်ရှိကြောင်း၊ HKMA ၏ အမှုဆောင်အရာရှိ အဟောင်းမှလည်း Digital know-your-customer service ezlink အား ၂၀၂၂ ခုနှစ်၊ နှစ်လယ်ပိုင်း တွင် စတင်ဆောင်ရွက် ရန် စီစဉ်ထားကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

(ဆ) ဟောင်ကောင်ဒေသ မြောက်ဘက်ပိုင်းအား ပိုမိုကောင်းမွန်သည့် အချက်အချာကျသည့် ဒေသဖြစ်ရန် ဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း Mrs. Carrie Lam ကပြောကြားခဲ့ခြင်း

ဟောင်ကောင်ဒေသ မြောက်ဘက်ပိုင်းရှိ တရုတ်ပြည်မကြီး နယ်စပ်အနီး၌ မြို့တော်စီမံကိန်း ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရန် ဟောင်ကောင်ဒေသအုပ်ချုပ်ရေးမှူးချုပ်၊ Mrs. Carrie Lam Cheng Yuet-ngor က စီမံဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း၊ အဆိုပါဒေသမှာ ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ မြို့အသစ် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက် ရန် ပထမဆုံး မိမိဘာသာ လုပ်ကိုင်သည့် စီမံကိန်းဖြစ်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင်ဒေသခံများအတွက် လည်း အလုပ်အကိုင်များ လုံလောက်စွာ ပံ့ပိုးပေးနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ယခင်လက ပြောကြားခဲ့သည့် Mrs. Carrie Lam ၏ မူဝါဒရေးရာမိန့်ခွန်းတွင်လည်း ဟောင်ကောင်ဒေသ မြောက်ဘက်ပိုင်း၌ မြို့တော်ကြီး ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရန် စီမံကိန်းနှင့် ပတ်သက်၍ ထည့်သွင်းပြောကြားခဲ့ကြောင်း ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၄ ရက်နေ့ထုတ် South China Morning Post သတင်းစာ၌ Ng Kang-chung က

“Lam Paints Rosy Picture of Life In Northern Hub” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အဆိုပါ စီမံကိန်း၏ ရေရှည်ရည်ရွယ်ချက်မှာ ဟောင်ကောင်ဒေသ၏ လူနေအိမ်ရာများ မလုံလောက်မှု လျော့နည်းပပျောက်စေရန်နှင့် ပေကျင်း၏ မဟာပင်လယ်ကွေ့ဒေသ စီမံကိန်းတွင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် အဆင့်မြင့်နည်းပညာ အချက်အချာကျသည့် ဒေသအဖြစ် အဆင့်မြှင့်တင်နိုင်ရန်ဖြစ်ကြောင်း၊အဆိုပါ မြောက်ပိုင်းမြို့တော်ကြီး စီမံကိန်းတွင် လူဦးရေ (၂.၅) မီလီယံအတွက် လူနေအိမ်ရာတိုက်ခန်း (၉၀၀,၀၀၀) ကျော်နှင့် အလုပ်အကိုင် (၆၅၀,၀၀) ခန့် ဖန်တီးပေးနိုင်မည် ဖြစ်ပြီး တီထွင်ဆန်းသစ်မှုနှင့် နည်းပညာဆိုင်ရာ ဆက်စပ်သည့်လုပ်ငန်း (၁၅၀,၀၀၀) ခန့်ပါဝင်ကြောင်း၊ ပြည်သူများအတွက် ကျန်းမာရေးနှင့်ညီညွတ်သည့်မြို့တော် “Healthy City” တည်ထောင်ရန်အတွက် ပြည်သူများ မော်တော်ယာဉ်များအသုံးပြုခြင်းအစား အများပြည်သူသုံးယာဉ်များ ပိုမိုအသုံးပြုနိုင်ရန် ရထားလမ်းကြောင်းအသစ် (၅)ခုတည်ဆောက်ရန်လိုအပ်ကြောင်း၊ ဟောင်ကောင် ဒေသမြောက်ပိုင်းမြို့တော်ကြီး စီမံကိန်းသည် ကောင်းမွန်သည့် စီမံကိန်းတစ်ခုဖြစ်ပြီး ရည်ရွယ်ချက် အောင်မြင်စေရန် ပံ့ပိုးကူညီရမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ စီမံကိန်း အောင်မြင်ပြီးဆုံးရန် အချိန် (၂၀) နှစ် ကြာမြင့်မည်ဖြစ်ကြောင်း ရေးသားဖော်ပြထားပါသည်။

အေးသီခိုင်၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဟောင်ကောင်

အိန္ဒိယနှင့် ဘူတန်တို့အကြား နယ်စပ်ကုန်သွယ်ရေး ဝင်ထွက်ဂိတ် (၇) ခုအား တရားဝင် အတည်ပြုသတ်မှတ်ခြင်း

အိန္ဒိယနိုင်ငံနှင့် ဘူတန်နိုင်ငံတို့အကြား နှစ်နိုင်ငံ ကုန်သွယ်မှုမြှင့်တင်ရေး ဆွေးနွေးပွဲ တစ်ရပ်ကို ၃-၁၁-၂၀၂၁ နေ့၌ ကျင်းပခဲ့ရာ အိန္ဒိယဘက်မှ၊ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးနှင့် စက်မှု ဝန်ကြီးဌာန၊ အတွင်းဝန် Mr. BVR Subrahmanyam နှင့် ဘူတန်ဘက်မှ စီးပွားရေးဝန်ကြီးဌာန၊ အတွင်းဝန် Mr. Dasho Karma Tshering တို့ဦးဆောင်သော နှစ်ဘက် ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့များ တက်ရောက်ခဲ့ကြပြီး နှစ်နိုင်ငံအကြားရှိ နယ်စပ်ကုန်သွယ်ရေး ဝင်ထွက်ဂိတ် ၇ ခုအား တရားဝင် အတည်ပြုသတ်မှတ်နိုင်ခဲ့ကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အိန္ဒိယကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးနှင့် စက်မှုဝန်ကြီးဌာနက ၃-၁၁-၂၀၂၁ နေ့၌ သတင်းထုတ်ပြန်ရာတွင် အဆိုပါဆွေးနွေးပွဲ၌ လက်ရှိဆောင်ရွက်နေသော ကုန်သွယ်မှုလုပ်ငန်းများနှင့် တစ်ဆင့်ခံ ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာကိစ္စများ၊ အပြန်အလှန် အကျိုးစီးပွားဖြစ်ထွန်းမှုနှင့် ကုန်သွယ်ဆက်

ဆံ့မှု တိုးမြှင့်ရေးကိစ္စများ၊ နှစ်နိုင်ငံအကြား ကုန်သွယ်မှု ကွန်ယက်ဖြန့်ကျက်မှု တိုးမြှင့်ရေးကိစ္စ များအပေါ် ညှိနှိုင်းဆွေးနွေးခဲ့ကြပြီး အောက်ဖော်ပြပါ နယ်စပ်အဝင်အထွက်စခန်း ၇ ခုအား တရားဝင် အတည်ပြု လက်မှတ်ရေးထိုးသည့် စာချုပ်လွှာများကို အပြန်အလှန်လဲလှယ်ခဲ့ကြောင်း ဖော်ပြထားပါသည်-

- (က) ကုန်စည်အမျိုးအမည် ကန့်သတ်ထားခြင်းမရှိသော Nagarkata Land Customs Station
- (ခ) Agartala Land Customs Station အဝင်အထွက်ဂိတ်
- (ဂ) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်မှုအား အာသံပြည်နယ် Dhubri မြို့မှ တစ်ဆင့်ခံ ထိန်းချုပ်သည့် Pandu port (Guwahati Steamerghat) အဝင်အထွက်ဂိတ်
- (ဃ) နယ်စပ်ဖြတ်ကျော်မှုအား အာသံပြည်နယ် Dhubri မြို့မှ တစ်ဆင့်ခံ ထိန်းချုပ်သည့် Jogighopa port အဝင်အထွက်ဂိတ်
- (င) အိန္ဒိယနိုင်ငံဘက်ခြမ်း၌ Torsha Tea Garden နှင့် ဘူတန်နိုင်ငံဘက်ခြမ်းတွင် Ahllay ဒေသတို့အား အာရှလမ်းမကြီးအမှတ် ၄၈ ဖြင့် ဆက်သွယ်မည့် Land Custom Station at Jaigaon ဂိတ်
- (စ) Kamardwisa အဝင်အထွက်ဂိတ်
- (ဆ) Birpara အဝင်အထွက်ဂိတ်

ယခုကဲ့သို့ တရားဝင်အတည်ပြုလိုက်သည့် နယ်စပ်ဂိတ်များအား ၂၀၁၆ ခုနှစ်တွင် အိန္ဒိယ နိုင်ငံနှင့် ဘူတန်နိုင်ငံတို့အကြား လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့သော ကုန်သွယ်ရေး၊ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေး နှင့် တစ်ဆင့်ခံကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာ သဘောတူညီချက်၏ လုပ်နည်းစနစ်များ၌ ထည့်သွင်းမည်ဖြစ်ပါသည်။

အိန္ဒိယနှင့် ဘူတန် နှစ်နိုင်ငံအကြားကုန်သွယ်မှုပမာဏမှာ တိုးတက်လျက်ရှိပြီး ၂၀၁၄-၁၅ ခုနှစ်၌ ကုန်သွယ်မှုတန်ဖိုး အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၄၈၄ သန်းသာရှိရာမှ နှစ်ဆကျော်တိုးမြှင့်၍ ၂၀၂-၂၁ ခုနှစ်တွင် ဒေါ်လာ ၁၀၈၃ သန်းအထိ ရရှိခဲ့ကြောင်း သိရှိရသည်။

Source: India-Bhutan to have seven additional entry/exit points for trade, 3-11-2021, Press Information Bureau of India

စက်သုံးဆီ အခွန်နှုန်းထားများအား အိန္ဒိယအစိုးရက လျော့ချပေးခြင်း

နိုင်ငံတကာ ရေနံစိမ်းဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်မှုကြောင့် ပြည်တွင်း၌ စက်သုံးဆီဈေးနှုန်းများ မြင့်တက်လျက်ရှိချိန်တွင် စက်သုံးဆီအပေါ် ကောက်ခံလျက်ရှိသည့် အထူးထပ်ဆောင်းကုန်စည် အခွန်အား လျော့ချကောက်ခံမည်ဖြစ်ကြောင်း အိန္ဒိယဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနက ၃-၁၁-၂၀၂၁ နေ့တွင် သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့ပါသည်။

အိန္ဒိယနိုင်ငံ၌ စက်သုံးဆီဈေးနှုန်းများမှာ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ် မေလမှစ၍ တရိပ်ရိပ်မြင့်တက်လာခဲ့ရာ ၃-၁၁-၂၀၂၁ နေ့တွင် ဒေလီမြို့တော်၌ ဓာတ်ဆီ ၁ လီတာလျှင် ၁၁၀.၀၄ ရူပီးနှုန်းနှင့် ဒီဇယ် ၁ လီတာလျှင် ၉၈.၄၂ ရူပီးနှုန်းသို့ ရောက်ရှိလာပြီး ၄-၅-၂၀၂၀ နေ့ရှိ ဈေးနှုန်းများနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက ၄၀.၄၅ ရူပီးနှင့် ၃၆.၁၃ ရူပီး အသီးသီး ပိုမိုလာခဲ့သည်။

၃-၁၁-၂၀၂၁ နေ့တွင် ဝန်ကြီးချုပ်နာရင်ဒရာမိုဒီက ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် ဦးဆောင်ကျင်းပသည့် အခွန် အရပ်ရပ်ကောက်ခံမှုအခြေအနေ သုံးသပ်ဆွေးနွေးပွဲအပြီး အိန္ဒိယဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာနက အထူး ကုန်စည်အခွန်နှုန်းထားများ ၄-၁၁-၂၀၂၁ နေ့မှစတင်၍ ဆီ ၁ လီတာလျှင် ဓာတ်ဆီ အပေါ် ၅ ရူပီးနှင့် ဒီဇယ်ဆီအပေါ် ၁၀ ရူပီး အသီးသီး လျော့ချပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း ကြေညာချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။ ယခုဆုံးဖြတ်ချက်သည် ပြည်တွင်းစားသုံးမှုကို မြှင့်တင်ပေးသကဲ့သို့ ဈေးနှုန်းဖောင်းပွမှုကိုလည်း လျော့ချနိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ သို့ဖြစ်ရာ ဝင်ငွေနည်းပါးသူများနှင့် အလယ်အလတ်ရှိသူများအပေါ် ကူညီပံ့ပိုးမှုဖြစ်စေမည့်အပြင် စီးပွားရေးလည်ပတ်လုပ်ကိုင်မှုကို အထောက်အပံ့ပြုမည်ဖြစ် ကြောင်း၊ အထူးသဖြင့် ဒီဇယ်ဆီအပေါ် ကောက်ခံသော အထူးကုန်စည်အခွန်အား ဓာတ်ဆီထက် ၂ ဆပိုမို၍ လျော့ချပေးခြင်းမှာ ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ် ကပ်ရောဂါကြောင့် Lockdown ပြုလုပ်ထားချိန်၌ပင် လယ်ယာကဏ္ဍမှ စီးပွားရေးတိုးတက်အောင် မနားမနေကြိုးပမ်းလုပ်ဆောင်ကြသည့် တောင်သူလယ်သမားများ၏ လာမည့်ဆောင်းသီးနှံစိုက်ပျိုးမှုကို မြှင့်တင်နိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ စားသုံးသူများအတွက် သက်သာရာရရှိစေရေး ဓာတ်ဆီနှင့် ဒီဇယ်အပေါ် ကောက်ခံလျက်ရှိသော တန်ဖိုးမြင့် ကုန်စည်အခွန် (VAT) ကိုလည်းလျော့ချပေးကြရန် ပြည်နယ်အစိုးရများသို့ တိုက်တွန်းလိုကြောင်းဖြင့် ၎င်းကြေညာချက်၌ ဖော်ပြပါသည်။

ထို့နောက် အာသံ၊ ဂိုအာ၊ ဂူဂျရတ်၊ ကာနာတက၊ မဏိပူ၊ ဆစ်ကင်း၊ တြိပူရနှင့် ဥတ္တရကန် ပြည်နယ်အစိုးရများသည် ဓာတ်ဆီနှင့် ဒီဇယ်အပေါ် ကောက်ခံလျက်ရှိသော VAT အခွန်ကို ဆီ ၁ လီတာလျှင် ၇ ရူပီးစီ လျော့ချပေးခဲ့ကြောင်း၊ အခြားသော ပြည်နယ် ၉ ခုကလည်း အလားတူ VAT အခွန်များ လျော့ချပေးခဲ့ကြောင်းသိရှိရသည်။

အခွန်နှုန်းထားလျော့ချမှုမပြုမီက ဒေလီမြို့တွင် ဓာတ်ဆီသုံးစွဲသူ တစ်ဦးသည် ဆီ ၁ လီတာ အပေါ် အထူးကုန်စည်အခွန် ၃၂.၉၀ ရူပီးနှင့် VAT အခွန် ၂၅.၃၁ ရူပီး၊ နှစ်ရပ်ပေါင်း အခွန်ငွေ ၅၈.၂၁ ရူပီး ပေးဆောင်ခဲ့ရသည်။ အလားတူ ဒီဇယ်ဆီ ၁ လီတာလျှင် အထူးကုန်စည်အခွန် ၃၁.၈၀ ရူပီး အပါအဝင် အခွန်ငွေစုစုပေါင်း ၄၆.၁၇ ရူပီး ကျသင့်ခဲ့သည်။ နယူးဒေလီမြို့ပေါ်၌ ၄-၁၁-၂၀၂၁ နေ့တွင် ဓာတ်ဆီ ၁ လီတာလျှင် ၁၀၃.၉၇ ရူပီးနှုန်းနှင့် ဒီဇယ်ဆီ ၁ လီတာလျှင် ၈၆.၆၇ ရူပီးနှုန်းဖြစ်ပေါ်ခဲ့ပြီး ယခင်နေ့ဈေးနှုန်းအောက် ၆.၀၇ ရူပီးနှင့် ၁၁.၇၅ ရူပီး အသီးသီးကျဆင်းခဲ့ကြောင်း တွေ့ရှိရသည်။

အိန္ဒိယနိုင်ငံ၏ ပြည်တွင်းအခွန်အရပ်ရပ် ကောက်ခံရမှုအခြေအနေမှာ စီးပွားရေးပြန်လည် နာလန်ထူထောင်လာမှုအရ မြင့်တက်လာခဲ့ပြီး ယခုဘဏ္ဍာနှစ်အတွက် မူလခန့်မှန်းထားသည်ထက် ကျော်လွန်၍ အခွန်ငွေ ရူပီးကုဋေ ၂ သိန်းခန့် ပိုမိုဖွယ်ရှိကြောင်း စီးပွားရေးပညာရှင်များက တွက်ဆလျက်ရှိသည်။ အစိုးရ၏ ခန့်မှန်းစာရင်းအရ ဧပြီလမှ စက်တင်ဘာလအထိ ပထမနှစ်ဝက်အတွင်း မူလခန့်မှန်းထားသည့် အခွန်ငွေ ရူပီးကုဋေ ၁၅.၄၅ သိန်းအပေါ် ၆၀% ခန့်ပိုမို ရရှိနိုင်ကြောင်း သိရှိရသည်။ ယခုကဲ့သို့ စက်သုံးဆီအပေါ် အခွန်လျော့ချခြင်းက အစိုးရ၏ ၂၀၂၁-၂၀၂၂ ဘဏ္ဍာရေးနှစ်အတွင်း လက်ကျန် ၅ လ၌ အခွန်ကောက်ခံရရှိမည့်ငွေပမာဏအနက် ရူပီးကုဋေ ၆၀၀၀၀ မှ ၆၅၀၀၀ ခန့်အထိ လျော့နည်းစေမည်ဖြစ်သည်။ သို့သော် အစိုးရ၏ ယခုလုပ်ဆောင်ချက်သည် စားသုံးသူများအတွက် တိုက်ရိုက်အားဖြင့် ဈေးနှုန်းသက်သာမှုရရှိစေသည့် အပြင် သယ်ယူပို့ဆောင်မှု ကုန်ကျစရိတ်များ လျော့နည်းစေခြင်းအပါအဝင် ကုန်ထုတ်လုပ်မှု တန်ဖိုးကွင်းဆက်ရှိ စရိတ်အရပ်ရပ်လျော့ကျစေမည့် သွယ်ဝိုက်အကျိုးဖြစ်ထွန်းမှုကိုလည်း ရရှိစေမည်ဖြစ်ကြောင်း စီးပွားရေးပညာရှင်များက ပြောဆိုလျက်ကြိုဆိုမှုပြုခဲ့ကြသည်။

Source: 1. Government announces Excise Duty reduction on Petrol and Diesel on the eve of Diwali, 3-11-2021, Press Information Bureau of India
2. Fuel prices across metros effective from today after cut in Excise duty, 4-11-2021, Economic Times

နေအေးလွင်၊ စီးပွားရေးသံမှူး၊
နယူးဒေလီ

.....

ပို့ကုန်တိုးမြှင့်ရေးချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်မှုများ

အာရှ-ပစိဖိတ်နိုင်ငံဆိုင်ရာသံအမတ်ကြီးများ၏ခရီးစဉ်(Ambassadors in Dialogue Part 3) ကို ဂျာမန်အာရှနှင့်ပစိဖိတ်ဆိုင်ရာစီးပွားရေးလုပ်ငန်းရှင်များအသင်း၏ စီစဉ်မှုဖြင့် ၁၁.၁၀.၂၀၂၁ မှ ၁၃.၁၀.၂၀၂၁ ရက်နေ့အထိ ဟမ်းဘတ်မြို့တွင်ပြုလုပ်ခဲ့ရာ စီးပွားရေးသံမှူးအနေဖြင့် သံအမတ်ကြီးနှင့်အတူ လိုက်ပါဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။ ခရီးစဉ်အတွင်း ဟမ်းဘတ်မြို့ဒေသခံ ဂျာမန် ကုမ္ပဏီများနှင့် နိုင်ငံများအလိုက် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခြင်းအစီအစဉ်တွင် မြန်မာနိုင်ငံရှိ စားသောက်ကုန် ဈေးကွက်ကို စိတ်ဝင်စားမှုရှိသောကုမ္ပဏီများနှင့် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခွင့် ရရှိခဲ့ပါ သည်။ တွေ့ဆုံခဲ့သော ဂျာမန်ကုမ္ပဏီများအနက် I.Schroeder KG. (GmbH&Co) သည် ဟမ်းဘတ်မြို့အခြေစိုက်ကုမ္ပဏီ တစ်ခုဖြစ်ပြီး ဗီယက်နမ်နိုင်ငံတွင် ရုံးခွဲဖွင့်လှစ်ထားရှိပြီး Market diversification ပြုလုပ်၍ မြန်မာနိုင်ငံနှင့်လည်း ဈေးကွက်ရရှိဆောင်ရွက်လိုသည့် ကုမ္ပဏီဖြစ်ပါ သည်။ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုအရ မြန်မာနိုင်ငံမှ အေးခဲသစ်သီးဝလံ ဟင်းသီးဟင်းရွက်နှင့် ရေထွက် ကုန်များ၊ ငါးသေတ္တာဘူးများ၊ အခြားစည်သွပ်ဘူးများကို အီးယူဈေးကွက်သို့တင်သွင်းရန် စိတ်ဝင် စားကြောင်း ဆွေးနွေးရရှိပါသည်။ မြန်မာနိုင်ငံရှိ Myanmar Golden Produce(MGP)မှ ထုတ်လုပ် သည့် Mango Puree အား မိတ်ဆက်ဆွေးနွေးခဲ့ရာ စိတ်ဝင်စားမှုရှိကြောင်း ဆွေးနွေးသိရှိရပါ သည်။

ခရီးစဉ်ပြီးနောက် I.Schroeder KG. (GmbH&Co) နှင့်ဆက်သွယ်၍ စီးပွားရေး သံမှူးထံ MGP မှ ပေးပို့ထားသည့် Mango Puree (စိန်တစ်လုံး)နမူနာထုတ်ကုန်အား ဟမ်းဘတ်ရှိ ကုမ္ပဏီ ရုံးချုပ်သို့ ပေးပို့ခဲ့ပါသည်။ နမူနာထုတ်ကုန်အားလက်ခံရရှိပြီးနောက် ကုမ္ပဏီဘက်က Mango Puree ၏ အရသာ၊ အရောင်အသွေး၊ ထုတ်ပိုးပြင်ဆင်ထားမှုစသည်တို့မှာ ကောင်းမွန်ပါကြောင်း၊ MGP မှ တာဝန်ရှိသူနှင့် ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်လိုကြောင်း၊ MGP မှ ထုတ်လုပ်သည့် အခြား စည်သွပ်ဘူး အမျိုးအစားများကိုလည်း စိတ်ဝင်စားမှုရှိကြောင်း အကြောင်းပြန်ကြားလာပါသည်။ သို့ဖြစ်၍ နှစ်ဖက်ကုမ္ပဏီအကြား အပြန်အလှန်ချိတ်ဆက်၍ ၅.၁၁.၂၀၂၁ရက်နေ့ ဂျာမနီအချိန် နံနက် ၈ နာရီတွင် Zoom meeting ဖြင့် နှစ်ဖက်တွေ့ဆုံဆွေးနွေးကြရန် စီစဉ်ကျင်းပဆောင်ရွက် ခဲ့ပါသည်။ I.Schroeder KG. မှ ဗီယက်နမ်ရုံး ကိုယ်စားလှယ်က ဗီယက်နမ်နိုင်ငံမှ တက်ရောက်၍ MGP မှ ကိုယ်စားလှယ်က စင်ကာပူနိုင်ငံမှ တက်ရောက် ဆွေးနွေးခဲ့ကြပါသည်။

ဆွေးနွေးပွဲတွင် MGP က ကုမ္ပဏီ လုပ်ငန်းလည်ပတ်ဆောင်ရွက်နေမှုအကျဉ်းကို စတင် တင်ပြပြီးနောက် အပြန်အလှန်ဆွေးနွေးကြပါသည်။ ဆွေးနွေးမှုများအရ I.Schroeder KG. သည် Trading Company တစ်ခုအနေနှင့် ၁၉၅၃ခုနှစ်မှ စတင်တည်ထောင်ခဲ့ပြီး ၂၀၁၆ခုနှစ်တွင်

ဗီယက်နမ်နိုင်ငံတွင် လုပ်ငန်းခွဲစတင်လုပ်ကိုင်ခဲ့ကြောင်း၊ ဂျာမနီနိုင်ငံတွင် စက်ရုံ(၂) ခုနှင့် ဂရိနိုင်ငံတွင် စက်ရုံ(၁)ခုရှိကြောင်း၊ MGP မှ Mango Puree သည် ဗီယက်နမ်ထုတ်ကုန်ထက်သာလွန်ကောင်းမွန်ကြောင်း၊ Mango Puree ကို ၃ ကီလိုဂရမ်ဘူးများဖြင့်လည်းရရှိနိုင်၍ ပိုမို ကောင်းမွန်ကြောင်း၊ MGP မှ Offer ပေးပို့ပေးရန်ဖြစ်ကြောင်း၊ Canned Pineapple (pieces) ကိုလည်း စိတ်ဝင်စားကြောင်း၊လက်ရှိတွင် တစ်နှစ်လျှင် ကွန်တိန်နာ ၆၀၀နှင့် ၇၀၀ အကြား တင်သွင်းနေပြီးအဓိကအားဖြင့် ထိုင်းနိုင်ငံမှ ဖြစ်ကြောင်း၊ MGP မှ ထုတ်လုပ်သည့် Canned Chickpea ကိုလည်း နမူနာရယူလိုကြောင်း၊ ISKGအနေဖြင့်IFS (International Featured Standard) သို့မဟုတ် BRC (Global Standard for food safety) Certification ပါရှိသော ထုတ်ကုန်များကိုသာ အီးယူဈေးကွက်သို့တင်သွင်းကြောင်း၊ ဂျာမနီ၏ Retail Chain များဖြစ်သည့် ALDI, EDEKA စသည်တို့တွင်စားသုံးသူများသည် အဆိုပါ Certificate များကိုစစ်ဆေး ဝယ်ယူကြကြောင်း၊ I.Schroeder KG. က ထုတ်ကုန်များအတွက် လိုအပ်သည့် Specification နှင့် Certification list များကို ပေးပို့ပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ မြန်မာနိုင်ငံသို့ လာရောက်၍ Production Site များကို လေ့လာလိုကြောင်း၊ MGP ဘက်မှ သရက်သီးနှင့် နာနတ်သီး Queen အမျိုးအစားနှင့် အခြားLocal အမျိုး အစားဓာတ်ပုံများ၊ Canned Chickpea နမူနာထုတ်ကုန်တို့ကို ပေးပို့မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ MGP က Canned Chickpea ကို လက်ရှိတွင် စပိန်နှင့်ပေါ်တူဂီသို့ တင်ပို့နေကြောင်း၊ Canned Jackfruit (ပိန္နဲသီး) ကိုလည်း MGP မှ R&D ပြုလုပ်နေပြီး ပြီးစီးပါက နမူနာပေးပို့ပေးမည်ဖြစ်ကြောင်း၊ Control Union နှင့် Food Safety Certification များကို ဆောင်ရွက်လျက်ရှိကြောင်း ဆွေးနွေးကြ ပါသည်။ ဆက်လက်၍ I.Schroeder KG. အနေနှင့် Mango Puree ကို ဂျာမနီ၊ ပြင်သစ်၊ ယူနိုက်တက်ကင်းဒမ်းနိုင်ငံတို့သို့ တင်သွင်းရန် ရည်ရွယ်ထားကြောင်း၊ မြန်မာနိုင်ငံအနေနှင့် လက်ရှိတွင် အီးယူနှင့် Free Trade Agreement ချုပ်ဆိုထားခြင်းမရှိသေးဘဲ GSP အခွင့်အရေးရရှိထားပြီး ကုန်သွယ်မှုဆိုင်ရာအချက်အလက်များအတွက် စီးပွားရေးသံမှူးက Update ပြုလုပ်ပေးမည် ဖြစ်ကြောင်း ဆွေးနွေးခဲ့ကြပါသည်။ ထို့နောက် I.Schroeder KG.က ၈.၁၁.၂၀၂၁ရက်နေ့ တွင် Canned Chickpea အတွက် Specification များနှင့် အခြားလိုအပ်သည့် အချက်အလက်များကို ပေးပို့ထားပြီးဖြစ်ပါသည်။

I.Schroeder KG. (GmbH&Co) အနေနှင့် မြန်မာနိုင်ငံမှ အောက်ပါစားသောက်ကုန်များကိုလည်း တင်သွင်းလိုကြောင်း အကြောင်းကြားလာမှုအရ သက်ဆိုင်ရာကုမ္ပဏီများသို့ အောက်ပါအတိုင်းဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်-

- (က) Canned fruits and vegetables
- (ခ) Frozen (IQF) fruits and vegetables

(ဂ) Canned seafood, mainly canned Skipjack tuna

(ဃ) IQF frozen seafood, mainly tuna (Yellowfin), shrimps and pangasius

(က) Canned fruits and vegetables

MGP မှ ထုတ်လုပ်သည့် Canned သစ်သီးဝလံ ထုတ်ကုန်များကို မိတ်ဆက်ပေးထားပြီး အခြား အီးယူဈေးကွက်ဝင်ရောက်နိုင်မည့် ကုမ္ပဏီများနှင့်ချိတ်ဆက်နိုင်ရန် မြန်မာကုန်သွယ်မှု မြှင့်တင်ရေးအဖွဲ့နှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သွားမည်ဖြစ်ပါသည်။

(ခ) Frozen (IQF) fruits and vegetables

မြန်မာနိုင်ငံရှိ Frozen နှင့် Dehydrated သစ်သီးဝလံ ဟင်းသီးဟင်းရွက်များ ထုတ်လုပ် နေသော Myanmar Belle Company နှင့်ချိတ်ဆက်၍ Company Profile ကို I.Schroeder KG. သို့ပေးပို့ပေးခဲ့ပါသည်။ Frozen ထုတ်ကုန်များအပြင် Myanmar Belle မှ ဆောင်ရွက်နေသော အခြားထုတ်ကုန်များကိုလည်း စိတ်ဝင်စားမှုရှိကြောင်း၊ ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်လိုကြောင်း အကြောင်းပြန်ကြားလာမှုအရ နိုဝင်ဘာလဒုတိယအပတ်ထဲတွင် Zoom meeting ဖြင့် နှစ်ဘက် တွေ့ဆုံဆွေးနွေးကြရန် စီစဉ်ထားရှိပါသည်။

(ဂ) Canned seafood, mainly canned Skipjack tuna

မြန်မာနိုင်ငံရှိ Myanmar Makro Company နှင့် ချိတ်ဆက်ဆောင်ရွက်ခဲ့ရာတွင် Myanmar Makro Company သည် လက်ရှိတွင် Canned Sardines နှင့် Mackerel များကိုသာ ထုတ်လုပ်လျှက်ရှိပြီး tuna ငါးမှာ ထိုင်းနိုင်ငံမှတင်သွင်းနေခြင်းဖြစ်ပြီး မြန်မာနိုင်ငံတွင် ထုတ်လုပ် နိုင်ရန် ဆောင်ရွက်မည့်အစီအစဉ်ရှိကြောင်းသိရှိရပါသည်။ အခြားကုမ္ပဏီတစ်ခုဖြစ်သည့် Grandma Company မှ ထုတ်လုပ်သည့် curry and steamed fish အချက်အလက် များကိုလည်း ပေးပို့ခဲ့ပါသည်။ I.Schroeder KG. အနေဖြင့် လက်ရှိတွင် Canned tuna ကိုသာ ရရှိလိုကြောင်း ဆက်သွယ်သိရှိရပါသည်။

(ဃ) IQF frozen seafood, mainly tuna (Yellowfin), Shrimps and Pangasius

Myanmar Fishery Product Processors and Exporters Association (MPEA) ၏ ဥက္ကဋ္ဌဖြစ်သူ ဦးထွန်းအေးနှင့် ဆက်သွယ်ဆောင်ရွက်ခဲ့ပြီး ဥက္ကဋ္ဌက အသင်းဝင် ကုမ္ပဏီ များသို့ ဖြန့်ဝေပေးထားပြီး အကြောင်းပြန်ကြားချက်ကို စောင့်ဆိုင်းလျက်ရှိပါသည်။ ထို့ပြင် ဧရာဝတီ တိုင်း ပန်းတနော်မြို့နယ်ရှိ Global earth agro&aqua public Co., ltd မှ တည်ဆောက် လျှက်ရှိသော Aquaculture farm မှ ငါးဒန် (pangasius) နှင့် ပုစွန်များ ထုတ်လုပ်ရရှိနိုင် မည့်အခြေအနေအား ကုမ္ပဏီနှင့်ဆက်သွယ်ရယူ၍ I.Schroeder KG.ဘက်သို့ အကြောင်းကြား ပေးထားပါသည်။ Global earth agro&aqua public Co., ltd အနေနှင့် လက်ရှိတွင် Pangasius

အတွက် စက်ရုံတည်ဆောက်မှုမှာ ၂၀၂၂ခုနှစ် နှစ်လယ်ပိုင်းတွင်ပြီးစီးနိုင်မည်ဖြစ်ပြီး ပုဇွန်ထုတ်လုပ်မှုမှာ ဆက်လက်ဆောင်ရွက်နေကာ ကုန်လက်ကျန်အခြေအနေစစ်ဆေး၍ အဆင်သင့်ဖြစ်ပါက အကြောင်းပြန်ကြားပေးမည်ဖြစ်ပါသည်။

ဂျပန်နိုင်ငံ ဘာလင်မြို့တွင် ၂၀၂၂ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ ၉ ရက်နေ့မှ ၁၁ ရက်နေ့အထိ ပြုလုပ်မည့် Fruit Logistica ပြပွဲတွင် Myanmar Golden Produce(MGP)မှ ပါဝင်ပြသရန် ဆောင်ရွက်ထားရှိမှုအား အစီရင်ခံတင်ပြခဲ့ပါသည်။ ယခုအခါ Fruit Logistica ပြပွဲကျင်းပသူ ဘက်က အောက်တိုဘာလအတွင်း Stand Proposal ကို ပေးပို့ခဲ့ပြီး MGP က 16 Sqm (Corner Stand, two sides open) ပြခန်းအတွက် Confirmation ပြုလုပ်ပြီးဖြစ်ပါသည်။ Fruit Logistica ဘက်က နိုဝင်ဘာလအတွင်း Invoice ပေးပို့မည်ဖြစ်ပြီး ပြခန်းအတွက် ကျသင့်ငွေပေးသွင်းရန်ဖြစ်ပါသည်။

သီတာဝင်းဌေး၊ စီးပွားရေးသံမှူး
ဘာလင်

.....
ဂျပန်နိုင်ငံ၏ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ၏ စီးပွားရေးအခြေအနေအကျဉ်းချုပ်အား အစီရင်ခံပြုစုတင်ပြခြင်း

(က) ဂျပန်နိုင်ငံ၏ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ၏ ယေဘုယျစီးပွားရေးအခြေအနေ
ဂျပန်နိုင်ငံ၊ အစိုးရအဖွဲ့ရုံးမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည့် ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလအတွက်စီးပွားရေးဆိုင်ရာအချက်အလက်များကို ကိုးကား၍ ဂျပန်နိုင်ငံ၏ လက်ရှိ စီးပွားရေးအခြေအနေများကို ပြုစုအစီရင်ခံတင်ပြခြင်းဖြစ်ပါသည်။

ဂျပန်နိုင်ငံ၏ ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလအတွင်း စီးပွားရေးအခြေအနေသည် ပြည်တွင်း၌ ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်ရောဂါကူးစက်ပြန့်ပွားခဲ့မှုများ၏သက်ရောက်မှုကြောင့် ယခင်တိုးတက်မှုနှုန်းအနေအထားသို့ရောက်ရှိရန် အားနည်းနေဆဲဖြစ်သော်လည်း အတန်အသင့်ပြန်လည်နာလန်ထူလာသည်ကိုတွေ့ရပါသည်။ ယေဘုယျအားဖြင့် ပုဂ္ဂလိကစားသုံးမှုအပိုင်း (အထူးသဖြင့်) ဝန်ဆောင်မှုအပိုင်းတွင် ကျဆင်းဆဲဖြစ်သည်ကို တွေ့ရပါသည်။ စီးပွားရေးပိုင်းရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွင် ပြန်လည်မြင့်တက်လာပြီး ပို့ကုန်ကဏ္ဍသည် ဖြည်းဖြည်းမှန်မှန် မြင့်တက်လာပါသည်။ စက်မှုကုန် ထုတ်ကဏ္ဍသည် အနည်းငယ် မြင့်တက်လာပြီး စီးပွားရေးလုပ်ငန်းမှ အမြတ်ဝင်ငွေ ရရှိမှုမှာလည်း ပြန်လည်မြင့်တက်လာပါသည်။ သို့သော် ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းမဟုတ်သည့် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းမှ အမြတ်ဝင်ငွေရရှိမှုမှာမူ ကူးစက်ရောဂါပြန့်ပွားခဲ့မှု၏ နောက်ဆက်တွဲသက်ရောက်မှုများကြောင့် ကျဆင်းနေဆဲဖြစ်သည်ကိုတွေ့ရပါသည်။

လက်ရှိစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၏ စွမ်းဆောင်ရည်အပေါ် အကဲဖြတ်မှုမှာ (အထူးသဖြင့်) ကုန်ထုတ်လုပ်မှု လုပ်ငန်းများမဟုတ်သည့် ဘဏ်များနှင့် အခြားသော ဝန်ဆောင်မှုဆိုင်ရာစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများတွင် စောင့်ကြည့်အကဲဖြတ်နေဆဲဖြစ်ကြောင်းတွေ့ရပါသည်။ ထို့အပြင် ပြည်တွင်းရှိ အလုပ်အကိုင်အခြေအနေများမှာ ပုံမှန်နှုန်းဖြင့်တိုးတက်လာသော်လည်း ဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှုများ၏သက်ရောက်မှုကြောင့် အလုပ်ကမ်းလှမ်းမှုများမှာ ဆက်လက်ကျဆင်းနေဆဲဖြစ်ပါသည်။ စားသုံး ကုန်ဈေးနှုန်းများမှာ ဖြည်းဖြည်းမှန်မှန် တိုးတက်လာသည်ကို တွေ့ရပါသည်။

(ခ) ဂျပန်အစိုးရ၏ မူဝါဒပိုင်း ချမှတ်ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်မှုများ

ဂျပန်အစိုးရသည် မကြာခဏဖြစ်ပွားတတ်သော ငလျင်ဘေးအန္တရာယ်နှင့် ရေကြီးရေလျှံမှု စသည့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များမှ ကာကွယ်ရန်၊ ပြည်သူများ၏ အသက်အိုးအိမ်စည်းစိမ်များကို ဘေးကင်းလုံခြုံစေရန်၊ ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်ရောဂါ၏ သက်ရောက်မှုမှ တုန့်ပြန်နိုင်ရန်နှင့် ကာကွယ်ထိန်းချုပ်နိုင်ရန်၊ နိုင်ငံ၏စီးပွားရေးထိခိုက်မှုနှင့် ငွေကြေးဈေးကွက်အခြေအနေတည်ငြိမ်စေရန်၊ ပြည်သူတို့၏ အလုပ်အကိုင်အခြေအနေ တည်ငြိမ်ကောင်းမွန်စေရန်တို့ကို ရည်မှန်းချက်ထားကာ အစီအမံများ ချမှတ်ဆောင်ရွက်နေပါသည်။ ပြီးခဲ့သည့်စက်တင်ဘာလကုန်တွင် စီရင်စု ၁၉ ခု၌ ချမှတ်ထားသည့် အရေးပေါ်အခြေအနေများကို ရုတ်သိမ်းခဲ့သော်လည်း ဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှု များထပ်မံဖြစ်ပွားစေရန် အစိုးရအနေဖြင့် ကျန်းမာရေးနည်းစနစ်များကို ပိုမိုတိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံခြင်းများကို ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်ဆောင်ရွက်ခြင်းနှင့် ဆေးဝါးကုသမှုလုပ်ငန်းများကို ကြိုတင်ပြင်ဆင်ထားရှိခြင်းများ ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။ ထို့အပြင် အစိုးရသည် ကူးစက်ရောဂါ၏ သက်ရောက်မှုဒဏ်ခံစားရသည့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများကို ပံ့ပိုးမှုများ ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းနှင့် ပြည်သူတို့၏ လူမှုစီးပွားဘဝများ ပုံမှန်အနေအထားသို့ ပြန်လည် ဆောင်ရွက်နိုင်စေရန် ကာကွယ်ဆေးထိုးနှံပြီးကြောင်း အသိအမှတ်ပြုလက်မှတ်များ ထုတ်ပေးခြင်းနှင့် အခြားအစီအမံများ ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းတို့ဖြင့် ပံ့ပိုးလျက်ရှိပါသည်။

ဂျပန်အစိုးရသည် COVID-19 အလွန်ကာလတွင် ပြည်သူအားလုံး အညီအမျှ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေမည့် လူမှုအဖွဲ့အစည်းပုံစံအသစ်အဖြစ် အောင်မြင်စွာဖော်ဆောင်နိုင်ရေး စီးပွားရေးနှိုးဆွမှုအစီအမံသစ်များကို ထပ်မံပံ့ပိုးပေးနိုင်ရန် ပြင်ဆင်လျက်ရှိပါသည်။ တစ်ချိန်တည်းမှာပင် အစိုးရသည်လက်ရှိဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှုအခြေအနေများ၊ ရောဂါကူးစက်မှု၏ ပြည်တွင်းစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများနှင့် ပြည်သူများ၏ နေ့စဉ်ဘဝအပေါ် သက်ရောက်မှုများကို မျက်ခြည်မပြတ်စောင့်ကြည့်သုံးသပ်ကာ နိုင်ငံစီးပွားရေးထိခိုက်မှုသက်သာစေရန်နှင့် ပြည်သူများ၏လူမှုဘဝတိုးတက်စေရန် အရန်ငွေကြေးများနှင့် အခြားရန်ပုံငွေများကို အကျိုးရှိရှိအသုံးပြုဆောင်ရွက်နေပါသည်။ ဂျပန်ဗဟိုဘဏ်မှလည်း စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများလည်ပတ်မှုအဆင်ပြေစေရန်နှင့် ဘဏ္ဍာရေးဈေးကွက်တည်ငြိမ်မှုရှိစေရန် ငွေကြေးမူဝါဒများကို အတတ်နိုင်ဆုံးဖြေလျှော့ပေးခြင်းဖြင့် ပံ့ပိုးပေးနေပါ

သည်။ အစိုးရအနေဖြင့်လည်း ဂျပန်ဗဟိုဘဏ်အနေဖြင့် ကူးစက်ရောဂါ၏ နိုင်ငံ၏စီးပွားရေး အပေါ်သက်ရောက်မှုများကို အလေးထားဆောင်ရွက်ရန်၊ သင့်လျော်သည့်ငွေကြေးမူဝါဒစီမံခန့်ခွဲမှုကို ကြီးကြပ်ဆောင်ရွက်ရန်နှင့် ပြည်တွင်းစီးပွားရေးဆောင်ရွက်ချက်အနေအထားအပေါ်မူတည်၍ ကုန်ဈေးနှုန်းတည်ငြိမ်မှုနှင့် ငွေကြေးဈေးကွက်အခြေအနေများကို တည်ငြိမ်မှုရှိစေရေး ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်သွားရန် မျှော်မှန်းထားပါသည်။

(ဂ) ပုဂ္ဂလိကစားသုံးမှုအခြေအနေနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုအခြေအနေများ

လက်ရှိ၌ ပုဂ္ဂလိကစားသုံးမှုအခြေအနေများသည် သိသိသာသာမြင့်တက်လာနိုင်ခြင်း မရှိနိုင်သေးပါ။ မိသားစုဝင်ငွေနှင့်အသုံးစရိတ် (ဝယ်လိုအားအပေါ်) အခြေတည်သည့် စစ်တမ်းနှင့် စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းနှင့် တင်ပို့ခြင်း (ရောင်းလိုအားအပေါ်) အခြေတည်သည့် စစ်တမ်းဖြစ်သည့် Synthetic Consumption Index သည် ပြီးခဲ့သည့် ဒုတိယသုံးလပတ်ကာလတွင် ၂.၀ % ကျဆင်းခဲ့သည်ကို တွေ့ရပါသည်။ လတ်တလောမိသားစုဝင်ငွေနှင့် အသုံးစရိတ်စစ်တမ်းအခြေအနေများအရ အမှန်စားသုံးမှုအခြေအနေများမှာ ယခင်နှစ်ကာလတူနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက ၃.၉% ခန့်ကျဆင်းသွားပါသည်။ ထို့အပြင် လတ်တလောကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးအခြေအနေအရ လက်လီအရောင်းပမာဏများမှာ ယခင်နှစ်ကာလတူထက် ၄.၁% ကျဆင်းသွားသည်ကို တွေ့ရပါသည်။

ကာလတိုသုံးသပ်ချက်အနေဖြင့် ဂျပန်နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးသည် အစိုးရ၏ ကူးစက်ရောဂါပြန့်ပွားမှုထိန်းချုပ်ရေးအစီအမံများနှင့် ကာကွယ်ဆေးဝါးများ ကျယ်ပြန့်စွာထိုးနှံလာနိုင်ခြင်းများကြောင့် ကောင်းမွန်သည့် တိုးတက်မှုများရရှိနိုင်ကြောင်း မျှော်လင့်ရပါသည်။ စားသုံးမှုနောက်ခံအနေအထားကို သုံးသပ်ပါက လုပ်သားများ၏ အမှန်လုပ်ခလစာရရှိမှုများမှာ ရပ်တန့်နေကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ သို့သော် စားသုံးသူများ၏ ယုံကြည်မှုအနေအထားမှာ လက်ရှိအနေအထား၌ မြင့်တက်လာသော်လည်း အဆိုပါအခြေအနေများအပေါ် သုံးသပ်ချက်အရ ပုဂ္ဂလိကစားသုံးမှုများမှာ ဆက်လက်အားနည်းနေဆဲဖြစ်မည်ပြီး အနာဂတ်တွင် ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့် ဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှုအနေအထားများကို စနစ်တကျ စောင့်ကြည့်ရန် လိုအပ်ပါသည်။

ထို့အပြင် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းပိုင်းရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများမှာ ပြန်လည်မြင့်တက်လာသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ ပထမသုံးလပတ်ကာလမှ အစပြုကာ ဆော့ဖ်ဝဲပိုင်းရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုအပါအဝင် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းပိုင်း ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများမှာ ပြန်လည်မြင့်တက်လာပါသည်။ လုပ်ငန်းပိုင်းအနေဖြင့် ကုန်ထုတ်လုပ်မှုလုပ်ငန်းများမှာ ၃.၉ % မြင့်တက်လာပြီး ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများမှာ ၂.၈% အသီးသီးမြင့်တက်လာသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ အလားတူ လုပ်ငန်းသုံးကုန်စည်များတင်ပို့မှုနှင့် တင်သွင်းမှုများမှာလည်း ပြန်လည်မြင့်တက်လာကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ ဂျပန်ဗဟိုဘဏ်၏ ကာလတို စီးပွားရေးသုံးသပ်ချက် တန်းကန်းစစ်တမ်း (Tankan survey) အရ ၂၀၂၁ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွင်း စီးပွားရေးလုပ်ငန်းပိုင်းရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများနှင့် ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများအားလုံးမှာ မြင့်တက်

လာနိုင်ကြောင်း သိရပါသည်။ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများအပေါ် သုံးသပ်အကဲဖြတ်နှင့်ပတ်သက်၍ အပိုပစ္စည်းပံ့ပိုးမှုတွင် ပြတ်လပ်မှုများရင်ဆိုင်ရသော်လည်း ကုန်ထုတ်လုပ်မှုစွမ်းရည်များ တိုးတက်လာသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ စက်ပစ္စည်းကုန်အမှာစာများမြင့်တက်လာသကဲ့သို့ လျာထားသည့် တည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်မှုသည်လည်း သိသိသာသာပြန်လည်မြင့်တက်လာခဲ့ပါသည်။

ကာလတိုသုံးသပ်ချက်အရ အနာဂတ်တွင် မရောရာမှုများ ရှိနိုင်သော်လည်း စီးပွားရေးလုပ်ငန်းပိုင်း ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုသည် မြင့်တက်လာနေပြီး အထူးသဖြင့် စက်ပစ္စည်းထုတ်လုပ်မှုကဏ္ဍတွင် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွင် မြင့်တက်လာမည်ဖြစ်ပါသည်။ အိမ်ယာဆောက်လုပ်ခြင်းများနှင့်ပတ်သက်၍ အထူးသဖြင့် ကိုယ်ပိုင်အိမ်ဆောက်လုပ်ခြင်းများသည် လက်ရှိ၌ မြင့်တက်လာနေကြောင်းသိရပါသည်။ အငှားအိမ်ယာတည်ဆောက်ခြင်းများမှာ ဖြည်းဖြည်းမှန်မှန်ဖြင့်သာရှိနေပြီး ရောင်းချမည့် အိမ်ယာများ တည်ဆောက်ခြင်းများလည်း ပုံမှန်အနေအထား၌သာရှိနေပါသည်။ မြို့တော်တိုကျို နယ်နိမိတ်အတွင်း ကွန်ဒိုတိုက်ခန်းများရောင်းချမှုမှာ အားနည်းနေဆဲဖြစ်သည်ကို တွေ့ရပါသည်။ သို့သော် နေအိမ်တည်ဆောက်ခြင်းလုပ်ငန်းများသည် ပြန်လည်မြင့်တက်လာနိုင်ကြောင်း သုံးသပ်ရပါသည်။

အများပြည်သူဆိုင်ရာရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုမှာ လတ်တလော၌ အားနည်းနေဆဲဖြစ်သည်ကို တွေ့ရသော်လည်း မြင့်မားသည့်အနေအထား၌ရှိနေပါသည်။ အများပြည်သူနှင့်ဆိုင်သည့် တည်ဆောက်ခြင်းလုပ်ငန်းများသည် ပြီးခဲ့သည့် ဒုတိယသုံးလပတ်ကာလအစကတည်းကပင် ၁.၁ % တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်နိုင်ခဲ့ပါသည်။ သို့သော် စက်တင်ဘာလကုန်ခန့်မှစ၍ အများပြည်သူဆိုင်ရာ တည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းများသည် ပြန်လည်ကျဆင်းလာသည်ကို တွေ့ရသည့်အတွက် ကာလတို သုံးသပ်ချက်အနေဖြင့် အားနည်းနေမည့် အနေအထား၌ ရှိနေနိုင်ပါသည်။

(ဃ) ကုန်သွယ်မှုအခြေအနေ

လက်ရှိ၌ ပို့ကုန်ကဏ္ဍမှာ ဖြည်းဖြည်းနှင့်မှန်မှန် တိုးတက်လာနေပြီး သွင်းကုန်ကဏ္ဍမှာ ရပ်တန့်နေသည့်အတွက် ကုန်စည်နှင့်ဝန်ဆောင်မှု၏ balance မှာ လိုငွေပြနေပါသည်။ ပို့ကုန်တင်ပို့မှုဒေသများအနေဖြင့် အာရှတိုက်နှင့် ဥရောပဒေသနိုင်ငံများမှာ ပုံမှန်သာရှိနေပြီး အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုသို့ တင်ပို့မှုများတိုးတက်လာသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ အခြားကမ္ဘာ့နိုင်ငံများသို့ တင်ပို့မှုများလည်း ပုံမှန်သာရှိနေပါသည်။ ကူးစက်ရောဂါ၏ သက်ရောက်မှုကြောင့် ပြည်တွင်းခရီးသွားလုပ်ငန်းမှာ ထိခိုက်ဆဲဖြစ်ရာ ၂၀၁၉ ခုနှစ်မှ အခြေအနေနှင့် နှိုင်းယှဉ်ပါက ၉၉ % ထိခိုက်ကျဆင်းခဲ့ရပါသည်။ သို့သော် ကူးစက်ရောဂါပြန့်ပွားမှုကျဆင်းသွားပြီး ပြည်တွင်း၌အရေးပေါ်အခြေအနေပြန်လည်ရုတ်သိမ်းပြီးနောက်ပိုင်း ပြည်တွင်းစီရင်စုများအကြား ခရီးသွားလာမှုများပြန်လည်မြင့်တက်လာနိုင်သည်ဟု မျှော်လင့်နေပါသည်။

ကာလတိုသုံးသပ်ချက်အနေဖြင့် အခြားပင်လယ်ရပ်ခြားနိုင်ငံများ၏ စီးပွားရေးပြန်လည် နာလန်ထူလာမှုများကြောင့် ဂျပန်၏ပို့ကုန်ကဏ္ဍမှာ ဆက်လက်မြင့်တက်လာနိုင်ပါသည်။သို့သော် အနာဂတ်တွင်ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သည့် ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းသုံး အပိုပစ္စည်းပံ့ပိုးမှုကွင်းဆက်တွင် အဟန့်အတားများနှင့် ကုန်ကြမ်းပစ္စည်းပြတ်လပ်မှုအနေအထားများကို အထူးသတိပြုရန်လိုပါ သည်။ သွင်းကုန်ကဏ္ဍမှာလတ်တလောရပ်တန့်နေပြီး အထူးသဖြင့်အာရှတိုက်နှင့် အမေရိကန် ပြည်ထောင်စုတို့မှ တင်သွင်းမှုများရပ်တန့်နေပြီး ဥရောပဒေသမှ သွင်းကုန်တင်သွင်းမှုများမှာ ပြန် လည်တိုးတက်လာသည်ကိုတွေ့ရပါသည်။ သို့သော် ပံ့ပိုးမှုကွင်းဆက်တစ်လျှောက်အဟန့်အတား များ ဖြစ်ပေါ်မှု၏သက်ရောက်မှုများကိုထည့်သွင်းကာ ဂရုပြုရန်လိုပါသည်။ ကုန်စည်နှင့် ဝန်ဆောင်မှု၏မျှခြေမှာ လိုငွေပြနေပါသည်။ ဒုတိယသုံးလပတ်ကာလမှစတင်၍ သွင်းကုန်တန်ဖိုး မြင့်တက်လာပြီး ဝန်ဆောင်မှုပိုင်းတွင်အားနည်းနေသည်ကို တွေ့ရပါသည်။

(င) စီးပွားရေးလုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက်များနှင့်အလုပ်အကိုင်အခြေအနေများ

စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများမှာ လတ်တလောမြင့်တက်လာသည်ကိုတွေ့ရပြီး အချို့ကုန်ထုတ် လုပ်မှုနယ်ပယ်များမှာ အားနည်းဆဲဖြစ်ပါသည်။ ဒုတိယသုံးလပတ်ကာလတွင် ကုန်ထုတ်လုပ်မှု မှာ ၃.၂ % ကျဆင်းခဲ့ပြီး စက်မှုလုပ်ငန်းတီထွင်ထုတ်လုပ်မှုများမှာ ၀.၃% ကျဆင်းခဲ့ပါသည်။ ကုန်ထုတ်လုပ်မှုသုံးသပ်ချက်စစ်တမ်းအရ ပြီးခဲ့သည့် စက်တင်ဘာလတွင် ၀.၂% နှင့် အောက်တို ဘာလတွင် ၆.၈% တိုးတက်လာကြောင်း သိရပါသည်။ လုပ်ငန်းအမျိုးအစားအလိုက် သယ်ယူပို့ ဆောင်ရေးလုပ်ငန်းဆိုင်ရာစက်ပစ္စည်းထုတ်လုပ်မှုမှာ အားနည်းဆဲဖြစ်ပါသည်။ စက်ပစ္စည်းထုတ် လုပ်မှုမှာတိုးတက်လာပြီး လျှပ်စစ်ပစ္စည်းနှင့် ကိရိယာများထုတ်လုပ်မှုများမှာလည်း တိုးတက်လာ ပါသည်။ ကာလတိုသုံးသပ်ချက်အရ ကုန်ထုတ်လုပ်မှုအနေအထားမှာ မြင့်တက်လာနိုင်ကြောင်း သိရပါသည်။ သို့သော် အပိုပစ္စည်းပံ့ပိုးမှုကွင်းဆက်တွင် အားနည်းချက်များနှင့် တစ်ဝက်တစ်ပျက် လျှပ်ကူးပစ္စည်းပြတ်လပ်မှုများသည် ကမ္ဘာ့အခြားနိုင်ငံများ၏ စီးပွားရေးကိုသက်ရောက်စေနိုင် သည့်အချက်ကို အထူးသတိပြုရန်လိုပါသည်။

စီးပွားရေးလုပ်ငန်းပိုင်းအမြတ်ရရှိမှုသည် ပြန်လည်မြင့်တက်လာသော်လည်း ကုန်ထုတ် လုပ်ငန်းမဟုတ်သည့် ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများမှာ ကူးစက်ရောဂါ၏ သက်ရောက်မှုကြောင့် အမြတ်ရရှိမှုတွင် အားနည်းချက်များရှိဆဲဖြစ်ပါသည်။ လက်ရှိစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၏ အနေ အထားအပေါ်သုံးသပ်ချက်သည် အကောင်းမြင်မှုများမြင့်တက်လာနေပါသည်။ သို့သော် အချို့စီး ပွားရေးလုပ်ငန်းများမှာ ကျဆင်းနေဆဲအနေအထား၌ရှိသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ စီးပွားရေးလုပ် ငန်းများ ဖျက်သိမ်းခြင်းနှင့်ဒေဝါလီခံခြင်းများ လျော့ကျလာပါသည်။

စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၏ လုပ်ငန်းအမျိုးအစားအလိုက် သုံးလပတ်ဘဏ္ဍာရေးဖော်ပြချက် စာရင်းအင်းများအရ ၂၀၂၁ ဘဏ္ဍာနှစ်၊ ပထမသုံးလပတ်ကာလတွင် လုပ်ငန်းမှအမြတ်ဝင်ငွေရရှိမှုသည် ၉၃.၉% အထိ မြင့်တက်လာကြောင်း၊ လုပ်ငန်းအမျိုးအစားအရ ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများမှ အမြတ်ဝင်ငွေရရှိမှုသည် ၁၅၉.၄% ၊ ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများမှ အမြတ်ဝင်ငွေရရှိမှုသည် ၆၄.၂% အသီးသီးရှိကြောင်းသိရပါသည်။ လုပ်ငန်းအရွယ်အစားအရ အကြီးစားနှင့် အလတ်စားစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများသည် ယခင်နှစ်က အမြတ်ဝင်ငွေရရှိမှုထက် ၇၄.၁%၊ အသေးစားစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများမှာ ၂၇၈.၆% တိုးတက်ရရှိခဲ့ကြောင်း သိရပါသည်။

ထို့အပြင် ဂျပန်ဗဟိုဘဏ်၏ ဒုတိယသုံးလပတ်တန်းကန်းစစ်တမ်း(Tankan survey)အရ ၂၀၂၁ ဘဏ္ဍာနှစ်အတွင်း စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၏ ရောင်းအားသည် နှစ်ဝက်အတွင်း ၆.၁% မြင့်တက်လာကြောင်း၊ ဒုတိယနှစ်ဝက်တွင်လည်း ယခင်ကာလတူနှစ်ကထက် ၀.၇% မြင့်တက်ရရှိနိုင်ကြောင်း ခန့်မှန်းထားပါသည်။ ၎င်းတန်းကန်းစစ်တမ်းအရ လက်ရှိစီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ၏ ဆောင်ရွက်ချက် အပေါ်အကဲဖြတ်မှုနှင့်ပတ်သက်၍ လုပ်ငန်းအားလုံးနီးပါး မြင့်တက်လာကြောင်း၊ လာမည့် ဒီဇင်ဘာလအထိ လုပ်ငန်းဆောင်ရွက်ချက်များအပေါ်သုံးသပ်ချက်အရ ဆက်လက်မြင့်တက်လာနိုင်ကြောင်းနှင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ ဖျက်သိမ်းခြင်းများမှာလည်း လျော့ကျလာကြောင်း သိရှိရပါသည်။

အလုပ်အကိုင်အခြေအနေများမှာ ပုံမှန်အနေအထားဖြင့် ပြန်လည်မြင့်တက်လာကြောင်း၊ အလုပ်ကမ်းလှမ်းမှုများမှာ ကူးစက်ရောဂါ၏သက်ရောက်မှုအခြေအနေကြောင့် သိသိသာသာ တိုးတက်လာခြင်းမရှိသေးကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ ပြီးခဲ့သည့် ဒုတိယသုံးလပတ်ကာလတွင် အလုပ်လက်မဲ့နှုန်းထားမှာ ၂.၈% ရှိကြောင်း၊ အလုပ်လုပ်ကိုင်နေသည့်လူဦးရေမှာလည်း ကျဆင်းခဲ့ခြင်းကြောင့်၊ အလုပ်မရှိသည့်လူဦးရေမှာလည်း များပြားခဲ့ခြင်းကြောင့်သိရပါသည်။ ကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများမှ အချိန်ပိုကြေးပံ့ပိုးငွေမှာ မြင့်တက်လာသည်ကို တွေ့ရပါသည်။

ဗဟိုဘဏ်၏တန်းကန်းစစ်တမ်းသုံးသပ်ချက်အရ လက်ရှိအလုပ်အကိုင်အခြေအနေများနှင့် ပတ်သက်၍ လုပ်သားအင်အားပြတ်လပ်မှုများ မြင့်မားခဲ့ခြင်းသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ သို့သော် အရေးပေါ်အခြေအနေရတ်သိမ်းပြီးနောက် ပုဂ္ဂလိကကုမ္ပဏီများ၏ နေ့စဉ်နှင့်အမျှ အလုပ်အကိုင်ကမ်းလှမ်းမှုများ ပြန်လည်ဆောင်ရွက်နေကြသည်ကို တွေ့ရသည့်အတွက် အနာဂတ်တွင် အလုပ်အကိုင်များ ပြန်လည်တိုးတက်လာနိုင်ကြောင်း သုံးသပ်ရပါသည်။ ကာလတိုသုံးသပ်ချက်အရ အလုပ်အကိုင်အခြေအနေနှင့်ပတ်သက်၍ လက်ရှိ၌ ကျဆင်းနေသည့်အနေအထားဖြစ်သော်လည်း အနာဂတ်၌ ပြန်လည်မြင့်တက်လာနိုင်ကြောင်း၊ သို့သော် အလုပ်အကိုင်ဆိုင်ရာ ပြန်လည်ချိန်ညှိမှုများနှင့် သတ်မှတ်ချက်များကြောင့် အလုပ်အကိုင်ရရှိမှုတွင် အားနည်းနိုင်မည်ဟု ယူဆကြောင်း

ထို့အပြင် အနာဂတ်၌ကူးစက်ရောဂါ၏ ပြန့်ပွားမှုအနေအထားကိုလည်း ထည့်သွင်းသုံးသပ်ရမည်ဖြစ်ကြောင်းသိရပါသည်။

(စ) ဈေးနှုန်းများနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဈေးကွက်အခြေအနေ

ကုန်ထုတ်လုပ်မှုဈေးနှုန်းများမှာ တိုးတက်လာသကဲ့သို့ စားသုံးကုန်ဈေးနှုန်းများမှာလည်း မကြာသေးမီက ဖြည်းဖြည်းမှန်မှန် မြင့်တက်လာသည်ကို တွေ့ရပါသည်။ လတ်ဆတ်သော စားသောက်ကုန်ဈေးနှုန်းများနှင့် စွမ်းအင်ဈေးနှုန်းများမှအပ ကျန်သောစားသုံးကုန်ဈေးနှုန်းများမှာ အနည်းငယ်မြင့်တက်လာပါသည်။ Monthly Consumer Confidence Survey သုံးသပ်ချက်အရ ဒုတိယသုံးလပတ်ကာလအတွင်း ၄.၀% မြင့်တက်လာကြောင်းသိရပါသည်။ ကာလတိုသုံးသပ်ချက်အရ လတ်ဆတ်သောစားသောက်ကုန်ဈေးနှုန်းများနှင့် စွမ်းအင်ဈေးနှုန်းများမှအပ ကျန်သောစားသုံးကုန်ဈေးနှုန်းများမှာ အချိန်နှင့်အမျှအနည်းငယ်စီ မြင့်တက်လာနိုင်ကြောင်း သိရပါသည်။

နှစ်ကေးစတော့ရှယ်ယာပေါက်ဈေးများမှာ ၃၀,၅၀၀ ယန်းမှ ၂၇,၅၀၀ ယန်းသို့ ကျဆင်းခဲ့ပါကြောင်း၊ ပျမ်းမျှအားဖြင့် ၂၈,၁၀၀ ယန်းခန့်သာ မြင့်တက်ခဲ့ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ ထို့အပြင် ယန်း နှင့် အမေရိကန်ဒေါ်လာငွေလဲနှုန်းမှာလည်း ပြီးခဲ့သည် စက်တင်ဘာလအတွင်းက အမေရိကန် တစ်ဒေါ်လာလျှင် ၁၀၉ ယန်းပေါက်ဈေးမှ လက်ရှိ၌ ၁၁၃ ယန်းကျော်ထိရောက်ရှိကာ ယန်းငွေ တန်ဖိုးကျဆင်းလာခဲ့သည်ကိုတွေ့ရပါသည်။

သုံးသပ်တင်ပြချက်

ကမ္ဘာတစ်ဝှမ်း၌ ကိုရိုနာကူးစက်ရောဂါကာကွယ်ဆေးများ ကျယ်ကျယ်ပြန့်ပြန့်ထိုးနှံလျက်ရှိကြသော်လည်း ရောဂါပြန့်ပွားမှုများ ရှိနေဆဲဖြစ်ပြီး ရောဂါပိုးအပြီးသတ်ပျောက်ကွယ်သွားမည့် အချိန်ကာလကို မည်သူမျှ ခန့်မှန်းနိုင်ခြင်းမရှိသေးသည့်အတွက် ကမ္ဘာ့စက်မှုကုန်ထုတ်လုပ်ငန်းများတွင် အပြောင်းအလဲများနှင့် ရင်ဆိုင်ရမည့် အလားအလာများကြောင့် အချို့သော စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများသည် အနာဂတ်အခြေအနေကို ချင့်တွက်၍ အပြောင်းအလဲများ ဆောင်ရွက်လာကြကြောင်းတွေ့ရပါသည်။ အဆိုပါအခြေအနေများမှ ရင်ဆိုင်ကျော်လွှားနိုင်ရန် ယခုဘဏ္ဍာနှစ် ၂၀၂၁ ခုနှစ်အကုန်တွင် ပြီးဆုံးမည့် စီးပွားရေးအစီအမံများအပြင် အခြားစီးပွားရေးပံ့ပိုးမှုအစီအမံများ ထပ်မံချမှတ် ဆောင်ရွက်သင့်ကြောင်း၊ လက်ရှိဆောင်ရွက်နေသည့် အစီအမံများထက် ပိုမိုပြီးပြည့်စုံသည့် ပံ့ပိုးမှုများ ချမှတ်သင့်ပါကြောင်း၊ ကိုရိုနာကပ်ရောဂါပြန့်ပွားမှုအခြေအနေများနှင့် နိုင်ငံ၏ စီးပွားရေးအခြေအနေ အပေါ်သက်ရောက်နိုင်မှုများကို အခြေပြုကာ ဦးတည်ချက်နည်းနည်းနှင့် ထိထိရောက်ရောက်ပံ့ပိုးဆောင်ရွက်နိုင်ရန် လိုအပ်ကြောင်းသုံးသပ်ရပါသည်။ ကိုရိုနာဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်ရောဂါပြန့်ပွားမှုကြောင့် ပြည်သူတို့၏ စားသုံးနေထိုင်မှု ပုံစံပြောင်းလဲလာမှုကို တုံ့ပြန်ရန် လိုက်လျောညီထွေဖြစ်စေမည့် ဆောင်ရွက်ချက်များသည် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း၏ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲမှုအပေါ် များစွာ အကျိုးသက်ရောက်စေနိုင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

ကိုရိုနာကူးစက်ရောဂါသည် ဂျပန်နိုင်ငံ၏ အလုပ်အကိုင်ကဏ္ဍ၊ ဝင်ငွေကဏ္ဍ၊ ကုန်သွယ်ရေးနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကဏ္ဍ၊ ဘဏ္ဍာရေးကဏ္ဍနှင့်အရင်းအနှီးဈေးကွက်များအပေါ် သက်ရောက်မှု

များကြောင့် ဂျပန်နိုင်ငံအနေဖြင့် အဆိုပါကဏ္ဍရပ်များဆိုင်ရာ အတက်အကျများကို အထူးအာရုံ စိုက်လေ့လာဆောင်ရွက်ရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ကမ္ဘာ့တစ်ဝှမ်းတွင် ဗိုင်းရပ်စ်ကူးစက်မှုများ ဆက် လက်ပြန့်ပွားနေဆဲဖြစ်သဖြင့် ဂျပန်နိုင်ငံ၏ နိုင်ငံတကာကုန်သွယ်မှုနှင့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုအပိုင်းတွင် ဆက်လက်အားနည်းနေမှုများ၊ ခရီးသွားလုပ်ငန်းဆက်လက်ကျဆင်းနေမှုများ၊ ဒေသတွင်းပထဝီ နိုင်ငံရေးအပိုင်းတင်းမာနေမှုများ၊ ရံဖန်ရံခါရင်ဆိုင်တွေ့ကြုံနေရသည့် သဘာဝဘေးအန္တရာယ်များ စသည်တို့ကြောင့် လက်ရှိဂျပန်နိုင်ငံ၏စီးပွားရေးသည် ယခင်သုံးလပတ်ကာလများကထက် ပြန် လည်နလန်ထူကာ တိုးတက်လာသော်လည်း ကဏ္ဍစုံဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုအနေဖြင့် ဆက်လက်၍ အားနည်းနေဆဲဖြစ်ပါကြောင်း သုံးသပ်တင်ပြအပ်ပါသည်။

ကိုးကားချက် ။ ဂျပန်နိုင်ငံ၊ အစိုးရအဖွဲ့ရုံးမှထုတ်ပြန်သည့် Recent Economic Develop-
ments (October, 2021) ဆိုင်ရာအချက်အလက်များ

နန္ဒာဝင်း၊ စီးပွားရေးသံမှူး

တိုကျို

.....